
اختصاصی

سرنوشت ارزهای وارداتی در هشت ماهه نخست امسال؛

تاجران سر صف ایستاده اند 
بــر اســاس آخریــن گزارش ها بیــش از نیمــی از ارزهای تامین شــده برای 
واردات از ابتدای سال تا کنون برای کالاهای تجاری و بازرگانی بوده است.

مقــدار ارز تامین شــده برای واردات از ابتدای ســال تــا ۳۰ آبان ماه، بیش 
از ۴۵.۵ میلیارد دلار بوده اســت. از ایــن مقدار ارز بیش از ۵۰ درصد برای 
واردات کالاهای تجاری و بازرگانی، برای کالاهای اساســی و دارو و واردات 
در مقابــل صــادرات هــر کــدام بیــش از ۲۱ درصــد و برای خدمــات تنها ۲ 

درصد تامین شده است.
از ابتدای ســال تا پایان آبان مــاه، مجموعا ۴۵ میلیارد و ۵۲۹ میلیون دلار 
ارز برای واردات کالاهای اساسی، دارو، کالاهای تجاری و بازرگانی، واردات 
در مقابل صادرات و خدمات تامین کرده است. به گزارش بانک مرکزی، 
در ایــن مدت برای کالاهای اساســی و دارو ۹ میلیــارد و ۷۵۴ میلیون دلار، 
برای کالاهای تجاری و بازرگانی مبلغ ۲۴ میلیارد و ۹۱۴ میلیون دلار، برای 
خدمــات ۹۶۲ میلیون دلار و بــرای واردات در مقابل صادرات ۹ میلیارد و 

۸۹۹ میلیون دلار تامین ارز صورت گرفته است.
 در ۸ مــاه ســال جــاری، به طور متوســط حــدود ۵ میلیــارد و ۷۰۰ میلیون 
دلار در هر ماه ارز برای واردات تامین شــده است. کمترین مقدار ارز برای 
واردات در فروردیــن ماه تامین شــده که برابر بــا ۲ میلیارد و ۷۷۲ میلیون 
دلار بوده است. بیشترین مقدار ارز تامین شده نیز در آبان ماه با ۶ میلیارد 

و ۶۷۷ میلیون دلار اتفاق افتاده است.

 بــر اســاس  تحلیل اکوایران اگر ســهم هر یــک از این گروه هــای اصلی را از 
مجموع ارز تامین شــده در ۸ ماه گذشــته بررسی شــود، می توان مشاهده 
کرد که کالاهای تجاری و بازرگانی بیش از نیمی ارز تامین شــده را به خود 
اختصاص داده اســت. ســهم این گروه فقــط در تیر ماه بــه زیر ۵۰ درصد 

رسیده و در مقابل سهم واردات در مقابل صادرات افزایش یافته است.
همچنیــن، ســهم کالاهای تجــاری و بازرگانــی در خرداد ماه به بیشــترین 
مقــدار خود در ۶۰.۷ درصد رســیده اســت. ســهم گروه خدمــات از کل ارز 
تامین شــده در یک ماه همیشــه پایین و زیر ۲ درصد بوده، بجز در مرداد 

که سهم آن به ۴.۵ درصد رسیده است.
 کالاهای اساســی و دارو به طور میانگین حدود یک پنجم از کل ارز تامین 
شــده را دریافــت کرده انــد. لازم به ذکر اســت به ایــن کالاهــا ارز ترجیحی 
بــا نــرخ ۲۸۵۰۰ تومانــی تعلق گرفته اســت. ســهم ایــن گــروه از کالاها در 
اردیبهشت ماه بیشترین مقدار خود را در حدود ۳۰ درصد و کمترین خود 

را با ۱۷ درصد در شهریور ماه تجربه کرده است.
 در روش واردات در مقابــل صــادرات، با اســتفاده از ارز تامین شــده مواد 
اولیه مورد نیاز برای تولید وارد شــده و کالای نهایی صادر می شــود. ســهم 
ارز تامین شــده برای واردات در مقابل صادرات در ۸ ماه گذشــته به طور 
متوســط ۲۰ درصــد بوده که بیشــترین ســهم آن در تیر ماه بــا ۲۹ درصد  و 

کمترین آن با ۱۶ درصد در اردیبهشت ماه ثبت شده است.

امنیت

سخنگوی رزمایش عملیاتی شهدای امنیت خبر داد

 دستگیری یا تسلیم ۶۲ تروریست
 در شرق کشور

 ســخنگوی رزمایــش عملیاتــی شــهدای امنیــت از دســتگیری یــا تســلیم
 ۶۲ تروریست در شرق کشور خبر داد.

 ســردار شــفائی ســخنگوی رزمایش عملیاتی شــهدای امنیت اعلام کرد: 
رزمایــش عملیاتــی شــهدای امنیت قــرارگاه قــدس نیروی زمینی ســپاه 
پاســداران از ۵ آبان که شروع شــد، همچنان ادامه دارد آن هم بر حسب 

ضرورتی که ایجاد شد.
 شــفائی یــادآور شــد: معمــولا در رزمایش ها هــدف اصلی، ارتقاء ســطح 
آمادگی هــای یگان هــای عمل کننده یا ســازمان رزمایش خیلی اســتمرار 

ندارد و معمولًا محدود به یک دوره کوتاه یک هفته تا ۱۰ روز می شــود
امــا تفاوتی که ایــن رزمایش بــا رزمایش های گذشــته دارد، در کنار هدف 
 اساســی ارتقــاء ســطح آمادگی هــا، موضــوع پاکســازی هم در نظــر گرفته 

شده است.
 ســخنگوی رزمایــش شــهدای امنیــت بــا اشــاره بــه شــهادت جمعــی از 
نیروهــای فراجــا در ۵ آبــان حیــن ارائــه خدمــت، اظهــار کرد: برحســب 
شرایط، فرمانده نیروی زمینی سپاه تدبیر کردند که سازمان رزم رزمایش 
در منطقــه اســتقرار پیــدا کند و به اقتضای شــرایط توســعه یابــد. البته ما 
در همه گســتره اســتان هنــوز رزمایش نداریــم. قبلًا هم اعــلام کردیم در 
گام اول در شــهرهای زاهــدان و تفتــان و بخشــی از خاش بودیــم و بنا به 
وضعیت توســعه پیدا کردیم به شــهرهای نیک شــهر و قصرقند و راسک 

و ســربازکلاد و بخشی از مهرستان که فعلًا در همین جغرافیا هستیم.
 وی تصریــح کــرد: امــا اگر ضــرورت ایجــاب کند قطعــاً به نقــاط دیگری 
توسعه پیدا خواهیم کرد تا پاکسازی ها را دنبال کنیم.  مبنای پیگیری ها و 
اقدامات ما اطلاعاتی است که توسط جامعه اطلاعاتی و به ویژه مردمان 

عزیــز اســتان دریافت می کنیــم که از همراهــی و همکاری ویــژه مردمان 
شــریف و نجیب استان در جای جای جغرافیایی استان تشکر می کنیم.

 شــفائی تاکیــد کــرد: واقعیــت این اســت که اگر نبــود همراهــی همکاری 
و مســاعدت ایــن مردمــان عزیــز و شــریف، کار ســخت می شــد امــا ایــن 
مســاعدت کار را خیلی راحت کرده است تا با قوت و صلابت و اقتدار این 

هدف را دنبال کنیم.
 ســخنگوی رزمایش شهدای امنیت یادآور شد: هدف ما استحکام امنیت 
اســت و ما به آمار تلفات و آمار دستگیرشــده ها و تسلیم شــده ها مباهات 
نمی کنیــم و خیلــی مهم نیســت؛  مهم تحقــق هدف رزمایش اســت اما 
چــون آمار را هم پیوســته رســانه ها مطالبــه می کنند باید گفــت از بامداد 
۶ آبــان تا امروز متاســفانه تعداد ۲۶ نفر از اعضای تیم های تروریســتی و 
هلاکت رســیدند که اگر گفتم متاســفانه به این دلیل اســت که متأســفیم؛ 
چون برخی از آنان هموطن ما هســتند و برخی هم از اتباع هســتند اما ما 

بابت کشته شدن آنان خوشحال نیستیم.
 وی تاکیــد کــرد: علاقه مندیم از جمع آنان، کســانی که هنوز زنده هســتند 
متوجــه مســیر خطــای خــود شــوند و به آغــوش مــردم، نظــام و انقلاب 
بازگردنــد و بــا اتفاقاتی مواجه نشــویم که ناچار باشــیم، بــه قول معروف 

آنان را از دم شمشیر بگذرانیم.
 شفائی یادآور شد: در این رزمایش بالای ۵۰ نفر دستگیر کردیم و تعداد 
۱۲ نفــر هــم تســلیم شــدند که احســاس کردنــد فریــب ایادی دشــمن را 
خوردند که از این بابت هم یک نقطه قوت اســت و قطعاً نظام اســلامی 
 نســبت به افــرادی که متوجه اشــتباه می شــوند، رأفت اســلامی را هم در

 نظر می گیرد.

انرژی

ســخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت: حق ایران اســت که برنامه صلح آمیز 
هسته ای خود را توسعه دهد.

بهروز کمالوندی، معاون امور بین الملل، حقوقی و مجلس ســازمان انرژی 
اتمــی در یادداشــتی نوشــت: در ســاعات پایانــی روز یکــم آذرمــاه اجــلاس 
شــورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمــی در وین قطعنامه ضد ایرانی 
را کــه بانیــان آن آلمــان، فرانســه، انگلیس و آمریــکا بودند، بــدون اجماع و 
بــا رأی نســبتاً ضعیــف بــه تصویب رســاند. بانیــان قطعنامه که در راســتای 
سیاســت های فشــار خود پیش نویس این قطعنامه را پیش از ســفر مدیرکل 
آژانس به ایران تهیه کرده و در روز پایانی ســفر آقای گروســی آن را رسانه ای 
کرده بودند، برای جلب نظر کشــورها و پیوســتن کشــورهای بیشــتری به این 

قطعنامه کار سختی در پیش داشتند.
بــه همین دلیــل بخش هایی از پیش نویــس قبلی را حذف یــا کم رنگ کرده 

بودند.
 بــا این حــال و باوجود فشــارهای همه جانبه سیاســی با روش هــای تهدید و 
تطمیــع بر کشــورهای عضو شــورا نتوانســتند حتی آرای مثبــت کاهش یافته 
قطعنامــه قبلــی خود را تکــرار کنند؛ به طوری که از ۳۵ کشــور عضو شــورای 
حــکام ۱۹ کشــور به ایــن قطعنامه رأی مثبــت دادند. این در حالی اســت که 
کشورهای مهم یا نسبتاً مستقل در سمت ایران قرار گرفتند، علاوه بر چین، 
روسیه، بورکینافاسو و ونزوئلا که به این قطعنامه رأی منفی دادند، ۱۲ کشور 
دیگر شــامل کشورهای مهمی چون برزیل، هند، آفریقای جنوبی، اندونزی، 
الجزایر، بنگلادش، پاکســتان، تایلند، ارمنســتان، غنا، مصر و کلمبیا باوجود 
همه فشــارهای سنگین سیاسی کشورهای اروپایی و آمریکا چه در وین و چه 

در پایتخت هــای آن ها به قطعنامه رأی مثبت ندادند.
 این روند افزایشــی فشار سه کشــور اروپایی و آمریکا در حالی دنبال می شود 
کــه ایــن کشــورها هیــچ گاه بــه تعهدات خــود چه در برجــام و چــه تعهدات 
بین المللــی دیگــر پایبند نبوده انــد. نمونه های فراوانی از این سیاســت های 
ظالمانــه را می تــوان در قبــال قضیــه فلســطین دیــد کــه ضمــن حمایــت 
همه جانبــه از قصابــان تل آویــو و همراهی بــا آنان در نسل کشــی حتی برای 
دادگاه بین المللــی کیفــری هــم کــه قــرار بازداشــت جانیــان را صــادر کرد، 
خط ونشــان کشــیده و اعضای آن را تهدیــد به تحریم می کننــد. صدالبته که 
این رویکرد ناپســند تاکنون به نتیجه موردنظر آنان منتهی نشــده است و در 
مــورد اخیر درخصوص ایران دو نتیجه مشــخص داشــته کــه به طور عقلایی 

آن ها باید تاکنون متوجه آن شده باشند.
کشــورهای  تعــداد  »کاهــش  از  اســت  عبــارت  مشــخص  نتیجــه  دو  ایــن   
حمایت کننــده از قطعنامه هــای ارائه شــده هر بار نســبت به دفعــه قبل« و 
نیز »افزایش ســطح و میزان غنی ســازی و توســعه زیرســاخت های صنعت 

هسته ای ایران هر بار بیشتر از قبل.«
 بنابرایــن بــا درنظر گرفتن این دو نتیجه کاملًا مشــخص اســت که سیاســت 
و رویکــرد فشــار آنان راه به جایــی نمی برد، به ویژه اینکه ایــن بار طرف های 
غربــی حتی یــک فرصت ایــده آل را که در نتیجه پیشــنهاد مدیــرکل آژانس 
ایجاد شــده بود، به دلیل رویکرد غیرعقلایی ناشــی از عدم شــناخت درست 

شــرایط بین المللی و واقعیت های صنعت هسته ای ایران از دست دادند. 
مدیــرکل با هدف کنتــرل تنش و ایجاد فضای تفاهم و همکاری که بتواند به 
حــل موضوعات باقیمانده پادمانی نیز منجر شــود، در ســفر خود پیشــنهاد 
داده بــود کــه ایــران موقتــاً ذخایــر ۶۰ درصــد خود را بــرای یک مــدت کوتاه 
افزایــش ندهــد تــا فضــای تعاملــی بــرای کار بیشــتر از جملــه زمینــه برای 
حل وفصــل موضوعــات باقیمانــده پادمانــی ایجــاد شــود. کمــا اینکــه ایــن 
پیشــنهاد به صــورت شــفاهی بود، مشــروط به اینکــه این اقــدام کوتاه مدت 
باشد و نه بیشتر از یک ماه و ثانیاً زمینه ساز حل مشکلات باقیمانده پادمانی 
باشــد و توقفی در تولید و غنی ســازی در هیچ سطحی از جمله ۶۰ درصد به 
وجــود نیاید. ثالثاً اقدامــات تعاملی آژانس و کشــورهای اروپایی را به دنبال 

داشته باشد.
 جمهــوری اســلامی ایــران با لحاظ این شــروط بود کــه با پیشــنهاد مدیرکل 
توافق کرد و مقرر شــد در صورت ایجاد زمینه بعد از اجلاس شــورای حکام 
اقدامات عملی از جانب ایران آغاز شود. همچنین ایران پیشنهاد کرد برای 
خاتمه دادن به موضوع بازرســان باوجود اینکه لغو انتصاب بازرســان قبلی 
براســاس مــاده ۹ موافقتنامه پادمان از حقوق مســلم حاکمیتی ایران بوده، 
چهــار بازرس جدیــد البته غیر از بازرســان لغو انتصاب شــده قبلی از طرف 

آژانس برای بررســی انتصاب به ایران معرفی شــوند. مدیرکل که نسبت به 
عملی بودن ایده و ابتکار خود اطمینان بالایی داشت، در پایان سفر دو روزه 
خود با این احساس و اطمینان که با دستی پر برای ایجاد فضای تعاملی به 

وین برمی گردد، تهران را ترک کرد.
 در طــول ســفر مدیــرکل و بازدیــد او از مجتمع های غنی ســازی شــهید دکتر 
علی محمــدی و شــهید مهنــدس احمدی روشــن، ماشــین های پیشــرفته از 
انواع مختلف به ایشــان نشــان داده و گفته شــد که ظرفیت صنعتی هزاران 
ماشــین نصب شده کشــورمان در صورت اتخاذ رویکرد تقابلی از جانب سه 

کشــور اروپایی بلافاصله با تزریق گاز فعال خواهند شد.
 برخــلاف دفعــات قبــل ایــن بــار مدیــرکل در مراجعــت از ایــران کنفرانس 
خبــری و مصاحبــه ای کــه معمولًا بــا مصاحبه هــای وی در تهــران متفاوت 
اســت، برگزار نکــرد. ضمن اینکه گــزارش وی هرچند همچنــان موضوعات 
ادعایی ناشــی از القائات دشــمنان ایران را تکرار می کرد، اما به مراتب بهتر 
از گزارش هــا قبلــی او بــود و آقــای آپــارو معــاون پادمانی وی نیز در جلســه 
توضیحــات فنی، گزارش مثبتی در برابر اعضای شــورا ارائــه کرد. همه اینها 
زمینه سوء اســتفاده از گزارش مدیرکل از جانب غربی ها را به حداقل ممکن 

کاهش می داد.
 بــا ایــن حال ســه کشــور اروپایــی و آمریــکا تلاش های زیــادی انجــام دادند 
تــا بــا افزایش کشــورهایی کــه بــه قطعنامــه رأی مثبــت می دهند بــه نوعی 
قدرت نمایــی کننــد که خوشــبختانه در ایــن زمینه به دلایلی که گفته شــد به 
نتیجــه دلخواه نرســیدند. در حقیقــت اگرچه گزارش مدیــرکل و توضیحات 
جلســه فنی معاون وی نمی توانســت مبنای حقوقــی و فنی لازم برای طرح 
قطعنامه را فراهم کند، اما باوجود این واقعیت، آن ها با زیر فشــار گذاشــتن 
تعــدادی از کشــورها قطعنامــه را بــه تصویب رســاندند؛ قطعنامــه ای که از 
ایران خواســته برای حل مســائل باقیمانده پادمانی که البته خود با رویکرد 
سیاســی مانع انجام آن شــده اند، همکاری کند و از مدیرکل آژانس خواسته 
شــده اســت که گزارش جامعی را در خصوص موضوعات گذشــته و حال تا 
اجــلاس بعــدی یعنی فروردین ماه ســال آینده یا حداکثر بهار ســال بعد به 

شورای حکام ارائه کند.
 امــا اتفاقــی کــه روی زمین خواهد افتاد این اســت کــه تا ۴ یا ۶ مــاه آینده با 
فعال شــدن هزاران ماشــین جدید ســانتریفیوژ سرعت غنی ســازی افزایش 
می یابد، زیرســاخت های جدید ایجاد می شــود و برخی اقدامات دیگر که در 
حوصله این نوشــتار نیست. بدین ترتیب طرف های غربی که به دنبال عقب 
رانــدن برنامه هســته ای ایران بوده اند، بــا واقعیت دیگری یعنــی برنامه ای 
بــه مراتــب گســترده تر و پیشــرفته تر هــم به لحاظ کمّــی و هم کیفــی مواجه 
خواهند شــد، امری که قطعاً موجب خوشــحالی آن ها نخواهد شــد. توصیه 
مــا به این کشــورها، فراموش کــردن دوره های اســتعماری و زورگویی و وارد 
شدن به دوره منطق و عدالت است. ایران چیزی فراتر از حقوق خود یعنی 
لغــو تحریم های ظالمانــه و بهره مندی از یک صنعت هســته ای صلح آمیز 
کمک کننده به اقتصاد، ســلامت و رفاه مــردم نمی خواهد. ملت ما در برابر 
این فشــارهای ظالمانه تسلیم نمی شود. آن ها باید شناخت بهتری از ملت 
صلح دوســت ایران داشته باشــند. دوران استعماری سپری شده است، باید 
از افکار قرون نوزده ای خارج شــوند تا بتوانند واقعیت ها را درست آنطور که 

هست، ببینند.
 حــرف پایانــی اینکــه ایــن حق ایران اســت کــه برنامــه صلح آمیز هســته ای 
خــود را توســعه دهــد و علی الاصول هیچ کشــوری را بخصــوص هنگامی که 
ســازوکارهای بین المللی مانند معاهده عدم اشــاعه ســلاح های هسته ای را 
پذیرفتــه و با آژانس بین المللی انرژی اتمی موافقتنامه جامع پادمان امضا 
کــرده و همه فعالیت های هســته ای خــود را برای ایجاد اطمینان نســبت به 
عدم انحراف تحت نظارت جامع آژانس قرار داده است، نمی توان از حقوق 
خــود محــروم یا آن را محدود کرد. ایــران تنها حقوق خــود را می خواهد، نه 
چیز بیشتر و از آن نیز کوتاه نخواهد آمد، بنابراین توصیه ما کوتاه آمدن این 
کشــورها از مواضع مستکبرانه اســت و اینکه اجازه دهند که آژانس به عنوان 
یک سازمان حرفه ای بین المللی بدون فشار و تهدید وظیفه نظارتی و البته 

حمایتی خود را مطابق با اساســنامه خود دنبال نماید.
 هنوز برای تعامل و همکاری و کنار گذاشــتن رویکرد فشــار و تهدید فرصت 
باقی است و ایران در عین اینکه خود را برای مقابله با تهدیدها آماده کرده 

است، تعامل را به تقابل ترجیح می دهد.

J O M L E H کمالوندی:حق ایران است که برنامه صلح آمیز
هسته ای خود را توسعه دهد
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 حضور مؤثر
  بانک صادرات ایران 
 در هجدهمین نمایشگاه

 صنعت و معدن

J O M L E H

یادداشت سردبیر به  بهانه ادامه واکنش ها به طرح جنجالی کلینیک بی حجابی و اظهارات  اخير معاون رئیس جمهور؛

صفحه 02ایده ای که مرده به دنيا آمد

وکیلی، فعال سیاسی اصلاح طلب:

پزشکیان تهدیدات را 
به فرصت تبدیل کرد

رئیس کل سازمان امور مالیاتی:

فرایندهای مالیات ستانی 
سیستمی می شود

فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران در نشست خبری عنوان کرد:

 ایران اسلامی و ایرانی، انزوا گریز
 و تحریم ناپذیر است

گزارش جملــه از آخرین اخبار چهل و سومین جشنواره فیلم فجر

غ در رویای استقبال سیمر
0202030307070808

J O M L E H

تاجران سر صف ایستاده اند
سرنوشت ارزهای وارداتی در هشت ماهه نخست امسال؛

بر اساس آخرین گزارش ها بیش از نیمی از ارزهای تامین شده برای واردات از ابتدای سال تا کنون برای کالاهای تجاری
 و بازرگانی بوده است. مقدار ارز تامین شده برای واردات از ابتدای سال تا ۳۰ آبان ماه، بیش از ۴۵.۵ میلیارد دلار بوده است. 

از این مقدار ارز بیش از ۵۰ درصد برای واردات کالاهای تجاری و بازرگانی، برای کالاهای اساسی و دارو و واردات در مقابل 
صادرات هر کدام بیش از ۲۱ درصد و برای خدمات تنها ۲ درصد تامین شده است...

حضور بیمه ملتحضور بیمه ملت   در هجدهمین نمایشگاه  در هجدهمین نمایشگاه 
بین المللی معدن و صنایع معدنیبین المللی معدن و صنایع معدنی
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َّه "سيداحمد فقيه امامي" عالم برجسته اصفهان )1372 ش(  l انهدام ساختمان بانك استقراضي روس به دست مردم تهران )1284 ش(  l رحلت حكيم و فيلسوف برجسته "محمدهادي فرزانه" معروف به "حكيم فرزانه" )1344ش(  امروز در تقویم: رحلت آيت  الل

وکیلی، فعال سیاسی اصلاح طلب:

پزشکیان تهدیدات را به فرصت تبدیل کرد
قدم های مثبت دولت در حوزه زنان و اقلیت ها

فعال سیاســی اصــلاح طلب بــا بیان این کــه رئیس 
جمهــور بســیاری از تهدیــدات را بــه فرصــت تبدیل 
کــرده اســت، گفــت: پزشــکیان قــدم هــای مثبتی در 
حــوزه زنــان و توجه بــه اقلیت هــا برداشــته که جای 

تقدیر دارد.
محمدعلــی وکیلی در گفت و گو با خبرنگار سیاســی 
ایرنــا، عملکــرد دولــت چهاردهــم در ایــن مــدت را 
مثبــت ارزیابــی کرد و اظهــار کرد: رئیــس جمهور در 
حوزه انتصابات عملکرد بســیار خوبی داشــته اســت 

اما در برخی انتصابات ما انتقادهایی هم داریم.
وی افــزود: رئیس جمهور در انتصابات ســهم زیادی 
بــه اقوام و اقلیت ها اختصاص داده و موضوعاتی که 
در این ســال ها برای بخشی از اقوام و اقلیت ها تابو و 
مطالبه معوق بود را با جسارتی که از خود نشان داد 
شکست و با همین تابوشکنی ها بسیاری از تهدیدات 

را به فرصت تبدیل کرد.
وکیلی در تشریح عملکرد پزشکیان در موضوع وفاق 
خاطرنشــان کرد: برداشــت من از وفاق مدنظر آقای 
پزشــکیان این اســت که هر کسی در هر )مسئولیتی یا 
موقعیتی( که هســت چه بــه لحاظ معرفتی و نظری 
و چــه به لحــاظ موقعیت سیاســی یک قــدم به نفع 
طــرف مقابل و به منظور رســیدن بــه تفاهم )وفاق( 

عقب نشینی کند.
وی معتقــد اســت آقــای پزشــکیان گام هــای موثر و 
مثبتی به منظور رســیدن به تفاهم با طیف ها و گروه 
هــای دیگــر برداشــته امــا لازم طــرف مقابل بــه این 

اقدام توجه کرده و پاسخ موثری ارائه دهد.
مدیــر مســئول روزنامه ابتــکار تصریح کرد: شــیرینی 
وفاق زمانی حاصل می شود که دوطرف از موقعیتی 

اگــر  امــا  قــرار دارنــد عقب نشــینی کننــد  کــه در آن 
یــک طــرف عقــب بنشــیند و طــرف دیگــر بــه جــای 
عقب نشــینی، پیــش روی کنــد، بــه ضدوفــاق تبدیل 

می شود.

قدم های مثبت و درخشــانی نسبت به سهم زنان   
در دولت چهاردهم برداشته شد

وکیلــی، رویکــرد دولــت چهاردهم نســبت به ســهم 
زنــان را مثبــت ارزیابی و عنوان کرد: آقای پزشــکیان 

به سهم بانوان توجه خوبی داشته و ما در این بخش 
هم شاهد تابوشکنی بودیم.

وی بــا بیــان اینکــه مــا عدالــت جنســینی را در توزیع 
فرصت هــای شــغلی در همیــن مــدت زمــان کوتــاه 
تشــکیل دولــت از آقــای پزشــکیان دیدیــم، گفت: از 
ایــن رو می توان گفت دولت چهاردهم در این بخش 

قدم های بسیار درخشانی برداشته است.
نماینــده مــردم تهــران در مجلــس ادامــه داد: البته 
ممکــن اســت برخــی از بانــوان در جــای درســت و 

مناســبی به کار گمارده نشده باشــند اما در عین حال 
اصــل توجه به ســهم بانوان در ســپردن فرصت های 
خدمتــی اصــل مغفولــی بــود کــه آقــای پزشــکیان 

به درستی به آن پرداخته است.

دولــت چهاردهــم ســهم مناطــق محــروم، اقــوام و   
مذاهب را ادا کرد

محــروم  مناطــق  ســهم  اینکــه  بیــان  بــا  وکیلــی 
در  مذاهــب  و  اقــوام  ســهم  و  کابینــه  چینــش  در 
فرصت هــای مدیریتــی همواره مغفــول مانده بود 
کــه خوشــبختانه توســط دولت چهاردهم ادا شــده 
اســت، گفت: همــه این مــوارد فرصت های طلایی 
اســت که آقای پزشــکیان در طول ایــن مدت کوتاه 

خلق کرده است.
مدیر مســئول روزنامه ابتکار این نکته را هم عنوان 
کــرد از آنجایــی که خود آقــای پزشــکیان در دولت 
حضور داشــته می توانســت یک دولــت ۱۰۰ درصد 
همــراه بــا خــود تشــکیل دهــد امــا اینــکار را انجام 
نــداد و مــا می بینیم کــه رنگین کمانــی از جریانات 

سیاســی در دولت چهاردهم حضور دارند.

عــزم دولــت چهاردهــم بــرای پرداخــت مطالبــات   
معلمان و بازنشستگان

وی در ارزیابــی خــود از ســهم محرومین در دولت 
چهاردهــم اظهــار کرد: دولــت چهاردهــم به رغم 
خــوب  بســیار  قدم هــای  منابــع،  محدودیت هــا 
و  معلمــان  مطالبــات  پرداخــت  بــرای  مثبتــی  و 
بازنشســتگان برداشته شده است و به نظر می رسد 

آقای پزشــکیان برای این بخش عزم خوبی دارد.

خبــر ویــژه

بسیــج

خبــر رسیــده

وزیر کشور:

باید برای بسیج در حوزه های 
مختلف مأموریت های جدید 

تعریف کرد

  وزیر کشــور سرزندگی بسیج را به فعالیت دانست و گفت: بسیج به فعالیت زنده 
اســت از ایــن رو باید حتمــا ماموریت های جدیــد در حوزه های مختلــف برای آن 

تعریف شود.
به گزارش خبرگزاری مهر، اســکندر مؤمنی در جمع مســئولان مرکز بسیج وزارت کشور با 
اشاره به وسعت حوزه مأموریت های وزارت کشور، رده های مختلف سازمانی و نهادهای 
تابعــه ایــن وزارتخانه افــزود: اگــر ظرفیت های موجود مورد بررســی بیشــتر قــرار گیرند، 
سازوکارهای قابل گسترش هم برای کمک به قوام سازمان بسیج و هم کمک به حوزه های 
مختلف کشــور به وجود خواهد آمد. بسیج وزارت کشــور باید در همه بخش ها الگو و اول 

باشد چرا که این وزارتخانه همانند بسیج تا دورترین روستاهای کشور حضور دارد.
وزیر کشور بسیج را یکی از افتخارات جمهوری اسلامی ایران و میراث ماندگار حضرت امام 
راحل دانست و افزود: بسیج نقشی به بلندای نقش انقلاب اسلامی در حفظ و حراست از 

کیان کشور و دستاوردهای انقلاب اسلامی ایفا کرده است.
مؤمنی با اشــاره به ایفای نقش مردم در صحنه های مختلف در قالب نیروهای بســیج از 
همان اوایل انقلاب اسلامی گفت: ساختار مناسب بسیج موجب حضور هدفمند مردم 
در صحنه ها شده است.وی در ادامه افزود: حضرت امام راحل در عین حفظ ساختارهای 
رســمی، سازمانی به نام بســیج را راه اندازی کردند تا این سازمان که مترادف با مردم اما 
به شــکل ســازمان یافته و هدفمند است در هرجایی از کشور که نیاز بود حضور یابد. خیل 

عظیم مردم در قالب نیروهای بسیج از دستاوردهای انقلاب و کشور محافظت کردند.
وزیر کشــور یکی از مهمترین عرصه های حضور بســیج را دوران دفاع مقدس دانســت و 
افزود: صدام با توجه به شرایط کشور در ابتدای انقلاب اسلامی پیش بینی کرده بود که در 
مدت یک هفته خوزستان را از کشور جدا و در مدت یک ماه نظام انقلاب اسلامی را ساقط 
خواهد کرد. در حالی که او نیروهای عظیم مردمی، قدرت رهبری حضرت امام و روحیه 

شهادت طلبی نیروهای بسیج را محاسبه نکرده بود.
مؤمنی با اشاره به تجربه های خود در دوران جنگ تحمیلی گفت: در اوایل تشکیل لشکر 
۲۵ کربلا که یکی از لشکرهای سپاه بود حدود ۴۰۰ تا ۵۰۰ نفر نیروهای کادر وجود داشت؛ 
در حالی که گاهی ساختار لشکر به ۱۵ تا ۲۰ هزار نفر می رسید که همه از نیروهای مردمی 
تشکیل شده بودند. بسیاری از این افراد کارمند، معلم و … بودند و هنگام عملیات تحت 

عنوان فرمانده گردان و فرمانده تیپ ایفای نقش می کردند.
وی بــا اشــاره بــه خاطره دیگــری از همین دوران اظهــار کرد: در مقطعی بــه دلیل کمبود 
گردان های جنگی تصمیم گرفته شد که هر گردانی معین سه گردان دیگر شود؛ اتفاقی که 
پیش از این در عرصه نیروهای نظامی نظیر نداشــت و توانست در مدت کوتاهی هر یک 

گردان را به سه گردان تبدیل کند.
وی بــا گرامیداشــت یاد و خاطره همه شــهدا به خصوص شــهدای بســیجی گفت: مقام 
معظم رهبری بر تشکیل، سازماندهی و گسترش بسیج در عرصه های مختلف مطالب 
بسیار ارزشمندی فرمودند و بسیار تاکید دارند علی رغم اولویت عرصه نظامی اما فعالیت 
بسیج تنها مختص به این حوزه نیست و ورود هدفمند به عرصه های دیگر را تاکید دارند. 
بدین ترتیب ظرفیتی فراهم شده که همه افراد با توانایی ها و روحیات مختلف ایفای نقش 
کنند.وزیر کشور با اشاره به شرایط بحرانی دوران کرونا و نقش بسیج در مقابله با آن گفت: 
نیروهای بسیج جدای از ایجاد آرامش فکری، در عمل نیز در بسیاری از بیمارستانها که با 
کمبــود نیرو مواجه بودند، حضور پیدا کردند. این نیروها هم اکنون نیز در بلایای طبیعی 

مانند سیل و زلزله پیشگام هستند.
در بخش دیگری از این جلسه حسن صنعتکاران رئیس سازمان بسیج ادارات کشور ضمن 
گرامیداشت یاد و خاطره قریب ۲۲۰ هزار شهید بسیج و ۲۲ هزار شهید حوزه اداری کشور 
گفت: امروز بســیج به عنوان یک نیروی راهبردی و اساســی انقلاب اســلامی یک وظیفه 
مهم بر عهده دارد و آن به میدان آوردن همه ظرفیت های مردمی انقلاب اسلامی است.

وی درباره مأموریت بسیج ادارات گفت: بسیج ادارات در صدها حوزه مقاومت و هزاران 
پایگاه مقاومت بسیج در سراسر کشور در حال نقش آفرینی و انجام ماموریت هایش است.

همچنین در ابتدای این نشست، حسن قشقایی فرمانده مرکز مقاومت بسیج وزارت کشور 
بخشی از فعالیت ها و اقدامات صورت گرفته در این مرکز را به استحضار حضار رساند.

رئیــس جمهــور ضمن حضــور در وزارت ورزش بــر تقویت ورزش 
همگانــی و ورزش محلات، اهتمام و توجه ویژه بــه ورزش بانوان، 
برنامه ریزی برای بهره گیری از ظرفیت هوش مصنوعی در ارتقای 

کیفی ورزش کشور تأکید کرد.
بــه گزارش خبرگزاری مهر، مســعود پزشــکیان رئیــس جمهور به 
وزارت ورزش و جوانــان رفــت و با حضور در جمــع وزیر، معاونان، 
رؤسا و دبیران کمیته های ملی المپیک و پارالمپیک این وزارتخانه، 
ضمن شــنیدن گزارشــی از برنامه هــا و اقدامات در حــال انجام در 
حــوزه ورزش و جوانــان، نــکات مهمــی در راســتای ارتقــای کیفی 
عملکــرد ایــن وزارتخانه و تســریع در تحقق اهداف دولــت در این 

بخش بیان کرد.
رئیــس جمهــور در این جلســه »شناســایی ظرفیت هــا«، »اصلاح 
روندهای موجود« و »تدوین نقشه ای جامع برای افق پیش رو« را از 
جمله مسائل اولویت دار وزارت ورزش و جوانان برشمرد و افزود: 
ما برای رسیدن به شرایط ایده آل در ورزش کشور ابتدا باید بدانیم 
که چه می خواهیم، چه امکانات و ظرفیت هایی در اختیار داریم و 
قرار اســت به کجا برسیم تا بتوانیم بر اساس آن و در قالب تدوین 

نقشه ای جامع برای آینده پیش رو برنامه ریزی کنیم.
پزشــکیان در ادامــه تحقــق عدالــت ورزشــی را رمــز موفقیــت در 
برنامه ریزی ها در این بخش و از جمله وظایف مهم وزارت ورزش 
و جوانان دانســت و گفت: ایجاد و توزیع عادلانه فضاهای ورزشــی 
و همچنین امکانات، تجهیزات و اعتبارات در سراسر کشور به ویژه 
مناطق حاشــیه ای و کم برخوردار باید در صدر اولویت های وزارت 
ورزش باشــد و در این راســتا ما حتماً به اســتانداران، فرمانداران و 

شهرداران وظایفی محول خواهیم کرد.
رئیس جمهور در ادامه بر ضرورت بهره گیری از مشارکت مردمی، 
تقویــت روابــط بیــن بخشــی و بهره گیری بهینــه از منابــع حاصل 
از مســئولیت اجتماعــی شــرکت های بــزرگ در تأمیــن تجهیزات 
و امکانــات فضاهــای ورزشــی کشــور تأکیــد کــرد و گفــت : از جمله 

راهکارهای دولت برای افزایش ســرانه فضاهای ورزشی در شرایط 
کمبــود اعتبــارات و منابــع مالــی انحصارزدایــی از اماکن ورزشــی 
دستگاه های اجرایی و وزارتخانه ها به منظور استفاده عموم مردم 
و افزایــش بهــره وری ایــن اماکن اســت کــه وزارت ورزش و جوانان 
باید برای شــکل و نحوه اجرای این طرح نیز برنامه ریزی های لازم 

را انجام دهد.
پزشــکیان در ادامــه پرداختن به مســائل جوانان به عنــوان یکی از 
ســرفصل های اصلی برنامه هــای وزارت ورزش و جوانــان را مورد 
تأکید قرار داد و گفت: مسئولان این وزارتخانه باید مسائل مبتلابه 
جوانــان در ازدواج، اشــتغال و مســکن و همچنیــن چگونگی ورود 
آنهــا به عرصه جامعه را در قالب بســته ای جامع مورد توجه ویژه 
قــرار دهند چرا که حضــور با انگیزه جوانان در عرصه های مختلف 
ظرفیت بزرگی برای دولت در حل مسائل کشور ایجاد خواهد کرد.

رئیس جمهور در ادامه خطاب به مدیران ورزشی و رؤسا و دبیران 
کمیته هــای ملی المپیــک و پارالمپیک گفت : دولــت برای فراهم 
کردن زیرســاخت های لازم، تأمین نیازها و تســهیل فعالیت شما 
تمام تلاش خود را به کار خواهد گرفت و وظیفه شما نیز استفاده از 

این موقعیت برای رقم زدن بهترین نتایج است.
پزشکیان با تأکید بر اینکه بر اساس سند چشم انداز ما باید برترین 
کشور منطقه در عرصه های مختلف باشیم، تصریح کرد: اگر چنین 
ذهنیــت و بــاوری در میان مدیران ورزشــی و ورزشــکاران ما شــکل 
بگیرد و تمام تلاش ها و اقدامات برای رسیدن به این هدف تنظیم 
و متمرکــز شــود گام بزرگــی در راســتای اجرای این ســند برداشــته 

خواهد شد.
تقویت و توسعه ورزش همگانی و ورزش محلات، اهتمام و توجه 
ویژه به ورزش بانوان، برنامه ریزی برای بهره گیری از ظرفیت هوش 
مصنوعــی در ارتقای کیفی ورزش کشــور و همچنیــن برنامه ریزی 
بــرای الزام کارمندان دولت به ورزش در راســتای ارتقای ســلامت 
آنان از دیگر نکاتی بود که رئیس جمهور در این جلسه مورد تأکید 
قــرار داد. پیــش از ســخنان رئیــس جمهور احمــد دنیامالــی وزیر 
ورزش و جوانــان به ارائه گزارشــی از برنامه های در حال انجام این 
وزارتخانه و اجرای تکالیف قانونی در حوزه ورزش و جوانان از جمله 
تلاش برای نهایی کردن ســند آمایش ســرزمینی در وزارت ورزش 
و جوانان تا پایان ســال، تشــکیل شــوراهای عالی جوانان و ورزش و 
تربیت بدنی، اجرای تکالیف برنامه هفتم توسعه، سرمایه گذاری 
در رشته های ورزشی پُرمدال و تعامل وسیع با آموزش و پرورش در 

زمینه استعدادیابی پرداخت.
همچنین معاونین وزیر ورزش و جوانان و رؤسا و دبیران کمیته های 
ملی المپیک و پارالمپیک نیز در این جلسه به بیان برخی مشکلات 
و موانــع پیشــبرد برنامه هــا و اهــداف حوزه تحت مســئولیت خود 

پرداختند.

سردار غلامرضا جلالی در آیین گرامیداشت چهل و پنجمین سالگرد 
تاســیس بســیج که در وزارت نیرو برگزار شد، با تاکید بر اینکه، بسیج 
یعنــی دفــاع از انقلاب اســلامی و دســتاوردهای آن در همه حوزه ها، 
اظهار کرد: تفکر بسیجی و بسیج موضوع بسیار اساسی است و انقلاب 
اسلامی همواره به آن احتیاج دارد. با تاسی به تفکر اسلام ناب و تفکر 
بسیجی که توسط امام راحل پایه گذاری شد، یک نگاه جدید از انقلاب 

اسلامی ایران به جهانیان ارائه کرده است.
به گزارش ایســنا، رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور با بیان اینکه 
امروز شــاهد اشاعه تفکر بسیجی در جهان اسلام هستیم، ادامه داد: 
لازم است به توصیه امام راحل مبنی بر اینکه »همواره تفکر بسیجی 
حفظ شــود« توجه ویژه ای صورت گیرد چرا که امروز کشــور به شدت 
نیازمنــد تفکر بســیجی و موله هــای آن اســت.وی دشمن شناســی و 
تهدیدشناســی را نکته مهم در تفکر بسیجی دانســت و گفت: سردار 
شهید قاسم سلیمانی، محور وحدت را تشخیص دشمن می دانست. 
بســیج همیشــه بایــد بیدار باشــد و با چشــمان باز و بصیــرت عمیق 
دینی بتواند مسیر درست را تشخیص دهد؛ همه این شرایط موجب 
می شود بسیجی در شرایط بروز فتنه غفلت نکند. جلالی، »اخلاص« 
را دیگر مولفه بسیج برشمرد و یادآور شد: در همه صحنه های انقلاب 

اسلامی شاهد حضور بسیجیان از همه قشرها از نوجوان تا سالخورده 
هستیم که فقط برای رضای خداوند پا در این عرصه گذاشتند.

رئیس ســازمان پدافند غیرعامل کشــور گوش به فرمان رهبر بودن و 
تفکر جهادی را از دیگر ویژگی های بسیج برشمرد و افزود: بسیجیان 
در زمــان بحــران کرونا جان خود را بر کف گرفتند و در مقام پزشــک، 
پرســتار، امدادگر پا در میدان خدمت گذاری گذاشتند. بسیج، فدایی 
انقلاب است و جهادگونه در میدان حاضر می شود. تولد، شکل گیری 
و سازماندهی بسیج در کشور مملو از برکت و اقتدار است. دستیار ویژه 
رئیــس جمهور در امور پدافند غیرعامل اظهــار کرد: امروز حاکمیت 
تفکر بســیجی در وزارت نیرو یک نگاه و رویکرد اساســی است. یکی از 
تکالیف بســیج وزارت نیــرو، حفظ و تضمین کارکردهــای تولید برق 

است و این مهم باید مدیریت و کنترل شود.
رئیــس ســازمان پدافنــد غیرعامــل کشــور بــا تاکید بــر اینکه یکــی از 
صحنه های جنگ، حفظ پایداری کشــور، تداوم کارکردهای اساســی، 
روحیــه ملی و اقتدار ملی اســت، گفت: در حــوزه وزارت نیرو، یکی از 
مولفه های جدی جهاد و بســیج، توجه به پدافند غیرعامل است که 
در تداوم حرکت انقلاب اســلامی به ســمت قله های پیشرفت نقش 

انکارناپذیری دارد.

پزشکیان:

ورزش بانوان تقویت شود 

سردار جلالی:

بسیجی در شرایط بروز فتنه، غفلت نکند 

ملیحه منوری
سردبیر

به  بهانه ادامه واکنش ها به طرح جنجالی کلینیک 
بی حجابی و اظهارات  اخير معاون رئیس جمهور؛

ایده ای که مرده به دنيا آمد

 معــاون رئیس جمهــور در امــور زنــان و خانواده بــه تازگی و در 
واکنــش به راه اندازی کلینیک بی حجابــی گفته اند: تصمیماتی 
ماننــد کلینیــک تــرک بی حجابــی و اعــلان آن هــا در بازه هــای زمانی 
مختلــف بــا هدف جنــگ روانی و نگاه داشــتن دســت بــالا در فضای 
رســانه ای از ســوی ایــن نهادهــا مطــرح می شــود وگرنــه گســتردگی و 
فراگیری قابل توجهی ندارند و در هیچ بخشی از نظام تصمیم سازی 

و تصمیم گیری حوزه فرهنگ کشــور جایگاهی ندارند.
حدود ده روز قبل پایگاه خبری و رسانه ای حوزه های علمیه خواهران 
خبــر داد؛ برای نخســتین بار در کشــور بــه همت اراده زنــان و خانواده 
ســتاد امــر به معــروف، کلینیــک ترک بی حجابــی در تهــران با هدف 
درمــان علمی  و روانشــناختی بی حجابی ویژه نســل نوجوان، جوان و 

بانوان جویای هویت اجتماعی و اســلامی  افتتاح می شود.
در توضیــح ایــن طرح گفته شــده بود کــه »براســاس مراجعات مکرر 
صــورت پذیرفتــه بــه ســتاد امــر بــه معــروف و نهــی از منکــر اســتان 
تهــران از ســوی خانواده ها و بانــوان و دختران تهرانــی مبنی بر وجود 
فشــارهای محیطی و ســایر عوامل که منجر به اجبار انتخاب پوشــش 
خارج از حدود حجاب شــرعی شــده که پس از بررسی های تخصصی 
و جلســات کارشناســی بــه عمــل آمــده تصمیم بر آن شــد کــه اولین 
کلینیک تخصصی مشــاوره و حمایت از بازگشــت به حجاب با عنوان 

»کلینیک ترک بی حجابی« در تهران راه اندازی شــود.«
این ماجرا علی رغم گذشــت بیش از یــک هفته  همچنان محل بحث 
اســت  و هرچه  میگذرد آثار مثبت و اساســا دلیل طــرح چنین ایده ای 

مورد شک قرارمی گیرد.
انجمــن روانشناســی ایــران و انجمــن علمی روان درمانــی ایــران هم 
در یــک بیانیــه مشــترک در واکنــش بــه ایجــاد کلینیک هــای زیبایــی 
اجتماعــی یــا کلینیک هــای تــرک بی حجابــی، بیانیه ای صــادر کردند 
کــه در آن آمده اســت: »خبر راه اندازی »کلینیــک ترک بی حجابی در 
تهران« موجب تشــویش اذهان عمومی  شــده و متخصصان سلامت 

روان را متعجب و در عین حال به  شــدت نگران کرده است.
ماجرای دریافت بودجه مورد توجه  پروانه  سلحشوری نماینده مردم 
در مجلــس دهــم هــم قــرار گرفتــه و می گوید: بــه نظر مــن طراحان 
ایــن طــرح تا حدی آگاه هســتند کــه اینگونه طرح ها جــواب نمی دهد 
و تبعات منفی آن به شــدت بیشــتر اســت اما بحثی که مطرح اســت 
بحث بودجه اســت. وقتی یک طرح معرفی می شــود برای این طرح 
بودجــه دریافــت می شــود و ایــن طرح هم بــار مالــی دارد و بابت آن 
هــم بودجــه دریافــت می شــود در حالــی کــه می داننــد که ایــن طرح 
بازخــورد منفــی در جامعه خواهد داشــت و جوابــی از آن نمی گیرند 
اما بــرای مدتی بودجه هایی برای اجرای چنیــن طرح هایی می گیرند 
در حالــی کــه اینگونه طرح ها پــر از ضرر و در افکار عمومی به شــدت 
منفی اســت بعد از مدتی کنار گذاشــته می شوند و به سراغ طرح بدتر 

و ناسنجیده تر می روند.
ستاد امر به معروف و دبیرش نیز به ماجرا ورود کرد و گفت: موضوع 
»کلینیــک تــرک بی حجابی« که در رســانه ها مطرح شــده، بخشــی از 
یک طرح گســترده فرهنگی اســت که ســتاد امر به معروف در اســتان 
تهــران با همــکاری نهادهای مختلــف از جمله قوه قضائیــه، فراجا و 
سپاه طراحی کرده است. این طرح از تجربه افرادی بهره می گیرد که 
در گذشــته کشــف حجاب داشــته اند؛ اما امروز به حجاب شرعی روی 
آورده انــد. هدف اصلی مــا از این طرح، ایجاد فضایی برای مشــاوره، 
گفت وگو و کاهش فشارهای روانی برای بانوانی است که ممکن است 

در محیط های کاری یا اجتماعی با چالش هایی مواجه باشــند. 
ایــن فعالیت، یک ســال اســت کــه در حال اجراســت و نتایــج مثبتی 
بــه همراه داشــته اســت. بســیاری از خانواده ها یا حتی خــود بانوان با 
مراجعــه به ســتاد درخواســت مشــاوره یا کمــک کرده انــد. گاهی هم 
افــراد با تغییر نگرش خود و گرایش به حجاب دینی، داوطلب کمک 
به دیگران شــده اند. این فرآیند نه تنها به حل شــبهات و دغدغه های 
فرهنگــی کمــک می کنــد، بلکــه رویکــردی جایگزیــن بــرای اقدامات 
قضایی نظیر جریمه اســت که قوه قضائیه نیز آن را تأیید کرده است.
خلاصه  این که این طرح عجیب راهم باید همینک به بایگانی ســپرد 
چراکه تجربه نشــان  داده  اســت  طرحها و برنامه هایی نظیر این طرح 
همان آغاز شکســت خواهند خورد، چون نه با صراحت و ســیره دینی 

هم خوانــی دارند و نه با عرف ارتباطی برقرار می کنند.

در جدیدترین استفتائات حضرت آیت الله خامنه ای 

اعلام شد

حکم استفاده از رد مظالم برای 
کمک به مردم لبنان و فلسطین

به گزارش ایسنا،  بنابر اجازه حضرت آیت الله خامنه ای، می توان »رد 
مظالم« را برای کمک به مردم مظلوم غزه و لبنان مصرف کرد.

فرماندار توهین کننده به 
خبرنگاران عزل شد

معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهور از عزل فرماندار 
توهین کننــده به خبرنــگاران خبر داد و نوشــت: رعایــت کرامت اهل 
فرهنگ و رســانه دســتورالعمل مدیران دولت پزشــکیان اســت.به گزارش 
خبرگزاری مهر، سید مهدی طباطبایی معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر 
رئیس جمهور در یک پیام در صفحه شخصی خود در ایکس از عزل فرماندار 
توهین کننده به خبرنگاران خبر داد و نوشت: قلم و اهل قلم عزت و حرمتی 

بی مانند دارند که همه مسئولان موظف به حفظ آن بوده و هستند.
متن پیام معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهور:

عزل فرمانداری که به خبرنگاران و اهالی رســانه اهانت کــرده بود، اقدام به 
موقع و ســنجیده ای بود که توسط استاندار گیلان انجام شد. قلم و اهل قلم 
عــزت و حرمتی بی مانند دارند که همه مســئولان موظف به حفظ آن بوده 
و هســتند. رعایت کرامت اهل فرهنگ و رسانه دستورالعمل مدیران دولت 

دکتر پزشکیان است.

تماس تلفنی عارف با استاندار مرکزی 
در پی بروز حادثه رانندگی برای وی

در پی بــروز حادثه رانندگی برای خودروی اســتاندار مرکزی ، معاون 
اول رئیس جمهــور طی تماس تلفنــی با مهدی زندیه وکیلی جویای 
حال او شد .به گزارش ایسنا، محمدرضا  عارف در تماس تلفنی با استاندار 
مرکــزی ضمــن پیگیــری شــرایط او پــس از حادثــه رانندگی پیش آمــده در 
کمربندی جنوبی اراک از روند درمانی این مقام دولتی مطلع شــد و ضمن 
آرزوی شــفای عاجل برای زندیه وکیلی ،از اهتمام او برای حضور میدانی در 

استان قدردانی کرد.

یــادداشت سردبیــر

اخبــار کوتــاه
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با حضور رئیس و نواب رئیس اتاق ایران؛

بزرگ ترین دستگاه سنگ شکن 
ایران رونمایی شد

صفحه  04

صفحه  04

اخبـــــار

 رونمایی از بسته تشویقی
 بانک رفاه کارگران برای کارفرمایان 

سازمان تأمین اجتماعی

معاون وزیر و رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران 
ضمن اشاره به اهمیت توسعه تجارت با قاره آفریقا 
بر ارائه پیشــنهادهای عملیاتی و تعریف پروژه برای 

گرفتن سهم از این بازار تاکید کرد.
 بــه گزارش روابط عمومی ســازمان توســعه تجارت 
ایــران، نشســت کمیســیون اقتصــادی ســتاد آفریقا 
بــا حضورمحمدعلــی دهقــان دهنــوی، رییــس کل 
ســازمان توســعه تجارت ایران، ســیدمحمدصادق 
قنادزاده، معاون ارتقای کســب وکارهای بین المللی 
سازمان توســعه تجارت ایران و محمدرضا صفری، 
سرپرســت دفتــر آفریقــا ســازمان توســعه تجــارت 
ایــران و جمعــی از نماینــدگان وزارتخانه های جهاد 
کشاورزی، راه و شهرسازی، تعاون کار و رفاه اجتماعی 
و بانک مرکزی در ســالن خلیج فارس محل دائمی 

نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار شد.
 در این نشست دهقان دهنوی با بیان اینکه در عمل 

بــرای تصاحب ســهم از بازار آفریقا تــلاش چندانی 
نکردیــم، گفت: پیشــرفت های ایران در بــازار آفریقا 
متناســب با تاکیــدات و ســفارش های مقام معظم 
رهبــری و رئیس جمهور پیش نمــی رود از این رو نیاز 
است که برای ورود به این بازار بیشتر تلاش کنیم؛ به 
نظر می رســد برای نیل به این مهم نباید محدود به 
برگزاری ســتاد و جلسات شویم و باید به راهکارهای 

توسعه تجارت با این کشورها بیاندیشیم.
 معاون وزیر صمت ادامه داد: خروجی برگزاری این 
جلســات باید به تعریــف پروژه ها در ایــن قاره ختم 
شــود به بیان دیگر از نگارش پیش نویس مصوبات، 
گذر و در گام های بعدی متناسب با پروژه ها مصوبات 
را تصویب کنیم؛ در این شــرایط برگزاری جلسات با 
مقامات عالی و معــاون اول رئیس جمهور معنادار 
می شــود.  رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران با 
تاکید بر اینکه ورود به بازار آفریقا نیاز به ابتکار عمل 

دارد، گفت: بخش خصوصی خالق ابتکار در تجارت 
اســت چرا که در نهایت آنهــا می خواهند تجارت در 
قــاره  آفریقا را دنبال کنند از این رو مشــکلات را بهتر 
می شناســد و می توانند برای عبور از آنها شــیوه نامه 

تجویز کنند. 
در ادامــه ایــن نشســت قنــادزاده با اشــاره به دســتور 
معــاون اول رئیس جمهــور مبنی بر تشــکیل اولین 
ستاد آفریقا در دولت چهاردهم، گفت: در سال های 
گذشــته 5 دوره ستاد آفریقا تشکیل شد بررسی های 
ما از عملکرد این ســتادها نشــان می دهد که در اجرا 
با مشــکلاتی مواجــه هســتیم از این رو تــلاش داریم 
کــه موانــع اجرایی و زیرســاختی که باعث تکــرار این 
مصوبات شده اند را شناسایی و مصوبات را همراه با 

پیوست اجرایی آنها ارائه بدهیم. 
معاون ارتقای کســب وکارهای بین المللی ســازمان 
توسعه تجارت ایران ادامه داد: مقام معظم رهبری 

و رئیس جمهور به توسعه تجارت با قاره آفریقا تاکید 
دارنــد؛ چراکه این قاره بهشــت منابع غنی معدنی، 
نفت، کشــاورزی و ... در دنیاســت؛ کشــورهای رقیب 
تجاری ما به اهمیت قاره آفریقا در تجارت رسیده اند 
از این رو با ســرعت در این بازار سرمایه گذاری کردند 
این در حالی است که ما درسال های اخیر از این بازار 

غافل شدیم.
 وی در پایان تصریح کرد: زیرساخت های تجاری باید 
تکمیل شــوند تا بتوان از آنها برای توسعه مناسبات 
تجاری بهره بگیریم؛ به همین دلیل سازمان توسعه 
تجــارت ایران به عنوان رئیس کمیســیون اقتصادی 
ســتاد آفریقا جلســات خود را با دستگاه های مربوط 
آغاز کــرد تا برنامه هــا، گزارش هــا، اقدامــات، موانع 
و مشــکلات ورود بــه این بــازار را احصا تــا در نهایت 
 یــک گــزارش کامــل، جامــع و قابــل ارائــه تدویــن 

و تنظیم شود.

سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ از حقوق دولتی ۱۵ درصدی معادن برای سال آینده خبر داد.
به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا(، رحیم زارع، در تشریح جلسه کمیسیون تلفیق در بررسی بخش هزینه ای لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۴ گفت: کمیسیون تلفیق حقوق دولتی معادن برای سال آینده را ۱۵ درصد تعیین کرد. منابع حاصل از این 

موضوع در شهرستانی که معدن در آن مستقر هست، هزینه خواهد شد.
به گفته سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۴، همچنین طبق یکی دیگر از مصوبات این کمیسیون، مقرر شد؛ ۵۵ 

درصد حق انتفاع معادن شماره یک و سه گل گهر و چادرملو در اختیار ایمیدرو قرار گیرد.

صفحه 04

در نشست هم اندیشی بیمه دانا و ادارات رفاه و پشتیبانی آموزش و پرورش شهرستان های استان تهران مطرح شد؛

قرارداد بیمه دانا با آموزش و پرورش جامع است

سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۴:
حقوق دولتی معادن برای سال آینده ۱۵ درصد تعیین شد

در حاشیه هجدهمین نمایشگاه بین المللی معدن، 
دستگاه سنگ شــکن مخروطی ســوپر ۶۶ در دو مدل 
ســوپریور و ریزشــکن، به عنــوان بزرگ ترین دســتگاه 

سنگ شکن ساخت ایران رونمایی شد.
در جریان برگزاری هجدهمین نمایشگاه بین المللی 
معدن، با حضور صمد حسن زاده رئیس اتاق ایران، 
محمدرضــا بهرامن و پیــام باقری نــواب رئیس اتاق 
ایــران و جمعــی از فعــالان اقتصادی حــوزه معدن، 
دستگاه سنگ شــکن مخروطی ســوپر ۶۶ در دو مدل 
ســوپریور و ریزشــکن، به عنــوان بزرگ ترین دســتگاه 

سنگ شکن ساخت ایران رونمایی شد.
محمدرضا بهرامن، نایب رئیس اتــاق ایران و رئیس 
خانه معدن در این رونمایی با تأکید بر اینکه توسعه 
ابزارهــای  و  ماشــین آلات  نیازمنــد  معــدن  بخــش 
توســعه یافته اســت، بیان کرد: زنجیره بخش معدن 

وقتی موفق خواهد شد که بخش فرآوری توسعه یابد 
و این دستگاه به توسعه فراوری معدن در کشور کمک 

می کند.
به گفته دســت اندرکاران شــرکت تکنوتــک به عنوان 
 ســازنده این دســتگاه، سنگ شــکن مخروطی ســوپر
 66 در مــدل ریزشــکن 6۰۰ تــن در ســاعت و در مدل 
بزرگ شــکن، هزار و دویســت تن در ســاعت قابلیت 

خردایش دارد.
اهمیــت این دســتگاه در شــرایطی اســت که ســالانه 
نزدیک به ۱۰۰ میلیون تن سنگ آهن و ۲۷ میلیون تن 
ســنگ مس در کشور برداشت می شود. اما ۴۰ درصد 
از ماشین آلات و دستگاه های معدنی فرسوده هستند.
این شــرکت تا کنون محصولات خود را به بیش از ۲۸ 
کشــور دنیــا صادر کــرده و با تولید این دســتگاه جدید 

می تواند کشور را از واردات آن بی نیاز کند.
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رئیس کل سازمان امور مالیاتی:

فرایندهای مالیات ستانی 
سیستمی می شود

معاون توسعه مدیریت و منابع صندوق 
بازنشستگی کشوری خبر داد؛

پرداخت بیش از 295هزار فقره 
تسهیلات مالی به بازنشستگان 

طی یکسال اخیر

مدیرعامل پست بانک در جمع روسای شعب ممتاز بانک تشریح کرد؛

 »طرح حسنات« پست بانک 
ایران برای پرداخت تسهیلات 

در مناطق کم برخوردار 

معاون وزیر صمت و رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران مطرح کرد؛

ابتکار در تجارت با قاره آفریقا
تشکیل ستاد آفریقا در دولت چهاردهم

تسهیلاتسوخت

معاون کسب و کار اتاق اصناف ایران:

بخش انرژی کشور نیازمند تحول 
بنیادین است

معاون توسعه مدیریت و منابع 
 صندوق بازنشستگی کشوری

خبر داد؛
پرداخت بیش از 295هزار 

فقره تسهیلات مالی به 
بازنشستگان طی یکسال اخیر

معــاون توســعه مدیریــت و منابــع صنــدوق بازنشســتگی کشــوری از 
پرداخــت بیــش از ۲۹5هــزار فقــره تســهیلات مالی بــه بازنشســتگان و 
وظیفــه بگیــران این صندوق در یکســال اخیــر به ارزش ۹هــزار میلیارد 

تومان خبر داد.
جعفــر امیرآبــادی زاده در گفتگــو بــا خبرنــگار اداره کل روابط عمومی 
و امــور بیــن الملل صندوق بازنشســتگی کشــوری با اعلام ایــن خبر و با 
بیــان اینکه »ایــن صندوق علاوه بر پرداخت حقوق بازنشســتگی، انواع 
تســهیلات رفاهی را نیز برای این عزیــزان برنامه ریزی و عملیاتی کرده 
اســت«، افزود: در یکســال اخیر بیش از ۲۲5 هزار فقره وام ضروری در 
مجموع به ارزش 6هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان به بازنشســتگان و وظیفه 
بگیران این صندوق که مشــمول دریافت این تسهیلات بودند پرداخت 

شده است.
امیرآبادی زاده با اشاره به تعداد تسهیلات ازدواج فرزندان بازنشستگان 
این صندوق نیز گفت: این تســهیلات بــرای بیش از 6۸ هزار و ۳۰۰ نفر 
از عزیزانی که از سال ۱۳۹۹ مشمول بودند و باوجود ثبت نام در سایت 

صندوق بازنشستگی کشوری، بلاتکلیف بودند، پرداخت شده است.
وی یــادآور شــد: این تعداد تســهیلات ازدواج در یکســال اخیــر به افراد 
واجد شــرایط در مجموع با اعتبار بیــش از ۲هزار و ۳۹۳ میلیارد تومان 

پرداخت شده است.
کشــوری،  بازنشســتگی  صنــدوق  منابــع  و  مدیریــت  توســعه  معــاون 
»پرداخت تســهیلات حمایت از پایان نامه های مقطع ارشــد و دکترای 
فرزندان بازنشســتگان و بازنشستگان این صندوق در یکسال اخیر که از 
مطالبات ســنوات گذشــته بوده اســت را از دیگر اقدامات صورت گرفته 
در حوزه رفاهی بازنشستگان کشوری« عنوان کرد و گفت: در این مدت، 
یک هزار و 4۷5 فقره وام 6 میلیون تومانی حمایت از پایان نامه مقطع 
ارشــد و ۸۸۹ فقــره وام ۸میلیــون تومانی حمایت از پایــان نامه مقطع 

دکتری پرداخت شده است.
از  بیــش  اخیــر در مجمــوع  یکســال  زاده، در  امیرآبــادی  گفتــه  بنابــه 
۲۹5هزار فقره تســهیلات مالی از سوی صندوق بازنشستگی کشوری به 
بازنشســتگان و وظیفه بگیران و همچنیــن اعضای خانواده این عزیزان 
پرداخت شده که اعتباری معادل ۹ هزار میلیارد تومان برای آن تامین 

شده است.

مدیــر اتحادیه کشــوری ســوخت های جایگزیــن و خدمات 
وابســته و معــاون کســب وکار اتــاق اصنــاف ایــران گفــت: 
اقتصــاد انــرژی ایران به شــدت وابســته نفت و گاز اســت و 
این وابستگی، مشکلات متعددی را در مسیر توسعه پایدار 

ایجاد کرده است.
به گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی اتــاق اصناف ایــران علی 
محمودیــان با بیان ایــن که  اقتصاد انــرژی ایران همچنان 
متکی به نفت و گاز است، افزود: عدم تنوع پذیری در سبد 
انــرژی و کمبود ســرمایه گذاری در حوزه هــای جدید، زمینه 

ساز ناترازی انرژی در کشور شده است.
وی ادامــه داد: تمامــی بخش هــای اقتصــادی کشــور، بــه 
ویژه بخش انرژی، به نفت و گاز وابســته هســتند؛ در حالی 
که بســیاری از کشــور ها به ســمت ایجاد ســبد متنوع انرژی 
حرکت کرده اند و این اقدام، اقتصاد آنها را از وابســتگی به 

منابع محدود و مشخص دور کرده است.
 محمودیــان بــا اشــاره بــه ایــن کــه، تحریم ها، فرســودگی 
زیرســاخت ها و نبود ســرمایه گذاری خارجی از چالش های 
بایــد  دولــت  افــزود:  اســت  کشــور  انــرژی  حــوزه  اصلــی 
سیاســت های مؤثری برای جذب ســرمایه گذاری داخلی و 
خارجــی ارائه کند، چرا که سیاســت های فعلی پاســخگوی 
نیاز هــای ایــن بخش نیســت و همچنان ســرمایه گذاران به 
دلیل نبود مشــوق ها و دغدغه های موجود، انگیزه ای برای 

ورود به این حوزه ندارند.
وی تأکید کرد که بهینه ســازی مصرف انرژی و جلوگیری از 
هــدر رفــت آن می تواند در کوتــاه مدت تــا ۱۵ میلیارد دلار 

صرفه جویی ارزی برای کشور به همراه داشته باشد.
 محمودیــان با اشــاره به اقدامات اخیــر در نصب پنل های 
امــا  اســت،  ارزشــمند  اقدامــات  ایــن  گفــت:  خورشــیدی 
کافــی نیســت و بایــد سیاســت گذاری ها بــه ســمت جــذب 
ســرمایه های داخلی و خارجــی برای ســاخت نیروگاه های 
بــزرگ خورشــیدی و همچنیــن دیجیتــال ســازی ســاختار 

انرژی کشور حرکت کند.
وی تصریــح کــرد: ســهم انرژی های تجدیدپذیــر در جهان 
بیــش از ۲۶ درصد اســت، امــا در ایران این رقــم کمتر از ۳ 
درصد اســت که نشــان دهنــده فاصله قابل توجه کشــور با 

استاندارد های جهانی است.
 مدیــر اتحادیه کشــوری ســوخت های جایگزیــن و خدمات 
وابسته اظهار کرد: باید از ظرفیت گروه هایی مانند بریکس 
و کشــور هایی کــه در حوزه انرژی های نو پیشــرو هســتند، به 

ویژه چین، برای توسعه زیرساخت ها استفاده کنیم.
وی همچنین به مصوبه سرمایه گذاری بی نام دولت اشاره 
کــرد و آن را بســتری مناســب برای جــذب ســرمایه گذاری 

خارجی در بخش انرژی دانست.
محمودیان با بیان این که با هدف ایجاد زبان مشــترک در 
حوزه انرژی، همایش کشــوری شکوفایی سبز، نوآوری های 
انــرژی و حمــل و نقــل پاک در دی ماه ســال جــاری برگزار 
خواهد شــد گفت: این همایش فرصتی اســت تا مسئولان، 
سرمایه گذاران و مردم در خصوص چالش ها و راهکار های 
موجــود به گفتگو بپردازند و سیاســت های مؤثرتری در این 

زمینه تدوین کنند.
وی در پایــان هشــدار داد: اگــر تدبیــری فــوری بــرای حــل 
ناتــرازی انــرژی اندیشــیده نشــود، قطعی هــای مکــرر برق 
در آینــده می توانــد تولیــد را فلج کند، تعطیلــی واحد های 
صنعتــی و افزایــش بیــکاری را بــه همــراه داشــته باشــد و 

اقتصاد کشور را با چالش های جدی مواجه کند.
یادآور می شــود؛ آینده انرژی ایــران نیازمند تحول بنیادین 
و  ســرمایه گذاری  سیاســت گذاری،  در  فــوری  اقدامــات  و 
تعامــلات بین المللی اســت. آیا این بار دولــت می تواند با 
تصمیم گیری های مؤثر، مسیر توسعه پایدار را هموار کند.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی:

فرایندهای مالیات ستانی 
سیستمی می شود

رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور با بیان اینکه 
بــه دنبال یکپارچه ســازی ســامانه های حســابداری 
و  مالیات ســتانی  فرآیندهــای  گفــت:  هســتیم، 

تشخیص مالیات، سیستمی می شود.
داشــت:  اظهــار  ســبحانیان"  محمدهــادی  "ســید 
یکی از مســائلی کــه امروز موجب زحمــت کارکنان 
مالیاتــی در ادارات مختلــف شــده عــدم وجود یک 
سیســتم حســابداری جامــع بوده اســت. وی گفت: 
در حال حاضر به دنبال یکپارچه سازی سامانه های 
حســابداری هســتیم ایــن امر بســیار بــزرگ و مهم 
 بــوده بــه همیــن جهــت بــرای آن کارگروهــی را در 

نظر گرفتیم.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی موضوع سیســتمی 
تشــخیص  و  ســتانی  مالیــات  فرآیندهــای  شــدن 
مالیــات را از موارد دیگر پیش روی ســازمان عنوان 
کــرد و افزود: در ســال های گذشــته اقدامات مهمی 
در ایــن حــوزه صورت گرفته بــود، اما تــلاش داریم 
فراینــد تعییــن و تشــخیص مالیــات را به صــورت 

سیستمی انجام دهیم.
وی بــه رشــد درآمدهــای مالیاتــی در ســنوات اخیر 
اشاره کرد و گفت: نسبت مالیات به تولید ناخالص 
داخلــی یک رشــد قابل توجه بود. ســال گذشــته در 
این حوزه به رقم ۷.۷ درصد رســیدیم که این عدد 

محاسبه خود بانک مرکزی است.
رئیــس کل ســازمان امــور مالیاتــی افــزود: نســبت 
مالیــات به هزینه های جــاری دولت نیز از حدود ۴۱ 
درصد به ۵۶ درصد رسید. نسبت مالیات به منابع 
بودجه عمومی تقریباً ۳۰ درصد در سال گذشته به 
۴۱.۴ درصــد ارتقا پیدا کرده که این نشــان از کاهش 

وابستگی بودجه به نفت دارد.
ســبحانیان به تعداد اشــخاص صادرکننده صورت 
قانــون  اجــرای  واســطه  بــه  الکترونیکــی  حســاب 

پایانه هــای فروشــگاهی هــم اشــاره کــرد و گفــت: 
مــا تقریبــاً ۱۵ ســال اســت کــه نظــام مالیــات بــر 

ارزش افزوده را اجرا می کنیم.
وی بیــان کــرد: ســال گذشــته از حــدود ۵۰۰ هــزار 
اشــخاص حقیقی صادرکننده بــه دو میلیون و ۲۰۷ 
هزار شخص حقیقی و حقوقی صادرکننده رسیدیم 
همچنین نســبت پوشــش اشــخاص صادرکننده به 
اشــخاص بالقــوه ای که باید صادر کننــد از ۵۴ دهم 

درصد به ۷۱ درصد اشخاصی رسیده است.
رئیــس کل ســازمان امــور مالیاتی خاطرنشــان کرد: 
اشــخاصی که به ســامانه متصل شــده اند و در حال 
صدور صورت حســاب هســتند تا اردیبهشت ۱۴۰۳ 
بــه ۹۵ درصــد رســیده اســت یعنــی اینکــه مودیان 

بزرگ از قانون تمکین کرده اند.
وی ادامــه داد: البته قانون گذار این امکان را فراهم 
کــرده تــا به تدریــج بــه این ســامانه متصل شــوند و 
برخــی از مودیان فعلًا صورت حســاب های خود را 

به صورت کاغذی به سامانه ارسال می کنند.
 دومین نشســت هم اندیشــی روســا و مدیران ادوار 
در  هم اندیشــی  باهــدف  مالیاتــی  امــور  ســازمان 
مباحثی همچون جایگاه و کارکرد ســازمان، ارتباط 
مؤثــر بــا ارکان حاکمیت، بررســی قوانیــن مالیاتی، 
مطالبــات کارکنــان، بررســی نحــوه ارتقــاء انگیــزه، 
فرهنــگ ســازمانی و میــزان بهــره وری کارکنــان بــا 
حضــور روســا و مدیران پیشــین و رئیــس کل فعلی 

این سازمان اول آذر ۱۴۰۳ برگزار شد.
در ادامه روســا و مدیران ادوار سازمان امور مالیاتی 
کشــور بــه بیــان دیدگاه هــا و نقطه نظــرات و ارائــه 
دیدگاه هــای عملی در حوزه هــای مختلف مالیاتی 
مالیاتــی  امــور  ســازمان  رئیــس کل  کــه  پرداختنــد 
پیشــنهادات  و  راهکارهــا  از  بهره گیــری  لــزوم   بــه 

مطرح شده در بخش های مختلف تأکید کرد.

وکیلی، فعال سیاسی اصلاح طلب:

پزشکیان تهدیدات را به فرصت تبدیل کرد
قدم های مثبت دولت در حوزه زنان و اقلیت ها
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اخبــــار

حضور بیمه ملت در هجدهمین 
 نمایشگاه بین للمللی معدن

 و صنایع معدنی
     بیمه ملت، توانگرترین شرکت بیمه کشور در هجدهمین 
نمایشــگاه بین المللــی معــدن، صنایع معدنــی حضور 
فعــال دارد و با ارائه نوین تریــن خدمات بیمه ای خود به 
فعالان این صنعت، آمادگی خود را برای پاســخگویی به 

نیازهای بیمه ای این بخش از اقتصاد کشور اعلام می کند.
بــه گزارش روابــط عمومی بیمه ملت، این رویداد بــزرگ که از امروز ۳ 
آذر آغاز و تا 6 آذر ماه ادامه خواهد داشت، فرصتی است تا شرکت های 
فعــال در صنعــت، آخرین دســتاوردهای خــود را به نمایــش بگذارند. 
بیمــه ملــت نیز بــا درک اهمیــت صنعت در اقتصاد کشــور، بــا حضور 

پررنگ در این نمایشگاه، نشان از تعهد خود به این صنعت دارد.
بازدیدکننــدگان نمایشــگاه می تواننــد از ســاعت ۸ الــی ۱6بــا مراجعــه 
بــه غرفــه بیمه ملت در ســالن ۷ شــماره ۷۲5 بــا آخرین دســتاوردها و 

نوآوری های این شرکت در حوزه بیمه های صنعتی آشنا شوند.
بیمــه ملــت با حضور فعال در این نمایشــگاه، ضمــن تاکید بر اهمیت 
معدن ر اقتصاد کشــور، نشان داد که به عنوان یک شرکت بیمه پیشرو، 
همــواره در تــلاش اســت تــا با ارائــه خدمــات نویــن و متنــوع، نیازهای 

مشتریان خود را برآورده سازد.

هیأت مدیره بانک دی، نه پاداش 
گرفتند، نه تسهیلات 

از ســایت های        در پــی انتشــار خبــری کــذب در برخــی 
غیرمعتبــر و شــبکه های اجتماعــی، با عنــوان تخصیص 
پاداش بــه هیأت مدیره بانک دی، به منظــور تنویر افکار 

عمومی اطلاعیه ای منتشر شد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی بانــک دی، در ایــن اطلاعیــه آمده اســت: 
صورت هــای مالــی بانــک دی به خوبی شــفاف اســت و مــواردی مانند 
زیان انباشــته و یا کفایت ســرمایه منفی آن بر کســی پوشیده نیست، اما 
تلاش هــای اعضای هیأت مدیــره، مدیرعامل و همه کارکنان بانک طی 

سال های اخیر، سامان دادن به این شرایط است.
با این توصیف که آنچه در گزارش مذکور منتشــر شــده اســت مربوط به 
صورت های مالی شــش ماهه نخســت ســال گذشــته اســت، باید تأکید 
شــود اعضــای هیأت مدیره بانک دی، از بدو شــروع بــه کار خود نه تنها 
پاداشــی دریافــت نکرده انــد، بلکــه حتی تســهیلات قانونی کــه به همه 
کارکنان همه ســازمان ها از جمله بانک ها تعلق می گیرد را نیز دریافت 

نکرده اند.
اعدادی که در صورت های مالی تحت عنوان پاداش به آن اشاره شده، 
کلًا ۱۳۲ میلیــون تومــان و برای هر نفر ۳۴ میلیون تومن بابت رفاهیات 
تخصیص یافته به اعضا برای شش ماهه اول سال ۱۴۰۲ بوده و همسان 
با ســایر کارکنان اســت به صورت شفاف در کدال بورس حدود یک سال 

قبل افشا شده است.
نکتــه قابل تأمل این اســت که چرا پس از گذشــت یک ســال و علیرغم 
شــفافیت بانک دی در افشــای این مورد برای ســهامداران، این مسئله 

مورد توجه یک رسانه قرار گرفته است.
از رســانه ها درخواســت می شــود هنگام تحلیــل صورت هــای مالی، به 
شــکل مغرضانــه به آن نگاه نکرده و در صورت لــزوم، همه ابعاد آن را 

شفاف سازی کنند.
گفتنی است بانک دی بر اساس ماده ۴۰ قانون بانک مرکزی که به  طور 
ویژه برای مقابله با انتشــار اخبار کــذب درباره بانک ها و نهادهای مالی 
تصویب شــده اســت، پیگیری قضایی این خبر نادرســت را حق مســلم 

خود می داند.

رئیس کل بیمه مرکزی در نشست هم اندیشی با 
منتخبی از کارگزاران محلی و برخط بیمه:

تبعیض پذیرفتنی نیست و باید 
رقابت ها منصفانه باشد

      آییــن نامــه ها یــی که شــائبه تبعیــض بین فعالان شــبکه 
فــروش در آن وجــود دارد بــا رویکرد کارشناســانه اصلاح 

خواهد شد.
بــه گــزارش اداره کل روابط عمومی بیمــه مرکزی، پرویز 
خوشــکلام خسروشــاهی در  چهارمیــن جلســه هم اندیشــی بــا فعالان 
صنعــت بیمه که بــا حضور تعدادی از  کارگــزاران محلی و برخط بیمه 
برگــزار شــد،  بــا تاکید بر ایــن مطلــب از کارگزاری های برخط خواســت 

نحوه فعالیت خود در بازار و ارزش افزوده آنرا شفاف سازی کنند.
رئیــس کل بیمــه مرکزی بــا بیان این مطلــب که باید فضــای آرامش و 
بی تنــش را در بــازار بیمه مســتقر کنیم تــا زمینه رشــد و بالندگی فراهم 
گردد تصریح کرد: گفتگوهای چندجانبه بین بازیگران شبکه فروش در 

کنار پایبندی به مقررات راهکار برون رفت از مشکلات موجود است.
وی در ادامــه افــزود: باید این حقیقت را بپذیریم که مدل های کســب و 
کار در تمامی زنجیره های صنعت بیمه در همه جای دنیا به سرعت در 
حال تحول و دگردیســی اســت و مقاومت در برابر آن بی فایده است اما 
باید فضای کسب و کار طوری مدیریت شود که تمامی فعالان از منافع 

آن به صورت منصفانه برخوردار شوند.
گفتنــی اســت در این نشســت که معاون نظــارت و مدیــر کل نظارت بر 
صلاحیت هــای حرفــه ای بیمــه مرکــزی نیز حضــور داشــتند تنی چند 
از کارگــزاران حاضــر در نشســت در خصــوص مســائلی نظیــر ضرورت 
دگرگونــی در زیرســاخت هــا و زیســت بــوم صنعــت بیمه، تســهیل امر 
بیمه گری و رفع موانع توســعه، انگیزه بخشی به فعالان شبکه فروش، 
اصــلاح روش هــای بازاریابــی و بهبود فضای کســب و کار، لزوم رعایت 
مقررات و حمایت و نظارت جدی بیمه مرکزی، بازنگری در آیین نامه 
های موجود، تحلیل کلان داده ها و چالش های عمق فناوری  مطالبی 

بیان کردند.

بیمه ایمپلنت، کلید سلامت دندان  و 
کاهش هزینه های ایمپلنت

      علــی آفریــن مدیــر بیمه های درمان، عمــر و حادثه بیمه 
ســرمد در مصاحبــه ای بــا روابط عمومی بیمه ســرمد، از 
ابتــکار این شــرکت در ایجــاد "بیمه نامــه ایمپلنت" برای 
اولیــن بــار در صنعــت بیمــه کشــور بــه منظــور جبــران 
هزینه هــای ایمپلنــت خبــر داد. در این طــرح کلید ســلامت دندان ها و 
کاهــش هزینه های ســنگین ایمپلنت در دســتان بیماران قــرار گرفته و 

بیمه سرمد به عنوان حامی در کنار بیمه گذاران خواهد بود.
آفرین با اشــاره به چالش  آحاد مردم در برخورد با افزایش تعرفه های 
پزشــکی به خصــوص دارو و مــوارد مربــوط به ســلامت دهــان و دندان 
گفــت: این طرح تنهــا یک بیمه نامه نیســت، بلکه طــرح بیمه ای برای 
جلوگیــری از بیماری هــای دهــان و دنــدان و صدمــات دندانپزشــکی با 

هدف جبران هزینه ایمپلنت است.
مدیــر بیمه های درمان، عمر و حادثه بیمه ســرمد با اشــاره به تشــکیل 
پرونــده الکترونیکی برای فرد بیمه شــده در این طــرح به منظور اطلاع 
از تمامی درمان های گذشــته، حال و آینده شــخص مطرح کرد: در این 
طرح دندان های ناســالم )کشــیده شــده یا غیر قابل نگهــداری( به فرد 
اعلام شــده و در صورت درخواست، شــخص می تواند با 5۰% فرانشیز 

تا سقف یک میلیارد و پانصد میلیون ریال از تعهدات استفاده کند.
وی مزایای این طرح را ویزیت رایگان، معاینات دوره ای، تعیین سطح 
سلامت دهان و دندان، ارائه طرح درمان و برنامه مراقبت و نگهداری، 
دسترسی به محتوای آنلاین جهت ارتقاء دانش اعضای برنامه، کاهش 
خطر آسیب دهان و دندان و اطمینان از سلامت بیمه گذار، نظارت تیم 
متخصص آرمانیســتا در مراکز درمانی تخصصی، پشــتیبانی کامل تیم 
دندانپزشکی در طول مدت بیمه نامه، استاندارد سازی درمان و کاهش 

ریسک ابتلا به بیماری های دهان و دندان برشمرد.

مدیرعامــل و نایب رئیــس هیئت مدیــره بیمــه دانــا، میزان 
پرداخت خســارت به بیمه گــذاران وزارت آموزش و پرورش 
را بیــش از ۲۶ میلیــون مــورد خســارت اعــلام کرد و بــا بیان 
اینکه به طور متوســط هر فرد حــدود هفت مرتبه از خدمات 
مختلــف این شــرکت اســتفاده کــرده اســت، این رقــم را در 
تاریخ صنعت بیمه بی ســابقه و از جمله افتخارات شــرکت 

بیمه دانا برشمرد.
بــه گــزارش روابط عمومــی بیمه دانا، نشســت هم اندیشــی 
کل  اداره  پشــتیبانی  و  رفــاه  ادارات  مســئولان  و  مدیــران 
آمــوزش و پرورش شهرســتان های اســتان تهــران، با حضور 
دکتــر رضا جعفــری مدیرعامل و نایب رئیــس هیئت مدیره 
بیمــه دانــا و جمعــی از مدیــران ایــن شــرکت از یک ســو و 
مهــدی نیکفــر مدیرکل رفاه و پشــتیبانی آمــوزش و پرورش 
بــه همــراه معاونــان و مدیــران اداره کل آمــوزش و پرورش 
و  رفــاه  ادارات  رؤســای  و  تهــران  اســتان  شهرســتان های 
پشــتیبانی مناطــق مذکور از ســوی دیگــر، در محــل اردوگاه 
استانی شهید محمد منتظری شهرستان شهریار برگزار شد 
و  در خصوص موضوعات بیمه ای فرهنگیان، بحث و تبادل 

 نظر صورت گرفت.
  دکتــر رضا جعفری مدیرعامــل و نایب رئیس هیئت مدیره 
بیمــه دانــا ضمن تســلیتِ ایــام شــهادت حضــرت فاطمه 
زهــرا)س( با اشــاره بــه اقــدام وزارت آموزش و پــرورش در 
خصــوص تغییــر وضعیــت بیمــه کارکنــان خــود از حالــت 
صندوقــی بــه بیمه نامــه ای، آن را شایســته تقدیــر دانســت 
و گفــت: در سیاســت حفظ و نگهداشــت ســرمایه  انســانی، 
موضوع ســلامت همــواره یکــی از مهم ترین عناصــردر این 
زمینه بوده که خوشبختانه در سال های اخیر وزارت آموزش 
و پــرورش عملکرد بســیار خوبی در این خصــوص به ویژه با 
ارتقای سطح خدمات بیمه سلامت فرهنگیان از خود نشان 

داده است. 
مدیرعامــل بیمــه دانا همچنین با اشــاره بــه منحصربه فرد 
بودن قرارداد آموزش و پرورش با این شــرکت تصریح کرد: 
بیمه دانا در طی بیش از یک قرن فعالیت خود، قراردادهای 
بیمه ای مختلفی را تجربه کرده است، اما بدون شک قرارداد 
بــا وزارت آمــوزش و پــرورش متفــاوت بــا ســایر قراردادهــا 
اســت، به گونــه ای که تحقق مطلوب و اســتمرار این قرارداد 

بــا همــکاری همــۀ ارکان از جملــه بیمۀ مرکزی از یک ســو و 
معاونان و مدیران رفاه و پشــتیبانی ایــن وزارتخانه در تمام 
ســطوح از ســوی دیگر و  توســط شــرکت بیمه دانا بــه عنوان 

مجری قراردادها صورت گرفته است. 
وی در ادامــه بــا تأکید بر روند رو به رشــد وضعیــت قرارداد 
بــا وزارت آمــوزش و پرورش از ابتــدا تاکنون افــزود: امروز با 
گذشــت حدود سه سال از شــروع قرارداد بیمه دانا با وزارت 
آموزش و پرورش، سقف پوشش اکثر خدمات بیمۀ درمان، 
از جملــه زایمــان و نازایــی بــرای افــراد تحــت پوشــش این 
وزارتخانه برداشــته شــده و فرانشــیز آن در حــد صفر لحاظ 
شــده که می تــوان گفــت در حال حاضر قرارداد بیمــه دانا با 

وزارت آموزش و پرورش، قراردادی جامع است. 

مدیرعامل بیمه دانا همچنین ضمن برشمردن محورهای 
تأثیرگــذار در بهبــود ارائــه خدمــات بیمــه ای، گفــت: ارائــه 
خدمات بیمــه ایِ باکیفیت، وابســته به فاکتورهای بســیاری 
همچــون ارائــه نرخ های متناســب بــا ریســک در قراردادها، 
تجمیــع قراردادهــا، اجــرای قانــون بیمه مبنی بــر پرداخت 
به موقع حق بیمه و خدمت رســانی ســریع است؛ هرچند در 
قــرارداد با آموزش و پــرورش به بُعد اجتماعــی آن بیش از 
بُعــد اقتصادی توجه کرده ایم، چراکه می خواســتیم نقشــی 
در ســلامت معلمان عزیز و دلسوزِ حاضر در سنگر تعلیم و 

تربیت داشته باشیم . 
دکتــر رضا جعفــری در ادامه ســخنان خود با اشــاره به آمار 
پرداخــت خســارت بیمــه دانــا بــه بیمه گــذاران آمــوزش و 

پــرورش، یــادآور شــد: از ابتــدای تیرماه ســال ۱۴۰۱ تــا پایان 
آبان مــاه ســال جاری، بیــش از ۲۶ میلیــون مــورد خســارت 
بــه بیمه گــذاران وزارت آمــوزش و پرورش پرداخت شــده و 
به طور متوســط هر فــرد حدود ۷ مرتبــه از خدمات مختلف 
بیمه دانا اســتفاده کرده اســت؛ این عــدد در تاریخ صنعت 
بیمــه بی ســابقه و از جملــه افتخــارات شــرکت بیمــه دانــا 
به عنــوان نماینــده صنعت بیمه کشــور اســت. همچنین در 
شهرســتان های اســتان تهران نیــز در همین مــدت، بیش از 
یک میلیون مورد خســارت پرداخت شــده است که حاکی از 

انجام تعهدات بیمه داناست. 
 

هــادی پژوهش نیــا رئیــس اداره رفــاه و پشــتیبانی آمــوزش 
و پــرورش شهرســتان های اســتان تهــران نیــز در بخشــی از 
ایــن نشســت ضمن تقدیــر از خدمــات ارزنده بیمــه دانا به 
طــرح و  پیشــنهاداتی بــرای ارتقــای خدمات در حــوزه بیمۀ 
کارکنــان این اداره، گفــت: قرارداد با بیمه دانــا اتفاق بزرگی 
بود که با اســتقبال خوبی از ســوی کارکنان آموزش و پرورش 
شهرستان های اســتان تهران رو به رو شد؛ به طوری که در این 
اداره، قراردادهــای بیمــه ۳۲ درصــد افزایش پیــدا کرد و در 
طول حدود ســه سال گذشته حتی یک مورد انصراف هم از 

دریافت خدمات بیمه دانا نداشته ایم. 
  شایان ذکر است در پایان این نشست، رؤسای ادارات رفاه و 
پشتیبانی شهرستان های استان تهران نیز پیشنهادها و نکات 
مــورد نظر شــان را در خصــوص بیمه هــای کارکنــان ادارات 
متبــوع خود طرح و مدیرعامل بیمه دانا نیز در ادامه ضمن 
تبادل نظر با آن ها و دریافت پیشنهادات به برنامه راهبردی 
بیمــه دانا برای قراردادهای ســال های آتی با هدف افزایش 

همکاری و همدلی با وزارت آموزش و پرورش تأکید کرد. 
گفتنی است پس از پایان این نشست هم اندیشی، دکتر رضا 
جعفری مدیرعامل بیمه دانا به همراه علیرضا رنجبر مدیر 
بیمه هــای عمــر و حوادث گروهی و ســمیه ســلطانی رئیس 
شــعبه تخصصی مراکز درمــان طرف قرارداد این شــرکت، 
به صورت سرزده از بیمارستان نور شهرستان شهریار بازدید 
و از فرهنگیان و بیمه شدگان بیمه دانا که در این بیمارستان 
و  بــرای آن هــا آرزوی ســلامت  و  بســتری بودنــد، عیــادت 

بهبودی کرد. 

در نشست هم اندیشی بیمه دانا و ادارات رفاه و پشتیبانی آموزش و پرورش شهرستان های استان تهران مطرح شد؛

قرارداد بیمه دانا با آموزش و پرورش جامع است

نامه موافقت 

مدیرعامل پست بانک در جمع روسای شعب ممتاز بانک تشریح کرد؛

 »طرح حسنات« پست بانک ایران برای پرداخت تسهیلات در مناطق کم برخوردار 
بهزاد شیری مدیرعامل بانک در جمع روسای ۱۰ شعبه 
ممتاز بانک در سراســر کشــور که صبح روز پنجشنبه اول 
آذر ماه برگزار شد، با اشاره به اینکه بانک برنامه عملیاتی 
ســالانه دارد و شــعب باید این برنامه را به صورت کامل 
دنبــال کننــد، گفــت: بانــک طرح هــای مختلفــی بــرای 
مشــتریان دارد که یکی از آنها طرح حســنات است که به 
زودی از اســتان سیستان و بلوچستان آن را آغاز خواهیم 
کرد و امتیاز ویژه ای نیز برای مناطق کم برخوردار در نظر 
گرفته ایم که نرخ تســهیلات را برای آنها کاهش خواهیم 

داد.
بــه گــزارش اداره کل روابط عمومی پســت بانــک ایران، 
شیری با بیان اینکه پست بانک ایران دو ماموریت اصلی 
بانکداری بخش فناوری اطلاعات و بانکداری خرد دارد و 
برای آن برنامه ریزی می کند، تصریح کرد: باید مشتریان 
بانکــداری خرد یا روســتایی که در حوزه SME هســتند را 

نیز در نظر داشــته باشــیم و حتی می توانیم به مشتریان 
روســتایی وزارت جهــاد کشــاورزی از طریــق تبصره های 
بودجه خدمات بانکداری خرد ارائه دهیم و بانک عامل 
بخــش باشــیم و بتوانیــم در این حــوزه عاملیت داشــته 

باشیم.
بالاترین مقام اجرایی بانک با تاکید بر اینکه پست بانک 
ایران از قانون بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران برای 
پرداخت ســود ســپرده عدول نخواهــد کرد، اظهــار کرد: 
برای حمایت از مشتریانی که سپرده های با ارقامی بالاتر 
از ۱۰۰ میلیــون تومان در بانک ســپرده گذاری بلند مدت 
داشــته و حاضر هستند ســپرده خود را ضامن تسهیلات 

کنند، تسهیلات ۱۸ درصد پرداخت می شود.
مدیرعامل بانک با اشاره به اینکه بانک برنامه عملیاتی 
ســالانه دارد و شــعب باید این برنامه را به صورت کامل 
دنبــال کنند، ادامــه داد: بانک طرح هــای مختلفی برای 

مشــتریان دارد که یکی از آنها طرح حســنات است که به 
زودی از اســتان سیستان و بلوچستان آن را آغاز خواهیم 
کــرد و امتیــاز ویــژه ای نیز بــرای مناطق کم برخــوردار در 
نظر گرفته ایم که نرخ سود تسهیلات را برای آنها کاهش 

خواهیم داد.
شــیری در بخش دیگری از بیانات خــود با تاکید بر اینکه 
بــرای مطالبــات ســنواتی کارگروهی ایجاد می کنیــم یا از 
ظرفیــت کمیتــه عالی وصــول مطالبات اســتفاده کنیم، 
تصریــح کرد: یکی از پیشــنهادات در نظر گرفتن مبلغی 
بــرای جبــران خدمــات شــعبی بــود کــه دارای صندوق 
امانات هستند که می توان در قالب کارانه پایش و پویش 

آن را برای همکاران جبران کنیم.
مدیرعامل بانک با اشــاره به اینکــه باید از تمام ظرفیت 
شــعب و باجه های بانکی روستایی اســتفاده کرد، گفت: 
بایــد برای مشــتریان عمــده بانک خدمات و تســهیلات 

ویــژه در نظــر گرفت و ۱۰ شــعبه ممتاز می تواننــد از این 
ابزار ویژه استفاده کنند.

وی بــا تاکید بر اینکه اصلاح ســاختار شــعب و اســتان  در 
دســت انجام اســت، افــزود: کارســنجی ها انجام شــده و 
گزارش هــای آن نهایی شــده و برای 4۰ شــعبه داوطلب 
مصوبه صــادر و تا خرداد ۱4۰4 گــزارش نهایی عملیاتی 
می شــود و این تغییر ســاختار برای تمام شــعب اجرایی 

خواهد شد.
شــیری با بیان اینکه در جهت شعار سال بانک »سرمایه 
انســانی، محور توســعه ســازمانی« از ابتدای سال جاری 
برنامه هایــی اجــرا شــده کــه تــا پایــان ســال ادامــه دارد، 
خاطرنشــان کــرد: توجــه به ســرمایه انســانی، معیشــت 
همکاران و تامین نیروی انسانی شعب بر اساس برنامه 
پیــش مــی رود و از همــه ظرفیت هــای درون ســازمانی و 

برون سازمانی برای نیل به این هدف استفاده می کنیم.

بانــک توســعه صــادرات ایــران در یازدهمین 
همایــش ســالانه بانکداری نویــن و نظام های 
پرداخت، ضمــن معرفی محصولات فناورانه 
خــود از نقشــه راه هوش مصنوعی در توســعه 

کسب و کار این بانک رونمایی خواهد کرد.
توســعه  بانــک  عمومــی  روابــط  گــزارش  بــه 
صادرات ایران، اگزیــم بانک ایران با همراهی 
شــرکت تامین سرمایه تمدن و شرکت توسعه 
فنــاوری اطلاعــات آرمــان در غرفــه این بانک 
درحاشیه یازدهمین همایش سالانه بانکداری 
محصــولات  پرداخــت،  هــای  نظــام  و  نویــن 
دوگانــه حوزه بانکداری باز خــود مانند »اگزیم 

بوم«، و »آی بی گیت« را معرفی می کند.
 براســاس اخبــار منتشــر شــده از پژوهشــکده 
پولــی و بانکــی، در همایــش بانکــداری نوین و 
نظــام هــای پرداخــت، ۳۰ فرصــت جدید در 
صنعــت پرداخــت معرفــی مــی شــود؛ بانک 

توســعه صــادرات ایــران نیــز بــا هــدف ایجاد 
تحــول در حــوزه خدمــات بانکــداری، در نظــر 
بــرای  را  خــود  راه  نقشــه  و  دســتاوردها  دارد، 
 استقرار بانکداری هوشمند در همایش مذکور

 تبیین کند.
و  اطلاعــات  فنــاوری  معــاون  گفتــه  بــه   
برنامه ریزی بانک توســعه صــادرات ایران، در 
همایش بانکداری نوین و نظام های پرداخت، 
باز«،»حــوزه  »بانکــداری  چــون  موضوعاتــی 
کســب و کار« و» محصــولات فناورانــه اگزیــم 
بانــک«، در قالــب پنل های تخصصی توســط 
کارشناســان حوزه فناوری این بانک به صورت 
ویــژه برای مخاطبیــن معرفــی و جزییات این 

محصولات تشریح خواهد شد.
 هادی حیدری یادآور شــد: مدیرعامل شرکت 
فنــاوری اطلاعــات آرمــان، در پنــل تخصصی 
»معرفــی پلتفــرم ارائه خدمــات بانکداری باز 

و پرداخت گروهی«، ظرفیت های اکوسیســتم 
بانکداری باز موســوم به »اگزیم بــوم« را برای 
علاقه مندان و بازدیدکنندگان حاضر در غرفه 

بانک توسعه صادرات ایران تبیین می کند.
 همچنین مدیر امور فناوری اطلاعات و برنامه 
ریــزی بانــک توســعه صــادرات ایــران و تنــی 
چنــد از روســای ادارات کل فنــاوری اطلاعــات 
ایــن بانک شــامل راهبــری، امنیــت اطلاعات 
و توســعه و نــوآوری نیــز آماده پاســخگویی به 
یادشــده  پنــل  در  کننــدگان  شــرکت  ســوالات 

خواهند بود.
 گفتنــی اســت یازدهمیــن همایــش بانکداری 
نوین و نظام های پرداخت با محوریت بررسی 
زیســت بــوم بانکــداری هوشــمند، حکمرانــی 
دیجیتــال و نظــارت فناورانــه، پنجــم و ششــم 
 آذرمــاه ســال جــاری در مرکــز همایــش هــای

 بین المللی برج میلاد برگزار می شود.

در حاشیه یازدهمین همایش بانکداری نوین و نظام های پرداخت؛

نقشه راه هوش مصنوعی در توسعه کسب و 
کار بانک توسعه صادرات رونمایی می شود 

هوش مصنوعی

رونمایی از بسته تشویقی بانک رفاه 
کارگران برای کارفرمایان سازمان 

تأمین اجتماعی

بانک

بســته حمایتی و تشــویقی بانک رفــاه کارگران بــرای کارفرمایــان و بیمه پردازان 
ســازمان تأمیــن اجتماعی رونمایی شــد. به گــزارش روابط عمومــی بانک رفاه 
کارگران، این بسته با عنوان "تأمینـو" اجرایی شده است و بانک رفاه از این طریق 
به مشمولان واجد شرایط "کمک هزینه اقتصادی" و "تسهیلات" پرداخت می کند. 
بر اساس این گزارش، کارفرمایان و بیمه پردازانی )اشخاص حقیقی و حقوقی با 
مبالــغ حق بیمه پرداختی ماهانه بالای ۱۰ میلیارد ریال( که تا قبل از بیســتم هر 
ماه از طریق درگاه های حضوری و غیرحضوری این بانک نسبت به پرداخت حق 
بیمه همان ماه اقدام کنند، مشمول امتیاز و متناسب با امتیاز کسب شده از کمک 

هزینه اقتصادی بهره مند می شوند.
همچنین کارفرمایان و بیمه پردازانی که به مدت ۳ ماه متوالی نسبت به پرداخت 
حــق بیمه خــود در مواعد یکم تــا پنجم هر مــاه از طریق درگاه هــای حضوری و 
غیرحضوری بانک رفاه کارگران اقدام کنند، مشمول دریافت تسهیلات ارزشمند 
این طرح )تا ســقف 5۰ میلیارد ریال( می شــوند. بســتگان درجه یک مشــمولان 
این طرح )اشــخاص حقیقی(، نیز می توانند متناســب با شــرایط مربوطه از این 

تسهیلات بهره مند شوند.
علاقه مندان می توانند برای کسب اطلاعات بیشتر به شعب بانک رفاه کارگران 
در سراسر کشور مراجعه و یا با مرکز ارتباط با مشتریان این بانک )فراد( به شماره 

۸5۲5-۰۲۱ تماس حاصل کنند.

مدیرعامل بانک شــهر با تاکید بر اینکه روند خدمات رســانی 
این بانک به شــهرداری ها با اســتفاده از ابزارهای نوین مالی، 
طی سال های اخیر متمایز از سایر بانک ها بوده است، گفت: 
خدماتی که هم اکنون بانک شهر به صنایع، فعالان اقتصادی 

و مدیریت شهری ارائه می دهد نوین و کاربردی است.
به گزارش روابط عمومی بانک شهر، دکتر سیدمحمدمهدی 
احمدی در نشست مشترک با شهردار و اعضای شورای شهر 
تبریز با اشاره به فعالیت دو دهه بانک شهر گفت: بانک شهر 
درحال حاضر وضعیت خوبی دارد و اگر سرمایه گذاری جدید 
ثبت شود سرمایه  بانک به ۳۹ همت خواهد رسید و رتبه  آن از 
لحاظ سرمایه گذاری حتی از بانک های رقیب نیز بالاتر خواهد 

رفت.
وی خاطر نشــان کــرد: نســبت درآمدهای این بانک در ســال 

۱۳۹۷ رتبه  دهم در بین شبکه بانکی بود که امروز به رتبه   دوم 
رسیده است و این بانک از نظر حجم عملکرد ارزی دارای رتبه 

دوم کشوری است.
مدیرعامــل بانــک شــهر بــا اشــاره بــه اینکــه مجمــوع اوراق 
مشارکت شهرداری تبریز ۴.۵ همت بوده است، گفت: نسبت 
ســهام شهرداری ها با بانک متوازن نیست و این موضوع ارائه  
وام به شهرداری ها را با ریسک صدرصدی مواجه کرده است.

وی گفــت: اگر ســهامداری وظایف خــود را انجــام ندهد خود 
بانک مرکزی می تواند این سهام را از سهام دار بگیرد که صرفا 
 برای بانک شــهر نیســت و بــرای تمامی سیســتم های بانکی

 ناظر است.
در این جلســه غلامرضا احمدی رئیس شورای  اسلامی شهر 
تبریز نیز گفت: معتقدیم که بانک شهر از جمله فرصت هایی 

اســت که می توانیم در جهت کمک به ماموریت های شهری 
جهت تســهیل گــری پروژه های شــهری و تامیــن منابع مالی 

پروژه های بزرگ از وجود آن بهره مند شویم.
وی افــزود: امیدواریــم در ایــن جلســات پروژه های مشــارکتی 
این بانک با شــهرداری تبریز که دارای اختلاف است مطرح و 

موضوع اختلاف و راهکارهای حل این اختلافات بیان شود.
در ادامه این جلســه یعقوب هوشــیار شــهردار کلانشهر تبریز 
تاکید کرد: جلســه ای که برگزار شــد، بســیاری از دغدغه های 
ذهنی و ابهامات اعضای شــورای شــهر تبریز را برطرف کرد و 
هم اکنون به جریانات مثبتی در روند همکاری با بانک شــهر 

رسیده ایم.
هوشیار با اشاره به اینکه دیدگاه شهرداری تبریز نسبت به بانک 
شهر نگاه تسهیلاتی نیســت گفت: تامین سرمایه و مشارکت 

در توســعه زیر ساخت های شــهری و شاخص های مدیریت 
شــهری از جمله حمــل و نقــل عمومی و زیســت محیطی از 
انتظارات شهرداری تبریز از بانک شهر به عنوان سهامدار این 

بانک است.

در نشست مشترک مدیرعامل بانک شهر با شهردار و اعضای شورای شهر تبریز تاکید شد؛

افزایش روند خدمات رسانی بانک شهر به شهرداری ها



رییس بخش خطرپذیری مرکز تحقیقات راه  و 
شهرسازی تشریح کرد؛

۱۴۷ تقاطع لوله های اصلی گاز 
بر روی گسل های  تهران

صفحه  06

گاز

روابط عمومی هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران »هما« اعلام کرد، پروازهای این شرکت  از مبدا تهران همه روزه در ساعت 
۱۱:۱۵ دقیقه از فرودگاه امام خمینی )ره( به فرودگاه استانبول انجام می شود. این پرواز در ساعت ۱۷:۰۰ به وقت محلی از 
فــرودگاه اســتانبول  به فرودگاه امام )ره(باز می گــردد. هموطنان برای خرید بلیت می توانند به صورت آنلاین، حضوری و 
تلفنی اقدام کنند. مراجعه به دفاتر فروش، سایت "هما" به نشانی iranair.com وتماس با شماره تلفن  ۰۲۱۴۶۶۲۱۸۸۸  

راه های تهیه بلیت این پرواز است.

وزیر راه و شهرسازی در جلسه شورای معاونین وزارت راه و شهرسازی تاکید کرد؛

تعامل با مجلس به عنوان نمایندگان مردم

»علــی بیت الهی«، رییس بخــش خطرپذیری 
در  گفــت:  شهرســازی  و  راه   تحقیقــات  مرکــز 
بالایــی  تراکــم  فرســوده  بافــت  کــه  مناطقــی 
دارد بــا وقوع زلزله 5 ریشــتری، سیســتم قطع 
اتوماتیــک گاز به کار می افتد امــا در منطقه ای 
اســت  بالاتــر  آن  در  ســاز  و  ســاخت  کیفیــت 
سیســتم قطــع گاز با وقوع زلزله بــا بزرگی 6.5 
ریشتر به بالا سیستم قطع اتوماتیک گاز فعال 

خواهد شد.
وی در گفــت وگــو بــا خبرنــگار اقتصــادی ایلنا 
دربــاره خطر نزدیکی نقــاط تقاطعی لوله های 
اصلــی گاز بــا گســل های تهران اظهار داشــت: 
حــدود ۱4۷ نقطه تقاطعی بــا لوله های اصلی 
تــا  از غــرب  تهــران وجــود دارد،  گاز در شــهر 
شــرق تهران چندین منطقه گازی وجود دارد، 
همچنین در شــمال به جنوب لوله های اصلی 
گاز کشــیده شــده که ایــن لوله هــای اصلی تنها 
در منطقه یک شــهر به طور متناوب ســه گسل 
لویزان، نیاوران و شمال تهران قطع می کنند و 
چنــد لوله اصلی گاز در این تقاطع وجود دارد.

تقاطــع  دربــاره  تاکیــد  علــت  داد:  ادامــه  وی 
جابه جایــی  در  کــه  اســت  ایــن  گاز  لوله هــای 
گســل ها در جنبــش نیرومنــد زمیــن و وقتــی 
احتمــال  می افتــد  اتفــاق  زمیــن  حرکــت 
و  دارد  وجــود  گاز  لوله هــای  ایــن  گســیختگی 

ریسک بسیار بالایی را ایجاد می کنند.
رییــس بخــش خطرپذیــری مرکــز تحقیقــات 
گاز  راه، مســکن و شهرســازی گفــت: شــرکت 
تهران با همکاری مرکز تحقیقات راه، مســکن 
و شهرســازی اقداماتــی دربــاره خطــوط قطــع 
انتقــال گاز  بــه صــورت اتومایک بعــد از وقوع 
زلزلــه طراحی کرده اســت کــه خوشــبختانه از 
نظر شهرســازی و بهره منــدی از امکانات گاز، 
ایــن اقــدام یــک مزینــی محســوب می شــود و 
اســتانداردهای فنی بالایی دارند اما نگرانی در 
جابه جایی گسل است که این خطوط تقاطعی 
باعث قطع شدگی ناگهانی لوله شوند و خروج 

گاز خطرآفرین شود.
بیت الهی افزود: برای این منظور سیستم قطع 

اتوماتیــک با نصب شــتاب نگار در ایســتگاه ها 
نصــب و بــه اجــرا درآمده کــه بلافاصلــه چند 
ثانیه بعــد از وقوع زلزله بزرگ قطع گاز انجام 

می شود.  
وی در پاسخ به این سوال که این سیستم برای 
زلزله های چند ریشــتری فعال می شود، اظهار 
داشــت: در تهــران زلزلــه تاثیرگــذار در مناطق 
متفاوت اســت، ضمن اینکه بزرگی خود زلزله 
مهم اســت، کیفیت ساختمان ها و آسیب  پذیر 
علمک هــای گاز هــم بســیار اثرگــذار هســتند. 
ممکــن اســت در منطقــه ای لولــه گاز آســیب  
نبینــد امــا ریزش ســاختمان باعث شکســتگی 
لولــه یا آســیب به آن شــود. باید توجه داشــت 
که قســمت عمده خســارت شــبکه گاز، آسیب 
دیدن عملک گاز است بنابراین مقوله کیفیت 

ساختمان ها بسیار مهم است.
رییس بخــش خطرپذیری مرکز تحقیقات راه، 
مسکن و شهرســازی ادامه داد: اما بحث قطع 
اتوماتیــک گاز در برابــر زلزله چند ریشــتری   از 
قبل محاسبه شــده و منطقه بندی کرده ایم که 
کدام منطقه آســتانه تحریک و پاسخ دهی آن 

برای قطعی گاز در برابر زلزله چقدر باشــد.    
بیت الهــی تاکیــد کــرد: در مناطقــی کــه بافت 
فرســوده تراکــم بالایــی دارد بــا وقــوع زلزله 5 
ریشــتری، سیســتم قطــع اتوماتیــک گاز به کار 
می افتد اما در منطقه ای کیفیت ساخت و ساز 
در آن بالاتــر اســت سیســتم قطع گاز بــا وقوع 
زلزله با بزرگی 6.5 ریشــتر به بالا سیستم قطع 

اتوماتیک گاز فعال خواهد شد.  
وی گفت: این سســیتم فقط برای تهران فعال 
است چراکه تراکم لوله های گاز در شهر تهران 
بیشتر و آسیب پذیری آن بسیار بالا است و این 
سیســتم در اســتان های دیگر به اجرا نرســیده  
البته ضروری اســت که حداقل کلانشــهرهایی 
مانند اصفهان، مشــهد، اهوازو ... این سیســتم 
انجام شــود کــه اجرای این سیســتم هم هزینه 
بالایــی نــدارد و البتــه شــرکت گاز هم شــرکت 
در  را  پــروژه  ایــن  می توانــد  و  بــوده  درآمــدزا 

اولویت خود قراردهد.
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محکوم کرد

ملاقات های مردمی مدیرعامل پس از سه سال وقفه از سرگرفته شد؛

رسیدگی دقیق به 
ع در  مشکلات ارباب رجو

اولویت راه آهن

 سرمایه گذاران در بافت های 
فرسوده مشمول معافیت 

مالیاتی می شوند

با حکم وزیر امور اقتصادی و دارایی؛

 »علی خورسندیان« 
 مدیرعامل 

بانک مسکن شد

    یکشنبه
    4 آذر 1403 
  سال هشتم 
   شماره 1947

»غلامرضــا صالحــی«، رئیس بنیاد مســکن انقلاب 
اســلامی گفت: افزایش تســهیلات ســاخت مسکن 
روســتایی از ۳5۰ بــه 4۰۰ میلیــون تومــان بــا هــدف 
توســعه مقاوم ســازی در ایــن مناطــق و تســریع در 
مهاجــرت معکــوس, منتظــر مصوبه هیــات دولت 
است و پیش بینی می شــود تا ابتدای زمستان نهایی 

و ابلاغ شود.
بــه گــزارش روابــط عمومــی بنیــاد مســکن انقلاب 
اســلامی، وی در گفت وگوی اختصاصــی با خبرنگار 
از  روز   ۱۰۰ گذشــت  بــه  اشــاره  بــا  ایرنــا  اقتصــادی 
خدمات رســانی دولــت چهاردهــم افــزود: یکــی از 
مــوارد مهمــی کــه در ۱۰۰ روز گذشــته در دســتور کار 
بنیاد مســکن انقلاب اســلامی قرار گرفــت، افزایش 
تســهیلات ساخت مســکن روســتایی از ۳۵۰ به ۴۰۰ 

میلیون تومان بود.
وی با بیان اینکه تسهیلات بهسازی مسکن روستایی 
از سال ۸۴ با موضوع مقاوم سازی در حال پرداخت 
اســت، گفــت: اکنــون مقاوم ســازی ســاختمان های 
روســتایی از ضریب هفت درصد در ســال ۸۴ به ۵۴ 

درصد ارتقا یافته است.
کمیســیون های  امســال  خاطرنشــان کرد:  صالحــی 
اصلی و فرعی دولت نیز در این زمینه تشکیل شده و 
به دنبال آن هستیم تا این تسهیلات را از ۳۵۰ به ۴۰۰ 
میلیون تومان افزایش دهیم که برای اخذ مصوبه به 

هیات دولت ارسال شده است.
وی اضافه کــرد: در صورتی که هیات دولت این مهم 
را مصــوب کند، می توانیم با ابــلاغ آن به بانک ها به 
معرفــی متقاضیان بــرای دریافــت وام ۴۰۰ میلیون 

تومانی اقدام کنیم.
رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی خاطرنشان کرد: 
اوایل دی ماه سال گذشته بود که افزایش این وام به 
۳۵۰ میلیــون تومان ابلاغ شــد و امیدواریم در ســال 
جــاری نیز تــا پایان آذر مــاه یا اوایــل دی ماه بتوانیم 
مصوبه و ابلاغیه افزایش تســهیلات به ۴۰۰ میلیون 

تومان را داشته باشیم.
تســهیلات رقــم  چنانچــه  داشــت:  اظهــار   وی 
 ۴۰۰ میلیــون تومانــی مصــوب شــود، می توانــد تــا 
۶۰ درصــد هزینه هــای ســاخت مســکن در مناطــق 

روستایی را پوشش دهد.
و  تفاهم نامه هــا  انعقــاد  از  همچنیــن  صالحــی، 
برنامه هایــی بــا نهادهــای مختلف از جملــه کمیته 
امــداد، بنیــاد مســتضعفان و ســتاد اجرایــی فرمان 
 امــام بــرای موضــوع تکمیــل واحدهــای مســکونی

 در روستاها خبر داد.
 وی در عیــن حــال اظهــار داشــت: برای افــرادی که 
تحــت پوشــش نهادهــای حمایتی همچــون کمیته 
امداد و بهزیستی هســتند، این تسهیلات به صورت 
بلاعــوض برای تکمیــل واحدها در اختیارشــان قرار 
خواهــد گرفت کــه برای کمیتــه امداد تا ســقف ۱۵۰ 
میلیــون تومــان و بــرای جامعــه هدف بهزیســتی تا 

سقف ۵۰ میلیون پرداخت خواهد شد.
رئیس بنیاد مســکن انقلاب اسلامی اضافه کرد: هم 
اکنون ۴۰ هزار واحد برای جامعه هدف تحت پوشش 
کمیته امداد و بهزیســتی در حال ساخت است که از 
محل تسهیلات به آنان کمک شده است. همچنین 
۳۰ هزار واحد دیگر با کمیته امداد در مناطق شهری 
در حال ســاخت داریم که ســقف تســهیلات در نظر 
گرفته شــده بر آنها ۱۵۰ میلیون تومان اســت و برای 
سایر واحدها از محل حســاب ۱۰۰ امام)ره( تا سقف 
۱۰۰ میلیون تومان بسته به درصد پیشرفت فیزیکی 

آنها پرداخت خواهد شد.

تاثیر تســهیلات ساخت مسکن بر مهاجرت   
معکوس به روستاها

این مقام مسئول خاطرنشان کرد: موضوع مهاجرت 
معکــوس مــردم به روســتاها در چند ســال گذشــته 
رشــدی فزاینده داشته اســت و این تسهیلات در این 
راســتا کمــک شــایان توجهی بــرای بازگشــت مردم 

تاثیرگذار بوده است.
صالحــی یادآور شــد: به همــه متقاضیان روســتایی 
فاقد توانایی، زمین رایگان ۹۹ ساله اعطا می شود و با 
مقاوم سازی هایی انجام شده چهره روستاها در حال 
تغییر اســت. علاوه بر آن با اجرای طرح های هادی، 
بازنگــری در طرح هــای هادی و همچنین بهســازی 
و آســفالت معابــر و دیگر طرح هــا و پروژه هــا، رونق 

روستاها را به دنبال داشته است.

هــدف    بــا  روســتایی  منظومه هــای  توســعه 
درآمدزایی

رئیس بنیاد مســکن انقلاب اسلامی در ادامه، حلقه 
مفقــوده بازگشــت افــراد بــه روســتاها و مهاجــرت 
معکــوس را موضــوع درآمــد برشــمرد و گفــت: در 
این راســتا به دنبال توســعه منظومه های روســتایی 
هستیم. بهمن ماه ســال گذشته مصوبه ای از هیات 
و  روســتایی  منظومه هــای  مطالعــه  بــرای  دولــت 
افزایش درآمد در روســتاها و ماندگاری جمعیت در 

این مناطق دریافت کردیم.
 وی توضیح داد: در این طرح در هر منطقه اشــتغال 
امــکان  و  مطالعــه  روســتاییان  درآمــد  افزایــش  و 
ســنجی و بــرای آن طــرح تعریــف می شــود، پس از 
آن با استقرار تســهیلگران، همچنین ارائه دوره های 
آموزشی و تشکیل صندوق های روستایی با همکاری 
بنیــاد برکــت، صنــدوق کارآفرینی امیــد و همچنین 
کمک هــای مردمی، در تلاشــیم تــا زنجیــره تولید و 

درآمد راه اندازی شود.
صالحــی خاطرنشــان کرد: ســال گذشــته در ســطح 
یک هزار و ۲۰۰ روســتا منظومه های روســتایی شــکل 
گرفــت، امســال برای نخســتین بار طــی تفاهمنامه 
بــا بنیــاد علوی مقرر شــد تــا ایــن بنیــاد در موضوع 
تســهیلگری در منظومه های روســتایی بــه ما کمک 
کــرده و منابــع بــه منظــور اشــتغال روســتاییان در 

اختیارمان قرار دهد.
وی گفــت: اجرایی شــدن منظومه های روســتایی در 
یک هزار و ۲۰۰ روستای یاد شده، رضایت نمایندگان 
مجلس، فرمانداران و بخشداران مناطق را به دنبال 
داشــته اســت. بــه طــور مثــال در روســتای »طــارم« 
اســتان زنجان در موضوع تولید نهال تا بســته بندی، 
صادرات، بازرگانی و فروش، یک زنجیره کامل شکل 

گرفته است.
ایــن مقام مســئول خاطرنشــان کرد: یک هــزار و ۲۰۰ 
روســتای یاد شده به طور تقریبی در همه استان های 
کشــور پراکنده انــد و اجــرای منظومه های روســتایی 
اشــتغال زایــی مناســبی را در ایــن مناطق بــه دنبال 

داشته است.
موضــوع  در  داشــت:  بیــان  مســئول  مقــام  ایــن 
منظومه های روســتایی امسال ۶ اســتان با همکاری 
بنیــاد علــوی مــورد مطالعه قــرار خواهــد گرفت که 
در این راســتا تاکنون ۲۵۰ بخش و ۲۳۴ روســتا مورد 
مطالعه قرار گرفته و اجرایی شدن منظومه ها در ۲۵ 

بخش به انجام رسیده است.
وی اظهــار داشــت: در ایــن زمینــه تاکنــون از منابــع 
بــا  امــا  می شــد،  اســتفاده  مســکن  بنیــاد  داخلــی 
ردیف هــای قانونــی کــه در ســال جــاری مجلــس به 
بنیــاد داد و همچنیــن مصوبه ســال گذشــته دولت، 
امیدواریم امســال تخصیــص بهتــری در این زمینه 

داشته باشیم.

اجرای طرح هادی در ۱۰۵۵ روستا  
رئیــس بنیــاد مســکن انقــلاب اســلامی در ادامه به 

اجرای طرح های هادی در روستاها اشاره کرد و گفت: 
امســال ســه هزار و ۸۰۰ روســتای دارای طــرح هادی 
نیمــه تمــام، تکمیــل خواهد شــد و علاوه بــر آن در 
یک هزار و ۵۵ روستا نیز طرح هادی اجرایی می شود.
وی اظهار داشت: تامین زمین برای همه متقاضیان 
فاقــد زمیــن و فاقد توانایــی مالی در روســتاها انجام 
می شــود که تاکنون در حدود ۶ هزار روســتا به انجام 
رســیده و زمیــن بــه صــورت ۹۹ ســاله و رایــگان در 

اختیارشان قرار گرفته است.
صالحی بیان داشت: تا پیش از این، اراضی با معرفی 
کتبی شــورای روســتا در اختیار افراد قــرار می گرفت، 
امــا مطابق برنامه هفتم توســعه زمین به متولدین 
روستا یا افرادی که سابقه ۲ سال سکونت در مناطق 

روستایی را داشته باشند تعلق خواهد گرفت.

تکمیل ۳۴۳۷ مسکن روستایی در ۱۰۰ روزه   
دولت چهاردهم

وی افزود: در موضوع مسکن، از ابتدای اجرایی شدن 
طرح نهضت ملی مســکن در روستاها تا امروز ۳۸۶ 
هزار و ۳۰۰ واحد به پایان رســیده است، علاوه بر آن 
تعداد پروانه های مسکن روستایی که اکنون در حال 
اجراســت ۲۴۵ هزار و ۳۴۲ واحد اســت که در دولت 

چهاردهم تکمیل خواهد شد.
رئیــس بنیــاد مســکن انقــلاب اســلامی تاکیــد کرد: 
تعداد مســکن روســتایی که از ابتدای استقرار دولت 
چهاردهــم تاکنــون به پایان رســیده ســه هزار و ۴۳۷ 
واحد بوده اســت؛ با این حال تاکنــون ۱۹ هزار و ۸۲۶ 

واحد موفق به عقد قرارداد با بانک شده اند.
وی گفت:  در موضوع مســکن، شهری از ابتدای آغاز 
نهضت ملی مسکن بیش از ۲۲۰ هزار نفر متقاضی 
به پروژه تخصیص داده شــده اســت که تاکنون ۱۷۶ 
هزار و ۱۳۲ نفر از آنان وام دریافت کرده و از بین آنها 
۱۲۸ هــزار و ۱۹۱ واحد به مرحله تکمیل فونداســیون 
 رســیده و ۴۷ هــزار و ۹۴۱ فونداســیون نیــز در دســت

 اجرا است.
صالحــی در خاتمــه اضافــه کــرد: همچنیــن تاکنون 
حــدود ۱۱ هزار واحد در محله پایان مرحله اســکلت 
و سقف، ۷۰ هزار و ۸۰۰ واحد در محله پایان مرحله 
ســفت کاری، ۴۲ هــزار واحــد در پایــان مرحله نازک 
کاری، ۱۱ هــزار و ۵۱۳ واحد نیز تکمیل شــده و آماده 
افتتــاح اســت. همچنیــن ۱۲ هــزار و ۸۰۶ واحــد در 
مرحله کارهای پایانی اســت کــه تا یکی دو ماه آینده 

به اتمام خواهد رسید.

 رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی:

 تسهیلات ساخت مسکن روستایی 
به ۴00میلیون تومان افزایش می یابد

راهداری

سرپرست معاونت راهداری سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای خبر داد؛

اجرای ۳۸ پروژه راهداری در جاده کرج- کندوان
سرپرســت معاونــت راهــداری ســازمان راهــداری و 
حمل و نقل جاده ای در بازدید از پروژه های راهداری 
محــور کــرج- کندوان گفــت: ۳۸ پــروژه راهــداری با 
اعتباری بالغ بر ۵۰۰ میلیارد تومان با هدف افزایش 

ایمنی در محور کرج- کندوان در حال اجراست.
به گزارش روابط عمومی ســازمان راهداری و حمل 
و نقــل جــاده ای، مهــران قربانــی گفت: اغلــب این 
پروژه های در محور کرج-چالوس شــامل پروژهایی 

است که در سیل سال گذشته آسیب دیده اند.
 وی اقدامــات اداره کل راهــداری و حمــل و نقــل 
جــاده ای اســتان البــرز در راســتای افزایــش ایمنــی 
کاربــران جــاده ای را مطلوب ارزیابــی و تصریح کرد: 
ایمن سازی و افزایش ارتقای ایمنی کاربران جاده ای 
از مهمتریــن اولویت های ســازمان راهداری و حمل 
و نقــل جاده ای اســت که در این زمینه این ســازمان 
پروژه های مختلفی در ســطح محــور کرج- چالوس 

اجرا کرده است. بر اساس این گزارش بازدید از پروژه 
احداث گالری های پیش ساخته بتنی خوزنکلا و پیچ 
آئینه، پروژه احداث آبروهای باکسی حدفاصل تونل 
ســه، چهار و۵ و پیچ تکاوران، پروژه های ایمن سازی 
محور کرج- کندوان، تعمیر و بهسازی تونل امیرکبیر 
و تونل کندوان و نقاط حادثه دیده سیل سال گذشته 
از مهمتریــن برنامه هــای بازدید مهــران قربانی به 

استان البرز بود.
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با حکم وزیر امور اقتصادی و دارایی؛
»علی خورسندیان« مدیرعامل 

بانک مسکن شد
    عبدالناصــر همتــی، وزیر امــور اقتصادی و دارایــی در ابتدای 
جلسه شــورای هماهنگی بانک ها حکم علی خورسندیان، 

مدیرعامل بانک مسکن را به وی اعطا کرد.
به گزارش پایگاه خبری بانک مسکن - هیبنا به نقل از شادا؛ 
وزیــر اقتصاد در این جلســه کــه مدیران عامل بانک هــای تحت مدیریت 
وزارت امور اقتصادی و دارایی در آن حضور داشتند؛ ضمن بیان انتظارات 
دولت و وزارت اقتصاد از بانک های تحت مدیریت، خواستار اهتمام جدی 

مدیران عامل و هیأت مدیره بانک ها در پیشبرد برنامه های تحولی شد.
وی مدیران عامل بانک های دولتی و خصوصی کشور را افرادی خوشنام و 

از متخصصان نظام بانکی ارزیابی کرد.
در این جلســه همچنین عنوان شد که تغییرات مورد نظر در مدیرعاملی 
بانک ها انجام شده و از این پس، مدیران بدون توجه به شایعات تغییر و 

جابه جایی، به راهبری بانک متبوع خود بپردازند.
در این نشســت کــه در محل وزارت اقتصاد برگزار شــد؛ گــزارش عملکرد 
شــبکه بانکی کشــور توســط "عباس مرادپور" معــاون امور بانکــی، بیمه و 

شرکت های دولتی وزارت اقتصاد، ارائه و مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
گفتنــی اســت، گــزارش عملکرد شــبکه بانکی کشــور، شــامل محورهایی 
چون "عملکــرد اجمالی نظام بانکی"، "تحولات پولی و اعتباری" کشــور و 

“چالش های نظام بانکی”بود.

وزیر راه و شهرسازی در جلسه شورای معاونین 
وزارت راه و شهرسازی تاکید کرد؛

تعامل با مجلس به عنوان نمایندگان 
مردم

       وزیر راه و شهرسازی در جلسه شورای معاونین این وزارتخانه 
بر تعامل با نمایندگان مجلس شورای اسلامی تاکید کرد.

به گــزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی، ششــمین 
جلسه شــورای معاونین وزارت راه و شهرسازی صبح امروز 

با حضور وزیر و تمامی معاونین این وزارتخانه برگزار شد.
در بخشــی از ایــن جلســه فرزانه صــادق وزیــر راه و شهرســازی خطاب به 
معاونین خود بر ضرورت تعامل با نمایندگان مجلس تاکید کرد و افزود: 
درخواســت های نمایندگان که برآمده از مطالبات مردم اســت باید مورد 
توجه قرار بگیرد. این مطالبات باید احصا شــده و در حوزه های »مسکن و 

شهرسازی« و »حمل و نقل« تفکیک شوند.

 معاون ساخت و توسعه راههای راه و
 شهرسازی فارس:

عملیات آسفالت بهسازی محور 
فراشبند – کازرون آغاز می شود

    معــاون ســاخت و توســعه راههــای راه و شهرســازی فــارس گفــت: 
عملیات آســفالت بهســازی و چهار خطه کردن محور فراشــبند – 
کازرون حد فاصل خروجی شهرستان فراشبند به سمت شهرستان 

کازرون به طول ۱۵ کیلومتر در هفته جاری آغاز می شود.
بــه گــزارش پایــگاه خبــری وزارت راه و شهرســازی )فارس ( ســید مصطفی تقوی 
معاون ســاخت و توســعه راههای راه و شهرســازی فارس گفت: بهســازی و چهار 
خطه کردن محور کازرون فراشــبند با کارفرمایی اداره کل راه و شهرسازی فارس از 

اواخر سال ۱۴۰۱ آغاز شد.
وی ادامــه داد: بــا توجــه بــه تامین اعتبار مــورد نیاز از محــل اوراق مالی اســلامی، 
عملیات نوسازی و احداث ابنیه فنی این محور نیز که با پیشرفت و کیفیت مناسب 
توســط پیمانکار در حال اجرا اســت به زودی به اتمام خواهد رســید.او اظهار کرد: 
امیدواریم با توجه به اجرای همزمان عملیات آسفالت محور مذکور در کنار احداث 

ابنیه، به زودی شاهد بهره برداری از این محور باشیم.

کارشناس سازمان هواشناسی خبر داد؛
فعالیت سامانه بارشی جدید از روز 

دوشنبه در نیمه غربی کشور
       کارشــناس ســازمان هواشناسی از ورود ســامانه بارشی در اواخر روز 
یکشنبه چهارم آذرماه خبر داد و گفت: در روز دوشنبه این سامانه 
بارشــی در شــمال غرب، غرب، دامنه های زاگرس، شمال و شرق 

خوزستان و شمال استان های فارس و بوشهر فعال خواهد بود. 
کبری رفیعی در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی با اشــاره 
بــه پیش بینی وضعیت آب و هوای روز شــنبه ســوم آذرماه اظهار کــرد: طی دو روز 
آینده در غالب مناطق کشور جوی آرام پیش بینی می شود که در شهرهای صنعتی 

سبب افزایش غلظت آلاینده های جوی خواهد شد.
وی افزود: از اواخر وقت یکشنبه سامانه بارشی وارد کشور خواهد شد و در استان های 
کردســتان، کرمانشاه، ایلام و لرستان، ســبب ابرناکی و بارش پراکنده باران خواهد 

شد.
کارشــناس ســازمان هواشناســی در ادامه گفت: دوشنبه ســامانه بارشی در شمال 
غرب، غرب، دامنه های زاگرس، شــمال و شــرق خوزســتان و شــمال اســتان های 

فارس و بوشهر فعال خواهد بود. 
رفیعی با بیان اینکه ســه شــنبه بارش در نیمه غربی کشــور ادامه خواهد داشــت، 
افزود: چهارشنبه در جنوب غرب، برخی مناطق جنوب و مرکز کشور، نوار شمالی 
و ارتفاعات البرز در استان های زنجان، قزوین، البرز و تهران، بارندگی، رعد و برق، 
وزش باد شدید موقت، در مناطق مستعد گردوخاک و در نقاط مرتفع و سردسیر، 

بارش برف ادامه خواهد داشت.
به گفته این کارشناس سازمان هواشناسی طی دو روز آینده خلیج فارس و دوشنبه 

و سه شنبه دریای خزر مواج پیش بینی می شود.
رفیعی یادآور شــد: آســمان امروز تهران صاف تا کمی ابری در بعضی ســاعت ها 
همراه با غبار رقیق است. همچنین بیشینه دمای امروز پایتخت به ۱۷ درجه سانتی 
گراد بالای صفر می رســد و کمینه دمای آن نیز به ۹ درجه ســانتی گراد بالای صفر 

رسید.

رئیس اداره راه و شهرسازی خرمشهر خبر داد؛
 تکمیل ۱۲۰ واحد مسکن مهر 

در خرمشهر 
       الهام قنبری، رئیس اداره راه و شهرسازی خرمشهر با بیان اینکه 
هــدف از طرح مســکن مهر خانه دار کردن قشــرهای کم درآمد 
بــود که طبــق آن دولت با واگــذاری قطعه زمین رایگان ســعی 
داشــت خانه ســازی را تشــویق کنــد، اظهار کــرد: تکمیــل پروژه 
آماده ســازی مســکن مهر بعنــوان اقدامات نهایــی طرح های مســکن مهر در 

شهرستان خرمشهر پشت ترمینال رو به اتمام است.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی )خوزســتان(، وی تصریح کرد: 
این پروژه با اعتباری بالغ بر ۱۶ میلیارد تومان از محل اعتبارات داخلی سازمان 
در حــال انجــام اســت که در حــال حاضــر دارای  ۲۵ درصد پیشــرفت فیزیکی 

است.
قنبــری از حمایت اداره کل راه و شهرســازی اســتان از تکمیل طرح های آماده 
ســازی مســکن مهــر در ایــن شهرســتان خبــر داد و خاطــر نشــان کــرد: تکمیل 
واحدهای نیمه تمام مســکن مهر نیز به تعداد ۱۲۰ واحد با اعتباری بالغ بر ۹۰ 
میلیــارد از محل منابع داخلی ســازمان و صندوق ملی مســکن در حال انجام 

است.
رئیــس اداره راه و شهرســازی خرمشــهر در پایــان تصریــح کرد: تامیــن اعتبار 
تعــدادی دیگــر از واحدهــای دارای نواقــص کــه به متقاضیــان تحویل 

نشده نیز انجام و در سال جاری اجرایی خواهد شد.

اخبــــاریادداشت

کاردار و سرپرست سفارت جمهوری اسلامی ایران در لندن، روز 
پنجشنبه طی ســخنانی در اجلاس شورای سازمان بین المللی 
دریانــوردی )آیمــو( تحریم هــای انگلیس و اتحادیــه اروپا علیه 

کشتیرانی ایران را محکوم کرد.
بــه گــزارش خبرنــگار ایرنــا از، علــی متین فــر در ایــن اجــلاس 
تحریم هــای وضع شــده را غیرقابل توجیــه و غیرقانونی خواند 
و گفــت: جمهوری اســلامی ایران ضمــن رد قاطعانه اتهامات 
بی اســاس مطرح شــده در خصوص دخالت در مناقشــه میان 
اوکرایــن و روســیه، نگرانــی عمیــق خــود را ابــراز و تمامــی این 
اقدامات کوته بینانه را که ناشــی از منافع سیاســی خودخواهانه 

است، به شدت محکوم می کند.
وی تصریــح کــرد: این تحریم ها قوانین بیــن المللی را نقض و 
اصول اساســی حاکمیت، انصاف و همــکاری دریایی را که برای 
عملکرد مناســب تجارت بین المللی و ایمنی و امنیت دریایی 

ضروری است، تضعیف می کند.
کاردار کشورمان بیان کرد: توسل به چنین اقداماتی به عنوان ابزار 
فشار سیاسی بشدت مشکل ساز است، زیرا به طور مستقیم رفاه 
مردم را به خطر می اندازد. هر اقدامی نیز که مانع دسترسی به 
نیازهای اساسی مانند غذا شود، اصول اساسی حقوق بشر را که 
بر حق زندگی، کرامت و دسترسی به منابع ضروری تاکید دارد، 
نقض می کند. متین فر هشــدار داد: رویکــرد انگلیس و اتحادیه 
اروپا منعکس کننده یک اســتاندارد دوگانه نگران کننده اســت. 
آنها از یک سو مدعی حمایت از چارچوب های بین المللی برای 

اطمینان از ایمنی و کارایی کشــتیرانی جهانی هســتند و از سوی 
دیگر اقداماتی را انجام می دهند که عملیات دریایی را محدود و 

موانع غیرضروری برای تجارت ایجاد می کند.
کاردار کشــورمان تحریم  شــرکت کشتیرانی را در تضاد مستقیم 
با اصــول مندرج در ماده یک کنوانســیون ســازمان بین المللی 

دریانوردی دانســت و خاطر نشان کرد: جمهوری اسلامی ایران 
ضمن محفوظ داشــتن حق خود برای اتخــاذ اقدامات متقابل 
با هدف توقف این اقدامات غیرقانونی، معتقد است که چنین 
اقداماتــی تنهــا موجــب تعمیــق بــی اعتمــادی بیــن طرفین، 
 مانــع از تلاش برای حل مســالمت آمیــز اختلافات و تضعیف 

همکاری های دریایی می شود. ما قویا از اتحادیه اروپا و انگلیس 
می خواهیم که فورا این تحریم های غیرقانونی را لغو کنند.

گفتنــی اســت که اتحادیه اروپا دوشــنبه گذشــته پیــش با صدور 
بیانیه ای گروه کشــتیرانی جمهوری اســلامی ایران و مدیرعامل 
این شرکت را به بهانه ادعای بی اساس دخالت ایران در مناقشه 
اوکراین از طریق ارسال موشک های بالستیک به روسیه تحریم 
کــرد. دولــت انگلیس نیز بــا طرح اتهامات مشــابهی، شــرکت 
کشــتیرانی جمهوری اســلامی ایران را در فهرســت تحریم های 

خود قرار داد.
این اتهامات درحالی مطرح می شود که مقامات تهران و مسکو 
بارهــا ایــن ادعــا را رد و بی اســاس توصیف کرده انــد. جمهوری 
اسلامی ایران ضمن مخالفت با جنگ، همواره اعلام کرده است 
که از راهکار سیاسی برای حل و فصل اختلافات روسیه و اوکراین 

و پایان بخشیدن به درگیری های نظامی حمایت می کند.
ایران از ابتدای بحران اوکراین تاکنون هیچگاه بخشی از این نزاع 
و درگیری نظامی و ادامه آن نبوده و همواره از راهکار سیاســی و 
گفت وگوهای دوجانبه برای پایان دادن به این بحران و درگیری 

حمایت کرده است.
رویکــرد اصولــی و اعــلام شــده جمهــوری اســلامی ایــران در 
خصوص بحران اوکراین طی دو سال گذشته، بدون تغییر باقی 
مانده و از این منظر، تکرار ادعای ارسال موشک های بالستیک 
برای روســیه، با اهداف و انگیزه های سیاســی برخی کشــورهای 

غربی صورت می گیرد و کاملا بی اساس است.

  نماینده ایران در اجلاس شورای »آیمو« تحریم
شرکت کشتیرانی را محکوم کرد

مالیاتبندر

مدیرکل بنادر و دریاتوردی امیرآباد، با اشــاره به تحقیقات انجام شــده 
در ســال ۲۰۱۲ میــلادی، تاکید کرد: دسترســی به آبهــای آزاد در جنوب 
کشــور و همچنیــن دریــای خــزر در شــمال و وجــود جامعه هــدف 4۰۰ 
میلیون نفری کشــورهای C.I.S، سبب شــده تا مقوله ترانزیت انواع کالا 
از مسیر ایران، این امکان را برای ما به وجود آورده تا بتوانیم در اقتصاد 
از نفــت بــی نیاز شــویم و این امر نیازمند توجه جدی مســئولان نظام و 

تدوین سیاست های کلان کشور به این موضوع می باشد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی سازمان بنادر و دریانوردی، محمد علی 
موســی پور گرجــی در وبینار تخصصی توســعه و اقتصــاد دریامحور، با 
اشــاره به ســهم ۳/۱ درصدی تجارت دریایی در تولیــد ناخالص ملی و 
ظرفیت ۲۹۰  میلیون تنی میزان تخلیه و بارگیری سالانه در بنادر کشور، 
اظهــار کرد: بنــدر امیرآباد با برخورداری از ۱5 پســت اســکله عملیاتی، 
اراضی وســیع پشتیبانی ۱۰6۰ هکتاری و اتصال به شبکه ریلی سراسری 
که در آینده نزدیک از اســکله اختصاصــی رو-رو ریلی هم بهره خواهد 
برد نقش کلیدی را در کریدور شمال – جنوب ایفا می کند که می تواند 

در اقتصاد و تجارت دریای خزر سهم قابل ملاحظه ای داشته باشد.
مدیــر کل بنــادر و دریانــوردی امیرآبــاد در این وبینار که نمانیده شــرق 
اســتان مازندران در مجلس شورای اســلامی، اساتید دانشگاه و جامعه 
علمــی نیز حضور داشــتند، به سیاســت های ۹ گانه اقتصــاد دریامحور 
ابلاغــی از ســوی مقــام معظــم رهبری اشــاره کــرد و اظهار داشــت: در 
اســتان مازندران 6 کمیته تخصصی در راســتای این سیاســت ها فعال 

شــده و جلســاتی بــه صــورت هفتگــی و منظم بــا حضور دســتگاه های 
اجرایی ذیربط برگزار می شود.

مدیــر کل بندر امیرآباد در پایان با تاکید بر جلوگیری از فرصت ســوزی 
ها و تعامل بیشــتر دســتگاه های اجرایی و تســهیل در اجــرای قوانین و 
مقررات گفت: امیدواریم همسو و با ریتم متوازن همه مسئولان دخیل 
در اقتصاد و تجارت دریایی از همه مجال ها و خلق فرصت های جدید 
مرتبط با اقتصاد دریا محور بهره مند گردیم و با به روز آوری تکنولوژی 

و صنعت به خوبی از مزایای دریا و تجارت دریایی بهره مند شویم.

مدیرکل راه و شهرســازی استان تهران با دعوت از ســرمایه گذاران برای ایجاد طرح های 
احداثی در محدوده های مصوب بازآفرینی شهری گفت: سرمایه گذاران در این بافت ها 

تا ۱۰ سال مشمول معافیت مالیاتی هستند.
به گزارش روابط عمومی شــرکت بازآفرینی شــهری ایران به نقل از پایگاه خبری وزارت 
راه وشهرسازی، حسین جنتی مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران ضمن تصریح اینکه 
معافیت های برنامه هفتم توسعه، فرصتی طلایی برای مردم محلات و سرمایه گذاران 
جهت طرحهای احداثی صنایع، محلی، گردشگری، فرهنگی، آموزشی و ورزشی است، 
گفــت: مطابق بند پ ماده ۵۲ قانون برنامه هفتم ســرمایه گذاران در بافت ها مشــمول 
معافیت مالیاتی تا ۱۰ سال هستند. مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران در ادامه گفت: 
همچنیــن علاوه بــر این موضوع تمام معافیت هــا و امتیازات قانون ســرمایه گذاری در 
مناطق محروم و کمتر توسعه یافته منطبق بر قانون جهش تولید مسکن نیز به سرمایه 
گذاران در این بافتها تعلق می گیرد. جنتی گفت: تجارب گذشته نشان داده هر جا دولت 
نقش تسهیل گیری داشته و معافیت های مالیاتی یا سایر امتیازات بسته های تشویقی را 

برقرار کرده، طرحها با پیشرفت و سرعت بهتری اجرایی شده است.
وی در ادامــه بــه نقش مهم شــهرداران اشــاره کــرد و افزود: شــهرداران باید یاری رســان 
ســرمایه گذاران بــرای زدودن چهره محرومیت از محلات ناکارآمد شــهرها باشــند و هر 
چقدر در میزان تخفیف صدور پروانه بیشتر کمک کنند، سرمایه گذاران به این امر راغب 
تر خواهند شد. جنتی در پایان گفت: در حال حاضر به لحاظ قانونی تخفیف ۳۰ درصدی 
صدور پروانه نظام مهندســی و ۵۰ درصدی صدور پروانه توســط شــهرداری ها بر اساس 

قانون، یک الزام جهت نوسازی بافتهای ناکارآمد و فرسوده است.

بره برداری از اسکله اختصاصی رو-رو ریلی 
بندر امیرآباد در آینده ای نزدیک

مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران:

  سرمایه گذاران در 
بافت های فرسوده مشمول 

معافیت مالیاتی می شوند

ملاقــات هــای مردمی مدیرعامل پس از ســه ســال 
وقفه از سرگرفته شد؛

رسیدگی دقیق به مشکلات 
ارباب رجوع در اولویت راه آهن

سرپرست دفتر بازرگانی و سرمایه گذاری شرکت فرودگاه ها خبر داد؛

افزایش درآمدهای غیرهوانوردی پایدار در 
فرودگاه ارومیه 

راه آهن فرودگاه

و ســرمایه گذاری  بازرگانــی  سرپرســت دفتــر 
ایــران  شــرکت فرودگاه هــا و ناوبــری هوایــی 
بــا اشــاره بــه افتتــاح جایــگاه ســوخت و مرکز 
تجــاری در فــرودگاه ارومیــه گفــت: افزایــش 
خصوصــی  بخــش  ســرمایه گذاری های 
جهــش  می توانــد  کشــور  فرودگاه هــای  در 
بــه  را  غیرهوانــوردی  پایــدار  درآمدهــای 
تدریــج محقــق کنــد. ایــن در حالی اســت که 
اکثــر درآمدهــای شــرکت از محــل فعالیــت  

غیرهوانوردی است. 
و  راه  وزارت  خبــری  پایــگاه  گــزارش   بــه 
شــرکت  عمومــی  روابــط  از  شهرســازی 
فرودگاه هــا و ناوبــری هوایــی ایــران،  علیرضا 
احدی با اشــاره  به مزیت های بزرگ ســرمایه 
 گــذاری در پروژه هــای مختلــف اقتصــادی در 
فرودگاه های کشــور افزود: پیش بینی می شود 
بازگشــت نخستین سال سرمایه گذاری بخش 
خصوصــی بــرای احــداث و بهــره بــرداری از 
جایــگاه ســوخت و مرکز تجــاری در فــرودگاه 

ارومیه به ۴۰ درصد برسد. 
و ســرمایه گذاری  بازرگانــی  سرپرســت دفتــر 
ایــران  شــرکت فرودگاه هــا و ناوبــری هوایــی 

تاکیــد کــرد: بــه منظــور افزایــش درآمدهــای 
بخــش  ســرمایه گذاری  غیرهوانــوردی، 
خصوصــی در فرودگاه هــای کشــور در دســتور 
ســرمایه گذاری  و  گرفتــه  قــرار  شــرکت  کار 
جایــگاه  از   BOT روش   بــا  بهره بــرداری  و 
در  تجــاری   مرکــز  و  ســوخت  اختصاصــی 
فــرودگاه ارومیه، نمونــه ای موفــق از این نوع 

سرمایه گذاری های اقتصادی است. 
احدی در راستای عملیاتی شدن فرصت های 
ســرمایه گذاری در فرودگاه های کشــور مطابق 
شــرکت  ســرمایه گذاری  اطلــس  مبنــای  بــر 
فرودگاه هــا و ناوبــری هوایــی ایــران، با اشــاره 
به آغــاز بهره برداری از پــروژه احداث جایگاه 
ســوخت و مرکــز تجــاری در فــرودگاه شــهید 
باکری ارومیه اظهار داشــت: افتتاح این پروژه 
نشــان از همکاری موفق شــرکت فرودگاه ها و 
ناوبری هوایی ایران با بخش خصوصی است. 
وی اظهــار کــرد: ایــن پــروژه بــا راهبــری دفتر 
اداره  و ســرمایه گذاری و همــکاری  بازرگانــی 
کل فرودگاه هــای اســتان آذربایجــان غربــی و 
مشــارکت بخــش خصوصــی در قالــب روش 
و  بهره بــرداری  ســاخت،  ســرمایه گذاری، 

انتقــال )B.O.T( بــه ارزش ۱۰۰ میلیــارد ریال 
به مرحله بهره برداری رســیده اســت و ســود 
حاصــل از اجرای این پروژه در ســال نخســت 
بهــره برداری رقمی افزون بر ۴۰ میلیارد ریال 

پیش بینی می شود. 
و ســرمایه گذاری  بازرگانــی  سرپرســت دفتــر 
شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران بیان 
کرد: این پروژه علاوه بر بهبود زیرساخت های 
فرصت هــای  کشــور،  هوایــی  نقــل  و  حمــل 
اشتغالزایی زیادی را برای توسعه اقتصادی و 

اجتماعی در این منطقه فراهم می کند.

در پــی تاکیــد دکتــر ذاکــری و به منظور رســیدگی به مشــکلات اربــاب رجوع و 
مراجعه کنندگان، ملاقات های مردمی مدیرعامل راه آهن پس از ۳ سال وقفه 

برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی راه آهن جمهوری اسلامی ایران، در راستای ارتباط مستقیم 
و بدون واســطه با مردم، رســیدگی دقیق و عادلانه به مشکلات و تکریم ارباب رجوع، 
دکتر ذاکری مدیرعامل راه آهن، با چند تن از کسانی که خواستار دیدار مستقیم با وی 

بودند، دیدار کرد.
مدیرعامل راه آهن در این دیدار پای  صحبت ها و دغدغه های مراجعان نشســت و 
ســپس دســتورات لازم را در چارچوب قانون برای رفع مشــکلات مطرح شده، صادر 

کرد.
افــرادی که تمایل به ملاقــات با مدیرعامل راه آهن را دارند، می توانند با مراجعه به 
سایت راه آهن به نشانی www.rai.ir، فهرست ارتباط با ما، ارتباط با مدیرعامل، فرم 

مربوط به آن را تکمیل کرده تا تقاضای آنان در نوبت رسیدگی قرار گیرد.

مرتضی علیزاده با حکم مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید به عنوان سرپرست 
شرکت عمران شهر جدید بینالود معرفی شد.

بــه گــزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی از شــرکت عمران شــهر جدید بینالود، 
مراسم تکریم و معارفه سرپرست شرکت عمران شهر جدید بینالود با حضور جباری فر 

مدیرکل حراست و مشاور مدیر عامل شرکت عمران شهر های جدید  برگزار شد.
مدیر کل حراست شرکت مادر تخصصی عمران شهرهای جدید در این مراسم ضمن 
قدردانی از زحمات محمدمهدی دانش فر در دوران تصدی سرپرســتی شرکت عمران 
شهر جدید بینالود و آرزوی موفقیت برای سرپرست جدید این شرکت گفت: شهر جدید 
بینالود ظرفیت بالایی برای پیشرفت و توسعه دارد که این مهم با همکاری و تلاش بی 

وقفه همکاران شرکت محقق خواهد شد.
جبــاری فــر افزود: همه تلاش مان را باید برای تحقق اهــداف عالی وزارت متبوع در این 
شــهر و همچنیــن ارائــه خدمات مطلوب به شــهروندان شــریف آن بــه کار گیریم و حل 

مشکلات مردم را در اولویت کاری خود قراردهیم .
محمد مهدی دانش فر سرپرست سابق شرکت هم در این جلسه ازهمکاری و همدلی 
همــکاران درامور مختلف شــرکت تقدیر کــرد و گفت: در موقعیت های حســاس تمام 
همکاران نشــان دادند موضوعات و مســائل شــهر جدید بینالود در اولویت کاری شــان 

هست و در مواقعی حتی به صورت شبانه روزی در محل کار و شهر جدید بینالود حضور 
داشتند تا مشکلات شهر را برطرف کنند.

در ادامــه جلســه مرتضی علیزاده مقدم سرپرســت جدید شــرکت عمران شــهر جدید 
بینالــود با تشــکر از اعتماد معاون وزیر و مدیر عامل شــرکت عمران شــهرهای جدید و 
مجمع شــرکت برای انتخاب وی گفت: شــرکت در یک رویکرد تعاملی با مردم و ســایر 
دستگاه های اجرایی و با رعایت قوانین و مقررات مشکلات عمده شهر را مرتفع خواهد 
کرد. وی یکی از اهداف خود را تسهیل امور ارباب رجوع دانست و افزود: باید ارباب رجوع 

به نحو ممکن تکریم شود و در کوتاه ترین زمان امور مربوط به وی انجام شود.
مرتضی علیزاده مقدم در پایان  خاطر نشان کرد: با توجه به کمبود منابع مالی، اولویت 
مــا در اجرای پروژه های شــهری جذب ســرمایه گذار خواهد بــود و امیدواریم با حمایت 
مجمــع ، اعضــای هیئت مدیره و همکاران مان بتوانیم شــهر را بــه نقطه مطلوب خود 

نزدیک کنیم.
در پایان مراســم حکم انتصاب سرپرســت شــرکت عمران شــهر جدید بینالــود با تایید 
معاون وزیر و مدیر عامل شرکت مادر تخصصی عمران شهرهای جدید، توسط مشاور 
مدیر عامل و مدیر کل حراست شرکت عمران شهرهای جدید به مرتضی علیزاده مقدم 

ارایه شد.

در مراسم معارفه سرپرست شرکت عمران شهر جدید بینالود مطرح شد؛

شهر جدید بینالود ظرفیت بالایی برای پیشرفت و توسعه دارد
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اخبــاریادداشت

سرپرست منطقه 8 عمليات انتقال گاز ايران:
IPCMMS گامي بلند بسوي 

تعالي نگهداري و تعميرات در 
صنعت انتقال گاز

ملیحه عبدالعلی زاده 
خبرنگار جمله -تبریز

سرپرســت منطقــه ۸ عملیات انتقــال گاز ایران در حاشــیه 
برگــزاري جلســه تبادل نظــر و اقدامات حــوزه IPCMMS و 
مدیریــت دارایي هاي فیزیکي منطقــه ۸ عملیات انتقال گاز ایران 
با شــرکت گاز استان آذربایجانشرقي، توســعه سیستم نگهداري و 
تعمیــرات IPCMMS را گامــي بلنــد بســوي تعالــي نگهــداري و 

تعمیرات در صنعت انتقال گاز دانست.
 مهــدي زارع، حرکــت بــه ســمت تعالــي نگهــداري و تعمیرات و 
توســعه اســتفاده از نــرم افــزار IPCMMS را یکــي از اهــداف مهم 
سازمان، در تدوین استراتژیها و برنامه هاي نت اعلام نمود. وی با 
مهم برشمردن استفاده از سیستم مدیریت نگهداري و تعمیرات 
در افزایش بهره وري و کاهش هزینه هاي تعمیرات افزود: با پیاده 
ســازي نرم افزار IPCMMS، توانســته ایم فرآیندهــاي نگهداري و 
تعمیــرات را بهبــود بخشــیده و با ایجاد یکپارچگــي در اطلاعات و 
ارائــه شــاخص هاي کلیــدي عملکرد، امــکان برنامه ریــزي بهتر و 

تصمیم گیري مبتني بر داده را فراهم آوریم.
سرپرســت منطقــه ۸ عملیات انتقــال گاز ایران اظهار داشــت: به 
روزرســاني  و ثبــت اطلاعــات تعمیــرات و نگهــداري مي بایســت 
بصورت مستمر و با جدیت بیشتري در مناطق انتقال گاز و شرکت 
گازهــاي اســتاني تداوم یابــد و سیســتم  IPCMMS بصورت کامل 
در منطقه ۸ عملیات انتقال گاز ایران اســتقرار یافته است. مهدی 
زارع بر اهمیت اســتفاده از فنــاوري هاي نوین در حوزه نگهداري و 
تعمیــرات تاکید کرد و ابــراز امیدواري نمود که بــا ادامه این روند، 

شاهد بهبود مستمر عملکرد سامانه هاي انتقال گاز باشیم.
گفتنــي اســت در ادامــه جلســه، موضوعــات فراینــد نگهــداري و 
تعمیــرات، اســتقرار سیســتم مدیریــت دارایــي هــاي فیزیکــي بر 
اســاس اســتاندارد ISO55۰۰۰، نقشــه راه اســتقرار نظــام نــت در 
راســتاي الزامــات مدیریــت دارایي هــاي فیزیکي، گردش دســتور 
کارها و اقدامات حوزه IPCMMS شــامل بهینه سازي برنامه هاي 
تعمیرات- ریشــه یابي علل و خرابي تجهیزات و مدیریت گردش 
کار و مدیریــت دارایــي هاي فیزیکي منطقه۸ عملیــات انتقال گاز 
ایران با شرکت گاز استان آذربایجانشرقي مورد بحث و تبادل نظر 

قرار گرفت.

بهره برداری از پروژه تامین 
برق مسکن ملی ۲۲٠ واحدی 

اندیمشک 
پــروژه تامیــن بــرق مســکن ملــی ۲۲۰ واحــدی شهرســتان 
اندیمشــک در آیینــی بــا حضــور مســئولان بــه بهره برداری 

رسید.
علــی خــدری مدیرعامــل شــرکت توزیع بــرق خوزســتان در آیین 
بهره بــرداری از ایــن پــروژه که در محل مســکن ملــی ۲۲۰ واحدی 
شهرستان اندیمشک و با حضور جهانبخش قلاوند نماینده مردم 
اندیمشــک در مجلس شورای اسلامی برگزار شــد، در تشریح این 
پروژه اظهار کرد: در این زمینه ۳ هزار متر شــبکه فشار متوسط و ۲ 
هزار و ۵۰۰ متر شبکه فشار ضعیف احداث و همچنین ۱۲ دستگاه 

ترانسفورماتور و ۷۰ دستگاه چراغ روشنایی LED نصب شد. 
وی حجــم ریالــی پــروژه را ۱۷۰ میلیــارد ریــال عنوان کــرد و افزود: 
برنامه ریــزی لازم بــرای ســاخت و بهره برداری فــاز دوم نیز انجام 
شــده اســت و فازهــای بعدی نیــز در ســریعترین زمــان ممکن به 

بهره برداری خواهند رسید.
مجلــس  در  اندیمشــک  مــردم  نماینــده  قلاونــد  جهانبخــش 
شــورای اســلامی ضمن تقدیر از اقدامــات صورت گرفته در بخش 
برق رســانی دو شهرســتان گفــت: رســیدگی نزدیــک و میدانــی به 
مســائل برق شــهرهای ســرلک و اندیمشــک و زحمات زیادی که 
بابت این پروژه کشــیده شــد، باعث شــد تــا پروژه بــه بهره برداری 

برسد.
وی افــزود: همچنیــن دیگــر مســائل برقی شهرســتان در نشســت 
بــا مدیرعامــل این شــرکت مطرح شــد و بــا توجه به پشــتکاری که 
از مجموعــه شــرکت توزیــع نیــروی برق خوزســتان در پــروژه ۲۲۰ 

واحدی شاهد بودیم، مسایل حل خواهند شد. 
در ایــن آییــن مدیــران و معاونیــن شــرکت توزیــع نیــروی بــرق 
خوزســتان، یوســف زمانــی فرماندار اندیمشــک و دیگر مســئولان 

محلی حضور داشتند.

سرپرست شرکت گاز گیلان 
منصوب شد

مســعود بــرادران نصیــری به عنوان سرپرســت شــرکت گاز 
گیــلان منصوب شــد.طی حکمی از ســوی مدیــر هماهنگی 
امــور گازرســانی »مســعود برادران نصیــری« به عنوان سرپرســت 

شرکت گاز استان گیلان منصوب شد.
مســعود برادران نصیری، متولد شهریور ۱۳۴۵ و از تاریخ اول دی 
ماه ۱۳۶۸ در صنعت نفت اســتخدام و مشــغول به کار شــده؛ وی 
دارای کارشناســی مکانیــک حرارت و ســیالات، کارشناســی ارشــد 

مدیریت اجرایی و دکتری مدیریت کسب و کار است.
مســئول مهندســی قــرارگاه حمــزه سیدالشــهدا ارومیــه، مســئول 
تعمیرات و بهره برداری گاز شهرســتان صومعه سرا، رئیس اداره 
گاز شهرســتان تالــش و رشــت، رئیس بهــره برداری مرکز اســتان، 
رییس بهره برداری گاز استان، مشاور مدیرعامل شرکت گاز استان 

گیلان از جمله سوابق مسعود برادران نصیری است.
پیش از این عیسی جمال نیکویی، مدیرعامل گاز گیلان بود.

خبـــر فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران در نشست خبری عنوان کرد:

ایران اسلامی و ایرانی
انزوا گریز و تحریم ناپذیر است 

فرزانه حسنی
خبرنگار جمله 

فرمانده نیــروی دریایی ارتش جمهوری اســلامی 
ایران در نشست خبری، گفت: دشمنان باید بدانند 
و بفهمند که کشــور ایران و تک تک ایرانی ها هرگز 
منزوی نمی شوند و ایران اسلامی و ایرانی انزوا گریز 

و تحریم ناپذیر هستند.
بــه گزارش خبرنــگار روزنامــه جملــه، امیردریادار 
شــهرام ایرانــی فرمانــده نیــروی دریایــی ارتــش 
جمهــوری اســلامی ایران در نشســت خبری که به 
مناســبت فرا رســیدن هفتم آذر ماه ســالروز دلاور 
مردی های کارکنان نیروی دریایی راهبردی ارتش 
برگــزار شــد، اظهار کــرد: ایــام فرخنده هفتــم آذر 
کــه یــادآور عملیــات غرورآفرین مروارید در ســال 
۱۳۵۹ می باشد که این روز را به ملت شریف ایران، 
خانواده هــای معظــم و معزز شــهدا، جانبــازان، و 

ایثارگران تبریک و تهنیت عرض می کنم.
وی افزود: این عملیات با ازخودگذشتگی دریادلان 
نیــروی دریایــی ارتــش تنهــا ۶۷ روز پس از شــروع 
جنگ تحمیلی توانست نیروی دریایی رژیم بعثی 
را به طــور کامل از صحنه دریا نابود کند و شــاهرگ 

اقتصادی دشمن را قطع کند.
فرمانده نیــروی دریایی ارتش جمهوری اســلامی 
ایــران در ادامــه خاطرنشــان کرد: فرزنــدان اصیل 
ایــران در نیــروی دریایــی راهبــردی ارتش بــا اراده 
پولادیــن و توانایی هــای علمــی و عملــی و با امید 
و تــلاش جوانــان توانســته اند بــا تغییــر الگوهــای 
راهبردی، اقتدار نظام اسلامی را به جامعه جهانی 

نشان دهند. 
وی عنــوان کــرد: عملیــات »مرواریــد« کــه بــا از 
خودگذشــتگی دریــادلان نیــروی دریایــی ارتــش، 
تنهــا 6۷ روز پس از آغاز جنگ تحمیلی توانســت 
موجودیــت نیــروی دریایــی رژیــم بعثــی را بــرای 
هشت سال پیش رو از صحنه جنگ محو و شاهرگ 

اقتصادی دشمن را به طور کامل قطع کند.
بــه  اشــاره  بــا  ادامــه  در  ایرانــی  امیردریــادار   
مجاهدت های نیروی دریایی ارتش در حوزه تامین 
امنیت خطوط دریانوردی در دفاع مقدس، اظهار 
کرد: با مجاهدت نیروی دریایی و اسکورت بیش از 
۱۰ هزار کشــتی تجاری و نفتکــش، هیچ گاه ایران با 
توقف صادرات نفــت و واردات کالا در طول جنگ 
مواجه نشــد و اجازه نداده علاوه بر جنگ نظامی، 
جنگ اقتصادی نیز بر کشور تحمیل شود و اقتصاد 

جنگ به خوبی مدیریت شد.
وی تصریــح کــرد: مــردم شــریف ایــران بداننــد، 

فرزنــدان شــما در نیــروی دریایی راهبــردی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران با ایجاد ابهامات راهبردی 
توانســته اند  دریایــی،  و  دفاعــی  حوزه هــای  در 
توطئه هــای دشــمن در زمینــه تحریــم و تهدید را 
خنثــی کننــد و همچنین مســیر انقلابی خــود را با 
اتحــاد و هم گرایــی بــا ملت هــای جهان در مســیر 

پیشرفت و تحقق ایران قوی ترسیم کنند.
فرمانده نیــروی دریایی ارتش جمهوری اســلامی 
ایرانبا بیــان این که وظیفه خــود می دانم به عنوان 
سرباز کوچک ولایت از مقام معظم رهبری تشکر 
ویژه ای داشــته باشــم، خاطرنشــان کرد: بی تردید 
ابــلاغ سیاســت های کلــی توســعه دریــا محــور بــا 
همراهی مجلس و دولت، فصلی جدید در اقتصاد 
بحری ایجاد خواهد کرد که به احیای اقتصاد کشور 

کمک می کند.
وی عنــوان کرد: اجرای صحیح این سیاســت ها در 
مســیر تمدن ســازی دریایــی ایران اســلامی نقش 
بســیار مهمــی خواهد داشــت، امیــدوارم مجلس 
انقلابی و دولــت از ظرفیت های بالقوه این نیروی 

راهبردی بهره کافی ببرند. 
امیردریــادار ایرانــی در ادامــه اظهــار کــرد: ایــران 
برای تبدیل شدن به یک کشــور تمدن ساز دریایی 
اســلامی، با تقویت مولفه های دریایــی و با رویکرد 

صلح طلبانه به سمت پیشرفت حرکت می کند.
 وی افــزود: قدرت بازدارندگی جمهوری اســلامی 
ایــران در عرصه هــای دریایــی و اقیانوســی شــامل 
از  بهره بــرداری  و  بین الملــل  تجــارت  کنتــرل 
 منابــع دریایــی به عنــوان ابــزار دیپلماســی و نفوذ 

سیاسی است. 

فرمانده نیــروی دریایی ارتش جمهوری اســلامی 
ایــران در ادامه با بیان این کــه نظم جهانی لیبرال 
به ســرکردگی آمریکا جایش را به نظم چندقطبی 
می دهد، گفت: جمهوری اسلامی ایران با گفتمان 
مقاومــت و شــعار صلــح و دوســتی در ایــن نظم 

جدید جایگاه خود را تثبیت خواهد کرد.
 وی با اشــاره به این که امــروز جهان با چالش های 
بیشــتری در دریا از قبیل قاچاق، دزدی و تروریسم 
دریایی در شــریان های تجارت جهانی و اختلافات 
دربــاره حاکمیت آب های بین المللی روبرو شــده 
اســت، اظهار کــرد: حراســت و پاســداری از منافع 
کشــور در محــدوده آب های ســاحلی، ســرزمینی، 
منطقه نظارت و منطقه ویژه اقتصادی و همچنین 
برقــراری تامین خطوط مواصلاتی و حفظ امنیت 
آب راه هــا در زمان صلح و جنگ و جاری ســاختن 
قوانیــن، مســتلزم داشــتن قــدرت دریایــی در تراز 

منطقه ای و بین المللی است.
فرمانده نیــروی دریایی ارتش جمهوری اســلامی 
ایــران بــا بیــان این که ایــن امر خــود یک نشــانه از 
بی نهایت نشــانه های تضعیــف هژمونی آمریکا و 
عبور جهان به نظام چند قطبی است، خاطرنشان 
کــرد: ایران بهره بــرداری لازم از پنجره ایجاد شــده 
بــرای جانمایی جایگاه خــود را انجــام خواهد داد 
و نیــروی دریایی ارتــش در این حوزه نقش آفرینی 

لازم را به درستی انجام خواهد داد.
امیردریــادار ایرانــی در پایان گفت: دشــمنان باید 
بدانند و بفهمند که کشور ایران و تک تک ایرانی ها 
هرگــز منزوی نمی شــوند و ایران اســلامی و ایرانی 

انزوا گریز و تحریم ناپذیر هستند. 

افزایش ۱۱۴ درصدی ارسال نفتگاز به 
نیروگاه سیکل ترکیبی سنندج

مدیر شــرکت ملــی پخش فرآورده هــای نفتی منطقه کردســتان از 
ارســال بیــش از ۱۳۷ میلیون لیتــر نفتگاز به نیروگاه ســیکل ترکیبی 
ســنندج از ابتدای ســال جــاری تاکنون خبــر داد و وضعیت ذخیره ســازی 

فرآورده در مخازن این نیروگاه را نیز مطلوب عنوان کرد
جهانبخش نوکانی که در دبدار با استاندار جدید استان سخن می گفت با 
اشــاره به افزایش ۱۱4 درصدی این میزان مصرف نیروگاه ســنندج نسبت 
به مدت مشــابه ســال قبل افــزود :تامین ســوخت نیروگاه ســیکل ترکیبی 
ســنندج یکی از مســولیت های مهم پخش منطقه کردســتان می باشد که 
باتوجه به محدودیت های عرضه گاز طبیعی در فصول ســرد سال تامین 
ســوخت مایع نیرو گاه به عنوان تامین کننده برق استان فوق العاده حائز 

اهمیت است.
نوکانــی در ادامــه گزارشــی از عملکرد پخــش منطقه کردســتان در زمینه 
تامین وتوزیع فرآورده های نفتی ،توســعه زیر ســاختهای سوخت رسانی ، 
کنترل ونظارت بر عرضه فرآورده های نفتی، پیشگیری و مبارزه با قاچاق 
فــرآورده هــای نفتی)بــا توجــه بــه مــرزی بــودن اســتان(،مکانیزه نمودن 
فعالیتهــا، احــداث جایــگاه عرضــه فــرآورده هــای نفتی ،تامین ســوخت 

واحدهای صنعتی ،کشاورزی و تولیدی استان ،..ارائه کرد .
نوکانی ســپس به تامین سوخت زمســتانی روستاهای استان و وجود بیش 
از 6 هزار خانوار نفت سفید سوز در استان اشاره کرد و افزود: از ابتدای سال 
جاری تا کنون ۸۰ درصد از ســهمیه ســالیانه نفت سفید روستاهای استان 
ارســال شــده اســت که عملیات تامین و ذخیره سازی ســوخت روستاها تا 

قبل از بارش برف و انسداد راههای روستایی انجام خواهد گرفت
مدیرشــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی منطقه کردســتان در پایان از 
فعالیت شبانه روزی ۹۱ جایگاه عرضه فرآوردهای نفتی و 5۲ جایگاه سی 

ان جی در استان خبر داد.
در پایــان، اســتاندار کردســتان نیــز بــا بیان نظــرات و پیشــنهادات خود در 
 رابطــه بــا فعالیــت و اقدامات صورت گرفته از ســوی شــرکت ملی پخش 
فــرآورده هــای نفتــی منطقــه کردســتان از عملکــرد شــرکت ملــی پخش 

فرآورده های نفتی منطقه کردستان تشکر وقدردانی نمود.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

نگاه دولت چهاردهم در وزارت ارتباطات، توسعه دیپلماسی فناوری است

رویداد

وزیــر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات گفت: نگاه ما در دولــت چهاردهم در 
وزارت ارتباطــات، توســعه دیپلماســی فنــاوری اســت؛ بــه این معنــا که ما 
بتوانیم از ظرفیت جوان های توانمند و خلاق کشــور برای توســعه خدمات 

آن ها به کشورهای مختلف استفاده کنیم.
ســید ســتار هاشــمی در بازدیــد از پردیــس رضــوی پــارک فــاوا در جمــع 
از حوزه هــای  کــه  پیــدا کرده ایــم  توفیــق  امــروز  کــرد:  اظهــار  خبرنــگاران 
دانش بنیــان مشــهد مقــدس و شــرکت هایی کــه در حوزه هــای مختلــف 
خدمــات آزاد و  همچنیــن خدمــات الکترونیکــی فعالیــت دارنــد، بازدیــد 

داشته باشیم.
وی ادامــه داد: ما در وزارت ارتباطات، نگاهی حمایتی به شــرکت هایی که 
در ایــن خصوص مشــغول خدمت هســتند، داریم. امیدواریم کــه بتوانیم 
زمینــی بــه مســاحت بیــش از ۹ هکتــار در اختیــار مجموعــه شــرکت های 

دانش بنیان مشــهد قرار دهیم تا از ظرفیت های این حوزه استفاده کنیم. 
وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات عنوان کرد: با توجه بــه اعتباراتی که به 
این حوزه اختصاص داده شــده اســت، امیدواریم در آینده نزدیک شــاهد 

خلق ثروت های گوناگونی در این حوزه باشــیم.
هاشــمی اضافه کرد: با توجه به نزدیکی شــهر مقدس مشهد به کشورهای 

همسایه شمال شرق کشور و ظرفیت های موجود، امیدواریم که با سرمایه 
گذاری های انجام شــده، ارتباطات با قوت ادامه پیدا کند تا بتوانیم توسعه 

خدمات فنی مهندســی را به کشورهای منطقه داشته باشیم. 
وی ادامــه داد: نــگاه مــا در دولت چهاردهــم در وزارت ارتباطات، توســعه 
دیپلماســی فناوری اســت؛ به این معنا که ما بتوانیم از ظرفیت جوان های 
توانمنــد و خلاق کشــور برای توســعه خدمات آن ها به کشــورهای مختلف 
جنــس  از  بلکــه  نبــوده  مداخلــه ای  وزارت  در  مــا  نــگاه  کنیــم.  اســتفاده 

تسهیلگری و توسعه زیرساخت ها است.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: نگاه ما ارائه خدمات و سرویس ها 
بــه بخش خصوصی خواهد بــود. یکی از موضوعاتی که در برنامه توســعه 
هفتم در دســتور کار داریــم، ارائه خدمات الکترونیک بــه صورت یکپارچه 

بوده که ابر دولت نیز از همین نگاه مدیریتی اســت.
هاشمی عنوان کرد: امیدواریم در مشهد بتوانیم یکی از حساب های به روز 
کشور را در بحث ارائه خدمات الکترونیک در قالب ابر دولت شاهد باشیم 

و این پروژه را تا خرداد ماه ســال آینده به صورت رسمی افتتاح کنیم.
وی در خصوص آخرین وضعیــت رفع فیلترینگ گفت: رفع فیلترینگ در 

دستور کار و اقدام است.

اســتاندار قم در جلســه شــورای معادن اســتان 
تاکید کرد:

 ضرورت استقرار صنایع بالادستی
  و پیشگیری از خام فروشی 

مواد معدنی

مدیر منطقه دو شهرداری اراک تاکید کرد:
 امکان صدور مجوز ساخت در

 اراضی موسوم به 9٠ هکتاری گردو 
فراهم شد

استاندار قم در جلسه شورای معادن استان با اشاره بر لزوم توجه به مسائل 
زیســت محیطی، بر ضرورت اســتقرار صنایع بالادســتی و پیشــگیری از خام 

فروشی مواد معدنی تاکید کرد.
اکبر بهنام جو اســتاندار قم در جلســه شــورای معادن اســتان که امروز ســوم 
آذرماه در سالن جلسات سازمان صنعت، معدن و تجارت استان برگزار شد، 
با اعلام آمادگی استان در همکاری با سازمان ملی در عرصه توسعه معادن، 
بیان کرد: بهره برداری از معادن باید با توجه به محدودیت های اســتان و با 
لحاظ کردن پیوست های اجتماعی و نیز مسائل زیست محیطی صورت گیرد.

وی اســتفاده از ظرفیت های موجود در استان در منابع معدنی را مورد توجه 
قرار داد و گفت: خواســت اســتان اســتقرار صنایع بالا دســتی در قم با هدف 
پیشــگیری از خام فروشی اســت تا بیشــترین منافع و ارزش افزوده از معدن 

حاصل شود.
به گزارش روابط عمومی استانداری قم، بهنام جو با تاکید بر کمبود منابع آبی 
در اســتان، ادامه داد: مخاطراتی چون فرونشســت زمین به واسطه اقدامات 
غیر اصولی در بهره برداری از معادن در برخی نقاط استان ایجاد شده است 
کــه بایــد در صــدور پروانه هــای بهره بــرداری از معــدن و نیز احــداث صنایع 

تکمیلی به این موضوعات توجه شود.
اســتاندار قــم همچنیــن با اشــاره به ظرفیــت  هــای اشــتغال و ارزش افزوده 
محصــولات معدنــی، اظهــار کرد: توســعه معــدن و صنایع معدنــی در قم 
 بایــد بــا در نظــر گرفتن منافع اســتان و ســاکنین بومی محدوده هــای معدن

 صورت گیرد.

اکرم یوسفی 
خبرنگار جمله -اراک

مدیر منطقه دو شهرداری اراک گفت: در صورتی که حداقل ۸۰ درصد 
مالکیــن توافــق واگــذاری ســرانه عمومی را انجــام دهند، صــدور مجوز 

ساخت در اراضی موسوم به ۹۰ هکتاری گردو انجام خواهد شد.
ناصر عسگری افزود:  با توجه به اینکه احداث شهرک زعفرانیه )اراضی 
موســوم به ۹۰ هکتاری گردو( در قالب طرح جامع شــهر اراک با مصوبه 
شــورای عالی شهرســازی و معماری همچنین پیگیری شورای اسلامی 
شــهر در دســتور کار قــرار دارد، در همیــن راســتا طبــق اســتانداردهای 
شهرســازی و در جهــت تامیــن نیازهــای شــهری و شــهروندی ایجــاد 
ســرانه عمومــی آن شــامل شــبکه معابــر، آموزشــی، مراکــز فرهنگی و 

تجاری،ایستگاه آتش نشانی، فضای سبز، مسجد و... در اولویت است .
عســگری، اظهار داشــت: تا کنون با هدف ایجاد معبر و دسترسی به آن 
همینطــور رفع ناهمواری هــای موجود در جاده خاکی ورودی ســایت تا 

رسیدن به تراز مورد نظر، عملیات تسطیح انجام شده است. 
وی، افزود: مراتب صدور مجوز در صورتی انجام می شــود که براســاس 
مصوبــات مراجع ذیصلاح حداقــل ۸۰ درصد مالکین توافــق واگذاری 

سرانه عمومی را انجام دهند.
مدیر منطقه دوشــهرداری اراک، خاطرنشــان کرد : در حال حاضر فقط 
به مالکینی که ملک آنها بر معابر غربی و جنوبی هستند مجوز ساخت 

داده می شود که میتوانند به شهرداری منطقه مراجعه کنند.

اقتصاد جواز پتروشیمی

رتبه اول رضایتمندی و جایگاه سوم 
نرخ مشارکت در خلیج فارس برای 

پتروشیمی پارس
مریم کرمپورنیا 

خبرنگار جمله -بوشهر

شرکت پتروشیمی پارس رتبه اول بالاترین رضایت کارکنان را در میان شرکت 
های گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس به دست آورد.

 شرکت پتروشیمی پارس رتبه اول بالاترین رضایت کارکنان را در میان شرکت 
های گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس به دست آورد.

با اعلام مدیر سرمایه انسانی گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس و بر اساس 
ارزیابی عملکرد شــرکت های تابعه، پتروشــیمی پارس توانست جایگاه اول 
بالاتریــن میــزان رضایتمندی کارکنــان را این هلدینگ را بــه خود اختصاص 
دهد. نتایج این ارزیابی که برای دومین سال انجام شده نشان می دهد شرکت 
پتروشــیمی پارس در نرخ مشــارکت کارکنان نیز به رتبه سوم در میان شرکت 

های تابعه هلدینگ خلیج فارس دست یافته است.
داریوش شــمس مدیر سرمایه انسانی گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
در نامه ای که مخاطب آن مدیر منابع انسانی شرکت پتروشیمی پارس است 
با اشــاره به اهمیــت افزایش رضایت مندی کارکنان در شناســایی پروژه های 
بهبود، بازنگری برنامه ها، ارتقا و توســعه مدیریت و بروزرســانی فرایندها بر 
لزوم ایجاد هر چه بیشتر انگیزه و سطح رضایت و دلبستگی کارکنان به حوزه 

کاری تاکید کرده است.
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سخن روز

سوژه روز

درچارچوب فینال مسابقات فوتبال هفت نفره جام جهانی در بارسلون اسپانیا تیم 
ملی ایران به مصاف اوکراین رفت که در پایان ملی پوشان کشورمان با نتیجه ۳ بر 
صفر از سد حریف خود گذشتند و به عنوان قهرمانی این مسابقات دست یافتند.

مهدی شکوهی ۲ بار و مهدی بخشی  موفق شدند دروازه اوکراین را باز کنند.
تیم ملی فوتبال هفت نفره ایران با برتری برابر اوکراین، برای نخستین بار عنوان 

قهرمانی جام جهانی را به خود اختصاص داد.
از نکات قابل توجه اینکه تیم ملی کشورمان در این مسابقات بدون گل خورده به 

قهرمانی رسید.

فوتبال هفت نفره ایران برای اولین بار قهرمان 
جام جهانی شد

حرف نزدن دلهره ای بود و حرف زدن و درست فهمیده نشدن دلهره ای 
دیگر.

ژان کریستف

قـاب

عکس:  علی معرف/   ایرنا

رزمایش ۶۰ هزار نفری الی بیت المقدس با حضور سردار »حسین سلامی«، فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی در اهواز برگزار شد.

رزمایش الی بیت المقدس در اهواز

سایه برین
روزنامه نگار

فراخوان چهل و سومین دوره جشنواره فیلم فجر، 
خردادمــاه ســال جاری منتشــر شــد؛ جشــنواره ای 
که زمــان انتشــار فراخــوان آن بر همــگان مبرهن 
بود که قرار اســت با ســال های گذشته تفاوت های 
غیر قابل انکاری داشــته باشــد و علــت هم تغییر 
مسلم مدیریت ها و سیاستگذاری هایی است که با 

جابجایی دولت، قطعی دانسته شد.

بازگشت مردم به جشنواره فجر  
زمان انتشــار فراخوان، »محمــد خزاعی«، رئیس 
سازمان سینمایی سابق دبیر جشنواره بود و اولین 
تغییــر نیــز در متــن فراخــوان قابل مشــاهده بود؛ 
بازگشت ســیمرغ از نگاه مخاطبان به متن رویداد 
کــه همواره یکی از چالش برانگیزترین بخش های 
عــدم  آن،  حــذف  اســت.علت  بــوده  جشــنواره 
شفافیت در رای گیری ها عنوان شده بود و به نوعی 
مدیران وقت قائل به وجود دست های پشت پرده 
در روند امتیازدهی به آثار بودند و در طول سه سال 
استقرار دولت سیزدهم این جایزه حذف و اذعان 
شــد تا زمانــی که نتوان ســاز و کار شــفاف و دقیقی 

برای آن اندیشید، باز نخواهد گشت. 
مخالفان این سیاســتگذاری اما معتقــد بودند که 
حــذف ســیمرغ مردمــی، مخاطــب را بــه عنــوان 
اصلی ترین دارایی جشنواره فجر حذف خواهد کرد 
و بــا عدم حضور آن نمی توان آمار قابل اســتنادی 
از ســلیقه مردم و اقبــال آنان به آثار ســینمایی به 
دست آورد. امروز اما مجددا این جایزه به جشنواره 
بازگشــته و باید دید با حضور مجدد آن پس از سه 
ســال، آیا شاهد برگزاری بدون حاشیه اش هستیم 

یا باز هم دستخوش عدم شفافیت خواهد شد.

داخل جدا، خارج جدا  
تغییر بعدی که اخیرا اتفاق افتاد، تغییر مدیریت 
بــا حکــم  کــه  فریــدزاده«  »رائــد  بــود.  جشــنواره 
»ســیدعباس صالحــی«، وزیــر فرهنــگ و ارشــاد 

اسلامی ریاست سازمان سینمایی را برعهده گرفته 
اســت، خزاعی را از ســمت دبیری جشنواره برکنار 
و »منوچهــر شاهســواری« را بــه جای او گماشــت. 
همزمان با این تغییر، یک دستور تازه نیز داده شد

 و آن هــم تفکیــک بخــش بین الملل از ســینمای 
ایران در جشــنواره فجر بود.  این دو بخش نیز ســه 
ســال است که با هم ادغام شده اند و امروز مجددا 
اعلام شــده که به صورت جداگانــه برگزار خواهند 
شــد. در طول سه ســال گذشــته، انتقاداتی نسبت 
بــه اینکه ادغــام ایــن دو بخش، فضای جشــنواره 
و  کــرده مطــرح می شــد  را کم رونــق  بین الملــل 
حــال باید دید آیــا تفکیک، رونق را بــه این رقابت 

بازمی گرداند یا نه. 
تصــور ما بر این اســت که علت عــدم رونق بخش 
بین الملل این نیســت. در تمام ســال هایی که این 
دو بخــش چه با هــم برگزار می شــدند و چه جدا، 
خارج کشور اســتقبال شایسته ای از جشنواره فیلم 

فجر نداشت. 
درواقــع حضــور در ایــن رقابــت برای ســینماگران 
جهان دارای جذابیت نیســت و اینکه چرا اینگونه 
است، فصلی جدا برای بررسی می طلبد که هدف 

اصلی این متن نیست.

مدیران تازه با مسئولیت مبهم  
شــورای  انتخــاب  دیگــر،  توجــه  جالــب  اتفــاق 
سیاست گذاری برای این جشنواره است. به گزارش 
میزان، »سیدمحمد بهشتی«، »حسین انتظامی«، 
شــجاع نوری«،  »علیرضــا  توحیــدی«،  »فرهــاد 
»محمدمهــدی عســگرپور«، »علیرضــا تابــش«، 
»منوچهــر محمــدی« و »منوچهــر شاهســواری« 
با حکــم رائد فریــدزاده به عنوان اعضای شــورای 
سیاســتگذاری چهل و سومین جشنواره فیلم فجر 

معرفی شدند.
 اما یک علامت سوال بزرگ، شرح وظیفه هر یک 
از این اعضاســت. به درســتی روشــنگری نشده که 

هرکدام از این افراد چه مسئولیتی دارند.
 نکتــه دیگــر در خصــوص آن هــا ایــن اســت کــه 
انتقاداتی نســبت به سیاســتگذاری ها نیز از طرف 

این افراد به گوش می رسیده است. 
اگرچــه ســکوت نکــردن در برابــر ناکارآمدی هــا و 
نقــاط ضعــف فضیلت بزرگی اســت، بــا این حال 
باید ببینیم آیا منتقدان صرفا منتقدند یا راهکاری 
هم دارند. این در جشــنواره امســال قابل مشاهده 

خواهد بود.

ستارگان احتمالی جشنواره  
آخرین خبر قابل توجه در خصوص جشنواره فجر، 
اخبار منتشــره در خصوص حضــور چهره ها و آثار 
ایــن دوره اســت. در بارزترین نمونه ها، »مســعود 
ده نمکــی«، »اخراجی ها4« را که بازگوکننده وقایع 
پیش از »اخراجی ها۱« است را به جشنواره خواهد 
رســاند. بــه گــزارش همشــهری آنلایــن، »پیمــان 
معــادی« نیز احتمــالا »بالاده« را بــرای حضور در 

جشنواره فجر تهیه می کند.
کارگردانی این اثر را »احمد بهرامی« برعهده دارد. 
نیــز  جدیــدی«  »امیــر  شــهرآرانیوز،  گــزارش  بــه 
قرار اســت در دومین ســاخته ســینمایی »یوســف 
رســیدن  صــورت  در  تــا  کنــد  بــازی  حاتمی کیــا« 
فیلــم به جشــنواره این رویــداد ســینمایی پذیرای 
یــک ســتاره دیگــر باشــد.  آخریــن حضــور وی در 

جشــنواره فیلم فجــر بــه ســال ۱۳۹۸ برمی گردد. 
براســاس اخبار منتشر شــده، امیر جدیدی در این 
فیلــم بــا »هــدی زین العابدیــن« همبازی اســت. 
»ابراهیــم حاتمی کیا«، »بهروز افخمی«، »رســول 
»حمیــد  جیرانــی«،  »فریــدون  صدرعاملــی«، 
نعمت اله«، »محمدحسین فرحبخش«، »مهران 
احمدی«، »ابوالقاســم طالبی« و »محمدحسین 
لطیفــی« نیــز از جملــه کارگردانانــی هســتند کــه 
دارد.  وجــود  جشــنواره  در  حضورشــان  احتمــال 
»احســان علیخانــی«، »محمود رضــوی«، »علی 
اوجی« و... هم اسامی آشنا در میان تهیه کنندگانند 
که پروژه های درحال تولید دارند. شاید بتوان گفت 
این دوره جشنواره، یکی از مبهم ترین دوره های آن 

است.
 نه می توان از کیفیت مدیریت آن تا زمان حصول 
نتیجه گمانه زنی داشت و نه چشم اندازی از میزان 
اســتقبال هنرمنــدان به اصطــلاح »قهر کــرده« از 

جشنواره وجود دارد.
 یــا بســیار پررونق اســت یا سیاســتگذاری های تازه 
شکست خواهد خورد که امیدواریم حدس ابتدایی 
درســت تر باشــد تا یکی از شور و شــوق های رخت 

بربسته از سینما و مخاطبان، به آن ها بازگردد.

گزارش »جمله« از آخرین اخبار چهل و سومین جشنواره فیلم فجر

غ در رویای استقبال سیمر

سینما

احمد سیمای عراقی 
عضو انجمن منتقدان و نویسندگان سینمایی

سریال تلویزیونی »پشت کوه های بلند« که پس 
از ۱۲ ســال این روزها مجدداً از شــبکه ســه سیما 
پخش می شــود، ســاخته امرالــه احمدجو که به 
گفته خودش ادای احترامی به بازیگران سریال 

معروف روزی روزگاری است. 
البته ناگفته نماند که این سریال از جهات زیادی 
مشــابه مجموعــه »روزی روزگاری« اســت و از 

جهاتی نیز با آن تفاوت دارد.
مجموعــه »روزی روزگاری«  کــه در ســال های 
۱۳۷۰ و ۱۳۷۱ از شــبکه اول سیما پخش می شد 
بــود،  مخاطــب  پــر  بســیار  خــودش  دوران  در 
هرچنــد می تــوان یکــی از دلایل اقبــال عمومی 
به ایــن مجموعــه در آن روزها را محــدود بودن 
تعداد رسانه ها و انگشت شماربودن شبکه های 
تلویزیونــی داخلــی و...  برشــمرد، ولــی به گفته 
بســیاری از منتقــدان اشــاره های این ســریال به 
موضوعــات فرهنگــی و اجتماعی مــورد علاقه 
عامه مــردم، بهره منــدی از فیلمنامــه ای قوی و 
پرمایــه کــه در آن ریزه کاری هــای قابــل توجهی 
وجود داشــت و خرده فرهنگ های قابل احترام 
بــرای تمامی اقــوام، مثــل توجه به اعتقــادات، 
مــرام، معرفــت، شــجاعت، دلاوری، مــردی و 
مردانگــی، وفای بــه عهد و احترام بــه بزرگترها 
و قواعــد نانوشــته اجتماعی به تصویــر درآمده 
 بــود، از دیگــر عوامــل جذابیــت آن مجموعــه

 تلویزیونی بود.
ضمن آنکه فیلمســاز در آن مجموعه از حضور 
بازیگران پیر و جوان بســیار توانمندی چون ژاله 
علو، خسرو شکیبایی، محمود پاک نیت، محمد 
فیلــی، حســین پناهــی، گوهرخیراندیــش و...با 

نهایت دقت و وسواس استفاده کرده بود.
فخرالدینــی  فرهــاد  اســتاد  متــن  موســیقی 
 هــم از دیگــر عوامــل جذابیــت آن مجموعــه

 تلویزیونی بود.
روزگاری  روزی  مجموعــه  فوق العــاده  توفیــق 
در جــذب مخاطبــان تلویزیــون باعــث شــد که 
احمدجو ۱۰ سال بعد مجموعه تاریخی دیگری 
بــا عنوان تفنگ ســرپر را بســازد و ۲۰ ســال بعد 

مجموعه مورد بحث ما پشت کوه های بلند را.
امرالــه احمدجــو در مصاحبــه ای دربــاره دلایل 
اقبال عمومی مجموعــه »روزی روزگاری« گفته 
اســت: » مــن از طرفــداران طــرح موضوعــات 
اخلاقــی هســتم، هرچند خــود را عالم مســایل 

اجتماعی نمی دانم ولی به تصویر کشــیدن این 
مســایل برای من جذاب تر اســت، شــاید وجود 
همیــن مضمــون در کارهــای من باعــث ایجاد 

صمیمیت و جذب مخاطبان می شود.«
و امــا برگردیم به »پشــت کوه های بلند«، شــاید 
ایــن  ضعف هــای  نقطــه  مهم تریــن  از  یکــی 
مجموعه که حالا بعد از ۱۲ ســال شــاهد پخش 
مجدد آن از شــبکه ســه ســیما هســتیم با وجود 
همــه حســن های موجــود در آثــار امراله احمــد 
جو، کمرنگ شــدن اصل داستان سریال در پس 
پیرایه ها و حاشیه هایی چون لهجه های محلی و 
شــیرین اصفهانی، شــیرازی، لری، بختیاری و... 

افراط در استفاده از جلوه های ویژه باشد.
انصافاً هم، عنوان بندی بســیارخوب، موسیقی 
آغازیــن و موســیقی متــن بســیار پرمایه اســتاد 
فخرالدینــی، جلوه هــای ویژه عالــی و بازی های 
عالی تــر بازیگــران از نقــاط قوت ایــن مجموعه 
هســتند ولی ای کاش به ســاختار و شاکله اصلی 
داســتان ســریال توجه بیشــتری می شــد تــا این 

زحمات به نحو احسن ثمر می دادند.
سخن پایانی اینکه کم توجهی سازنده سریال به 
ساختار اصلی داستان، متأسفانه این مجموعه 
پربازیگر و شیرین و خاطره انگیز را به یک سرهم 

بندی نه چندان جذاب تبدیل کرده است.
بــه   ایــن مجموعــه و توجــه  امیــدوارم تجربــه 
کــه  گــردد  باعــث  آن  بــه  دلســوزانه  نقدهــای 
فیلمساز توانمندی مثل امراله احمدجو کارهای 

درخشان و ماندگار بیشتری بسازد.

نگاهی دیگر به سریال » پشت کوه های بلند« 
پس از یک دهه

در حسرت روزی روزگاری در 
پشت کوه های بلند

 

چگونگی رفتار با کودکان بیش فعال
پژوهش

نادیــده گرفتــن و درمــان نکردن ایــن اختلال در 
کــودکان می توانــد در حوزه هــای مختلــف مانند 
تحصیــل، روابــط اجتماعــی، شــغل و ســلامت 

روان، پیامدهای منفی بلند مدتی داشته باشد.
جملــه  از  فعالــی  بیــش  ایســنا،  گــزارش  بــه 
اختلالاتی اســت که ممکن اســت در بســیاری از 
کودکان وجود داشــته باشــد، امــا والدین متوجه 
آن نشــوند یــا آن را بــه بازی گوشــی و شــیطنت 

کودک ربط دهند.
کــردن  آرام  بــرای  خانواده هــا  ایــن  از  برخــی   
کودک شــان، روش هایی مانند تنبیه یا فشار را به 
کار می گیرند که می توانــد به جای بهبود، باعث 
تشــدید رفتارهای هیجانی کودک شود. بنابراین 
برخورد نامناســب والدیــن در مواجهه با کودک 
بیــش فعــال می تواند عــواض جبــران ناپذیری 
برای او داشته باشد. به این بهانه با سحر حیاتلو 
گفت وگــو  بــه  دانشــگاه  مــدرس  و  روانشــناس 
نشســتیم تا خانواده ها بیشــتر با نشــانه های این 
اختلال و چگونگی مواجهه با آن آشــنا شــوند که 

در ادامه می خوانید:
 

چه عواملی باعث بیش فعالی می شود؟  
اختــلال  بیــش فعالــی)ADHD(, ناشــی از یک 
عامل منفرد نیســت، بلکه یــک اختلال پیچیده 
اســت. تحقیقات نشــان می دهد که این اختلال 
از عوامــل ژنتیکــی، زیســتی  بــه دلیــل ترکیبــی 
و  ،اجتماعــی  خانوادگــی  )عوامــل  ومحیطــی 

روانی( ایجاد می شوند.
بررســی عوامــل ژنتیکی نشــان می دهــد، برخی 
ژن هــا که بــر انتقــال دهنده هــای عصبــی مانند 
دوپامیــن تاثیــر می گذارنــد، می تواننــد در ایجاد 
ایــن اختــلال نقــش داشــته باشــند. اگــر یکــی از 
والدیــن یا خواهر و برادرها مبتلا به بیش فعالی 
افزایــش  کــودک  بــروز آن در  احتمــال  باشــند، 

می یابد.
بررســی عوامل زیســتی یــا بیولوژیکی نیز نشــان 
می دهد که آســیب مغــزی و صدمــات وارده به 
ســر به ویژه در نواحــی مرتبط با کنتــرل تکانه ها 
شــود.   ADHD علائــم  بــه  منجــر  می توانــد 
همچنیــن عوامــل دوران بــارداری مــادر، مثــل 
مصرف سیگار، الکل و یا مواد مخدر توسط مادر 
در ایــن دوران و تولــد زودرس یــا وزن کم هنگام 
تولــد و مواجهه جنین با ســموم و اســترس های 
شــدید، احتمــال بــروز ایــن اختلال در کــودک را 

افزایش می دهد.
همچنین بررسی عوامل محیطی نیز گویای این 
اســت که قرار گرفتن در معرض سموم محیطی 
مانند ســرب در کودکی، اســترس یــا محرومیت 
عوامــل  تاثیــر  نامناســب،  تغذیــه  عاطفــی، 
اجتماعــی و روانــی مثــل تعامــلات ضعیــف در 
خانواده یا مدرسه و با گروه همسالان و فشارهای 
روانی ممکن اســت باعث تشــدید علائم شوند.
بــه طــور کلی شناســایی ایــن عوامل در هــر فرد، 
می توانــد به مدیریت بهتــر و درمان این اختلال 

کمک کند.

والدین باید در مقابل کودک بیش فعال چه   
واکنش یا رفتارهایی داشته باشند؟

والدیــن درک کننــد کــه اختــلال ADHD، یــک 
رفتارهــای  و  اســت  رشــدی   _ عصبــی  اختــلال 
باشــند.  صبــور  پــس  نیســت،  عمــدی   کــودک 
برخــورد مناســب پــدر و مــادر و حمایــت آنها از 
یــک کــودک بیــش فعــال می تواند تاثیــر زیادی 
در بهبــود علائــم، افزایــش اعتمــاد بــه نفــس و 

مدیریت بهتر رفتارهای کودک داشته باشد.
از جملــه ایــن واکنش ها تعییــن قوانین واضح و 
ایجاد یک برنامه ریزی منظم برای فعالیت های 
روزمــره مثــل بیدار شــدن، غــذا خــوردن، درس 
خوانــدن و خوابیــدن اســت. زمان بنــدی منظم 
بــه کــودک کمــک می کنــد کــه بداند چــه چیزی 
را انجــام دهــد و از بی نظمــی و ســردرگمی دور 

بماند. 
ثبات در اجرای قوانین بسیار مهم است.

  واکنش دیگر تشویق و رفتارهای محبت آمیز به 
خاطر تلاش ها و موفقیت های هر چند کوچک و 
پرهیز کردن از تحقیر ، مقایسه و تنبیه های بدنی 
است. به صورتی که به جای تمرکز بر اشتباهات، 

بر نکات مثبت رفتار کودک تاکید شود.
 همچنین زمانی که کودک رفتار غیر قابل قبولی 
دارد، والدیــن آرام بماننــد و واکنــش هیجانــی 
نشــان ندهنــد و به جــای انتقاد مســتقیم، توجه 
کــودک را به فعالیــت یا موضــوع دیگری جلب 
کرده و در صورت نیاز به متخصصان روانشناسی 

یا روانپزشکی کودک مراجعه شود.
بدنــی،  فعالیت هــای  تقویــت  بعــدی  واکنــش 
کاهــش اســترس و ایجــاد محیطــی آرام و بدون 

کــه محیــط  بــه صورتــی  اســت.  پرتــی  حــواس 
فعالیت هــای  یــا  تکالیــف  انجــام  بــرای  خانــه 
و  تلویزیــون  تماشــای  زمــان  دیگر)مدیریــت 
اســتفاده از تبلــت و گوشــی( بــه شــکلی طراحی 

شود که عدم تمرکز کودک به حداقل برسد.

اهمیت ندادن و نادیده گرفتن بیش فعالی   
در کودکان باعث چه مشکلاتی در آینده آن ها 

می شود؟
نادیــده گرفتــن و درمــان نکردن ایــن اختلال در 
کــودکان می توانــد در حوزه هــای مختلــف مانند 
تحصیــل، روابــط اجتماعــی، شــغل و ســلامت 
روان، پیامدهای منفی بلند مدتی داشــته باشد. 
کــودکان مبتــلا به بیش فعالی اغلــب در تمرکز، 
زمــان  مدیریــت  و  وظایــف  و  تکالیــف  تکمیــل 
مشــکل دارند. ناکامــی مکرر در مدرســه و ادامه 
تحصیــل، می تواند اعتماد بــه نفس او را کاهش 
دهــد و باعــث شــود کــودک، خــود را بــی ارزش 
بداند. این احساسات و هیجانات می تواند منجر 

به اضطراب و افسردگی در آینده شود.
ایــن کــودکان اغلب در برقراری و حفظ دوســتی 
مشکل دارند زیرا بی توجهی، رفتارهای تکانشی 
و بیــش فعالی آن هــا منجر بــه ناراحتی دیگران 
می شــود و این مشکلات باعث انزوای اجتماعی 

یا طرد شدن توسط گروه همسالان می شود.
رفتارهای تکانشــی درمان نشــده می تواند منجر 
بــه بــروز رفتارهــای پرخطــر مثــل پرخاشــگری، 
تخلف و ســوء مصــرف مــواد در دوران نوجوانی 
و بزرگســالی شــوند و احتمــال بیشــتری وجــود 
دارد که این کــودکان درگیر رفتارهای غیرقانونی 

و  درمــان  عــدم  نهایــت  در  همچنیــن  شــوند. 
مدیریــت اختــلال بیش فعالــی بــر توانایی فرد 
موثــر  ارتبــاط  و  آینــده  در  شــغل  حفــظ  بــرای 
بــا همــکاران و مدیریــت مالــی او تاثیــر منفــی 
از  هنــگام،  زود  مداخلــه  نتیجــه  در  می گــذارد. 
طریــق مراجعه به متخصص روانشــناس، رفتار 
درمانــی، بــازی درمانــی، آمــوزش والدیــن و در 
صورت نیــاز دارودرمانــی می تواند بــه مدیریت 

علائم و جلوگیری از این مشکلات کمک کند.

ایــن موضــوع تــا چــه انــدازه در یادگیــری و   
تمرکز کودک تاثیرگذار است؟

ایــن کــودکان به ســختی می توانند توجــه خود را 
روی وظایف طولانی مدت یا خســته کننده مثل 
خوانــدن کتــاب یا مشــق نوشــتن و رنــگ آمیزی 
نگــه دارنــد. زیــرا ممکــن اســت تمرکــز آن ها به 
ســرعت توســط محرک هــای خارجــی یــا افــکار 
خودشــان منحــرف شــود. توانایی نگه داشــتن و 
اســتفاده از اطلاعــات در زمــان کوتــاه )حافظــه 
ضعیــف   ADHD کــودکان  در  اغلــب  کاری( 
اســت و این مشــکل می تواند منجر به فراموش 
کردن دســتورالعمل ها، گم کردن وسایل یا عدم 
تکمیل تکالیف شود. این کودکان قبل از شنیدن 
کامل ســوال، جواب می دهند و اشتباهات ناشی 

از بی دقتی انجام می دهند.
در  ســختی  یــا  مکــرر  شکســت های  نتیجــه  در 
یادگیــری، ممکــن اســت باعــث کاهــش انگیزه 
کودک شــود و احســاس کند که توانایی یادگیری 
نــدارد و به مرور از تلاش دســت بکشــد و از نظر 

عاطفی، درگیر احساس ناامیدی یا خشم شود.
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